
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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خط پیوند دو ملت
راه آهن خواف - هرات با دستور رؤسای جمهوری اسلامی ایران و افغانستان افتتاح شد

روحانی : فرهنگ و تاریخ ما در هم تنیده اســت به همان نسبت باید بازار و 
اقتصادمان هم در هم تنیده شــود و لازمه آن زیرساخت ها است -اشرف غنی 
:افتتــاح این پروژه تاریخی بی تردید گام مهمی در جهت جهش همکاری های 

اقتصادی دو کشور خواهد بود
در سی وششمین هفته از افتتاح طرح های ملی و زیربنایی کشور با شعار تدبیر 
و امید برای جهش تولید، قطعات یک، دو و سه راه آهن خواف - هرات با دستور 
رؤسای جمهوری اسلامی ایران و افغانستان افتتاح و به بهره برداری رسید. رؤسای 
جمهوری اسلامی ایران و افغانستان، اتصال خط آهن ایران-افغانستان را گامی 
ارزنده در مسیر استحکام بیشتر پیوندها و همکاری های دو ملت و دو دولت ایران 
و افغانســتان دانســتند و تأکید کردند که روز افتتاح خط آهن به عنوان یکی از 
روزهای تاریخی در روابط دو ملت بزرگ ایران و افغانستان در یادها خواهد ماند.

اتصال راه آهن ایران به کشــور افغانستان پنجشنبه گذشته به صورت رسمی 
و با حضور رؤسای جمهوری دو کشور به صورت ویدئوکنفرانسی به بهره برداری 
رسید. افتتاح این خط آهن نه تنها موجب رشد و توسعه تجارت در دوکشور است 
بلکه حمل کالاهای تجاری برای کشورهای منطقه و جهان در زمان کم، هزینه 
پایین تر و با امنیت بیشــتر از این خط آهن به عنوان بخشی از کریدور ترانزیتی 

شرق-به غرب میسر می شود.
 حســن روحانی، رئیس جمهوری ایران، روز پنجشنبه 20 آذرماه، در مراسم 
بهره برداری از راه آهن خواف - هرات اظهارداشــت که افتتاح این پروژه تاریخی 
گام مهمی در مسیر احیا و جهش همکاری های مشترک دو کشور خواهد بود.

رئیس جمهوری ایران این روز را روز ســلام، رحمت و گشــایش برای دو ملت 
بزرگ افغانستان و ایران دانست؛ »دو ملتی که از یک ریشه، تاریخ، فرهنگ و از 
یک منطقه در طول تاریخ، برادری و همســایگی خود را به عنوان بهترین یاران 
یکدیگر حفظ کرده اند.اتصال و پیوند ما همیشــه از طریق دل ها، اندیشــه ها، 
فرهنگ ها، رفتارها و تلاش های مشــترکمان بوده است و امروز ریل راه آهن این 

پیوند را مستحکم تر می کند.«
رئیس  جمهوری افغانســتان نیز در این مراسم، بهره برداری از پروژه تاریخی 
و حیاتــی خط آهن خواف - هرات را نتیجه تلاش های خســتگی ناپذیر هر دو 

کشور در عرصه اتصال منطقه و رسیدن به رفاه اقتصادی آینده دانست. او گفت: 
»آرزو داشــتم که در افتتاح این پروژه بزرگ به صورت حضوری شرکت کنم اما 
محدودیت های ناشی از ویروس کرونا باعث شد تا این پروژه حیاتی را به صورت 
غیرحضوری از طریق ویدئو کنفرانس افتتاح نماییم.تکمیل این پروژه مهم با  وجود 
محدودیت های ناشی از گسترش ویروس کرونا، نشانه بارز اراده ملی هر دو کشور 
و محصول زحمات شبانه روزی و جانفشانی های مسئولان، مهندسان و کارگران و 
دست اندرکاران این پروژه مهم است.افتتاح این پروژه تاریخی بی تردید گام مهمی 

در جهت جهش همکاری های اقتصادی دو کشور خواهد بود.«
توسعه و ثبات افغانستان توسعه و ثبات ایران و منطقه

روحانی در مراسم بهره برداری از راه آهن ایران-افغانستان گفت: بیستم آذر یک 
روز تاریخی و به یاد ماندنی برای تاریخ دو کشور بزرگ ایران و افغانستان است و 
تاریخ 20 آذر 1399، 10 دسامبر 2020، 24 ربیع الثانی 1442 در یاد وخاطره 
دوملت خواهد ماند. این تاریخ، تاریخ اتصال دو سرزمین دوست از طریق راه آهن 
با اعدادی اســت که برای ایرانی ها با میمنت و مبارکی است. ما 20 را به عنوان 
نمره عالی و خوب می دانیم و به کسی که خیلی کار خوب انجام داده، می گوییم 
نمره اش 20 است و امروز سه تا 20 داریم، 20 آذر و همچنین دسامبر 2020، 

بنابراین این خط تاریخی ما با 3، 20 آغاز و شروع شده است.
روحانی افزود: روابط دو کشــور به عنوان دو کشور برادر و مسلمان، همسایه 
و دوســت، تنها از طریق همزبانی نیســت، از طریق همدلی هم است که گفت 
همدلی از همزبانی خوش تر است و امروز در گامی هم بالاتر دارای هم سرنوشتی 

هستیم. سرنوشت هر دو ملت یکی است. 
ثبات و امنیت و توســعه منطقه در سایه ثبات، امنیت و توسعه هر دو کشور 
اســت. توسعه افغانستان توسعه ما است. امنیت شما امنیت ما است و ثبات در 

کشور شما، ثبات ایران و ثبات همه منطقه است.
رئیس جمهوری توسعه و ثبات افغانستان را توسعه و ثبات ایران و همه منطقه 
دانست و تأکید کرد که فرهنگ و تاریخ ایران و افغانستان در هم تنیده است و 
به همان نسبت باید بازار و اقتصادمان هم در هم تنیده شود و لازمه آن تأمین 

زیرساخت ها است.

اکبر ترکان

تعامل سازنده با جهان از 
طریق اتصال خط آهن 

تعامل سازنده با جهان در حوزه حمل و نقل، از طـــریق اتصالات ایران 
به کشـــورهای همسایه امـکان پذیر اسـت. مـهم ترین بازار صادراتی ایران 
کشـورهای همسـایه است. مواد اولیه ما بازار جهانی دارد اما به خاطر سبک 
زندگــی نزدیک به هم، بازار کالاهای صنعتی ایران می تواند کشــورهای 
همسایه باشد. ایران 15 کشور همسایه دارد و از این نظر در جهان یکی از 
کشورهای پرهمسایه است. همسایه های ما در حوزه های خشکی و دریایی 
بزرگ ترین بازار دادوســتد ما محسوب می شــوند. در واقع یکی از مسائل 
محوری که در برنامه چشم انداز کشور به آن توجه شده بود همین تعامل 
ســازنده با جهان است. هر بخشی ترجمان خودش را در تعامل سازنده با 
جهان دارد. تعامل سازنده با جهان در حوزه حمل ونقل یعنی اینکه پیوندهای 
دوجانبه و مبادلاتی ما با بقیه جهان برقرار باشد. برای برقراری این تعامل با 
همسایگان، خطوط ریلی ما در برخی مرزها به کشورهای همسایه متصل 
است. این اتصالات، تبادل چندجانبه، تبادل دوجانبه و تبادل تجاری ایران 
با همســایگان را انجام می دهد. در جنوب شرق، راه آهن ایران از میرجاوه 
به پاکستان متصل است.در شرق کشور، سرخس نقطه تعامل شمال شرق 
است که راه آهن ایران را به ریل ترکمنستان وصل می کند. این راه آهن در 
ادامه ایران را به کشــورهای آسیای میانه مانند تاجیکستان و قرقیزستان 
متصل می کند. در مرز لطف آباد، قبل از مرز باجگیران، راه آهن ترکمنستان 
به داخل خاک ایران رســیده است. اینجا نقطه مبادلاتی است که اگرچه 
ادامه پیدا نکرده ولی بارانداز حمل کالاســت و از آنجا تجارت دوجانبه با 
راه آهن اصلی ترکمنستان را انجام می دهیم. اینچه برون نقطه اتصال بعدی 
ما به راه آهن ترکمنستان است. این خط به نام کتیای، نقطه اتصال راه آهن 
ایران، ترکمنستان و قزاقستان است. در آنجا، برای ارتباط تجاری با این دو 
کشور سرمایه گذاری مهمی انجام شده است. خط آهن آستارا-آستارا، هم 
نقطه اتصال راه آهن ایران در آستارا به آستارا در کشور جمهوری آذربایجان 
خواهد بود. این خط ما را در نهایت به روســیه و اروپا متصل می کند. این 
پروژه در دســت ساخت است. راه آهن جلفا نقطه دیگری است که ما را به 
نخجوان و دوباره به روسیه وصل می کند. مرز رازی هم نقطه اتصال راه آهن 
ایران به ترکیه اســت که قطارهای ایران از آنجا بــه اروپا می رود. راه آهن 
مرزی دیگر، اتصال راه آهن کرمانشاه-خســروی-خانقین است که راه آهن 
 ما بعد از اتصال به راه آهن های عراق و ســوریه به مدیترانه می رود. راه آهن 
شملچه-بصره هم در دست ساخت است تا ما کالا را از بندر امام به بصره حمل 
کنیم. راه آهن خواف-هرات که به بهره برداری رسید کشور ما را به افغانستان 
متصل می کند. این اتصال با ادامه در خاک افغانستان، ما را به آسیای شرقی 
متصل می کند. افغانستان معدن سنگ آهن بسیار بزرگی دارد که از این به 
بعد کالاهای معدنی افغانستان از طریق ایران به راحتی صادر می شود. اتصال 
این راه آهن به راه آهن در دست ساخت چابهار-زاهدان، نقطه عطف دیگری در 
ترانزیت کالا از طریق ایران به کشورهای دیگر است.اتصال راه آهن خسروی، 
شلمچه، آستارا و چابهار -زاهدان اهمیت زیادی دارد که برای تعامل با جهان باید 
زودتر ساخته شود. راه آهن چابهار-زاهدان تا آخر کار این دولت ساخته می شود. 

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با توجه به 
افزایش هزینه های تولید و همچنین قیمت گندم در کشــورهای 

همسایه، قیمت خرید تضمینی نیازمند بازبینی است.
به گزارش صداوسیما، اسماعیل اسفندیاری پور اظهار داشت: 
قیمت در ایجاد انگیزه برای تولید گندم عامل بسیار مؤثری است 
که موجب می شود کشاورز روی مزرعه خود سرمایه گذاری کند و 

با استفاده از بهترین نهاده ها تولید خود را افزایش دهد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با توجه به 
افزایش هزینه های تولید و همچنین قیمت گندم در کشــورهای 
همسایه و برای ترغیب کشاورزان برای کشت این محصول، قیمت 

خرید تضمینی نیازمند بازبینی است.
وی گفــت: در حال حاضر قیمت خریــد تضمینی گندم هر 
چند نســبت به گذشــته بهبود یافته است، اما با توجه به قیمت 
این محصول در بازارهای جهانی و افزایش هزینه تولید در کشور 

نیازمند تجدید نظر است.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی افزود: برای اینکه 
گندم به مصرف انسانی برسد، قیمتش باید از محصولات رقیب، 
چون جو و ذرت بیشتر باشد، ولی در حال حاضر قیمت گندم از 
جو کمتر اســت ضمن اینکه در کشورهای همسایه قیمت گندم 
و آرد 45 درصد از ایران گران تر اســت که همین موضوع انگیزه 

قاچاق را فراهم می کند.
اسفندیاری پور با اشاره به اینکه رقم دقیقی از میزان قاچاق این 
محصول در دست نیست، اظهار داشت: برای اینکه گندم وارد سیلو 
شود و به جای دیگر نرود و کشاورز انگیزه تولید داشته باشد، باید 
قیمت خرید تضمینی این محصول به گونه ای باشد که نرخ تورم 
و دیگر مولفه ها در آن دیده شــود و کاشت گندم برای کشاورزان 

به صرفه باشد.
وی با اشــاره به اینکه ســال گذشته از کشاورزان ۸ میلیون و 
200 هزار تن خرید تضمینی و 310 هزار تن خرید توافقی گندم 
صورت گرفت، گفت: نیاز کشور برای تأمین محصولات وابسته به 
گندم همین میزان است و واردات صورت گرفته برای تأمین ذخایر 
راهبردی است و اگر کشاورزان مورد حمایت قرار گیرند همچنان 
نیاز کشور به گندم از داخل کشور تأمین می شود و همچنین این 

امکان وجود دارد که عملکرد در واحد سطح نیز افزایش یابد.
مجری طرح گندم وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه آخرین 
برآوردها نشان می دهد که سال گذشته 13 میلیون و 550 هزار 
تنُ برداشــت گندم صورت گرفته است، اظهار داشت: خوشبین 
هســتیم که سال زراعی پیش رو هم جزو سال های خوب باشد و 

تولید گندم نسبت به سال گذشته افزایش یابد.
وی افزود: با توجه به اقدامات انجام شده روند رو به رشد تولید 
گندم ادامه دارد و می توانیم بگوییم که در حال حاضر به پایداری 
تولید رسیده ایم، ولی حفظ این شرایط و اجرای برنامه خوداتکایی 
گندم نیاز به حمایت و تعیین قیمت تضمینی مناســب برای این 

محصول داریم.
اسفندیاری پور گفت: میانگین خرید تضمینی سه سال 90، 91 
و 92، 4 میلیون و ۸0 هزار تن بود در حالی که این رقم در هفت 
سال اخیر به 9 میلیون تن رسیده و این دستاورد بزرگی است که 

برای حفظ و بهینه شدن آن باید تلاش مضاعف صورت پذیرد.

قیمت خرید تضمینی گندم 
نیازمند بازبینی است

سود سهام ۱۰ میلیون 
سهام دار با سجام واریز 

شد
دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات با بیان اینکه امسال بیش 
از 10 میلیون سهام دار سود سهام خود را از طریق سامانه جامع 
اطلاعات مشتریان )سجام( دریافت کرده اند، گفت: واریز سود از 
طریق سامانه سجام در ســال جاری نسبت به پارسال افزایش 
یافته که تحولی بزرگ در تاریخ بازار ســرمایه است. به گزارش 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه )سمات(، 
»رضا باقری اصل« اظهار داشت: با توجه به افتتاح سامانه ای که با 
حضور رییس جمهوری و وزیر امور اقتصادی و دارایی در جلسه 
شــورای فناوری اطلاعات انجام شد، دستورالعمل واریز سود از 
طریق این سامانه پس از تصویب در شورای عالی بورس به ناشران 
ابلاغ خواهد شد.وی اعلام کرد: وزیر اقتصاد دستورالعمل الزام آور 
واریز سود سهام ناشران از طریق سامانه جامع اطلاعات مشتریان 
)سجام( را به شورای عالی بورس و اوراق بهادار ارائه کرده است.

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات افزود: اگر سهام داری 10 
حساب بانکی برای دریافت سود سهام در اختیار داشته باشد، با 
وجود سامانه سجام و دریافت سود سهام از این طریق دیگر نیازی 
نیست تا با صرف وقت و هزینه و مراجعه به 10 بانک نسبت به 

دریافت سود سهام شرکت های خود اقدام کند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/22

شماره : 973
 بازخوانی استراتژی رسانه ای در مقابله با کرونا

براســاس آنچه در علم جامعه شناسی ارتباطات مطرح است، در مواجهه 
بــا پدیده های اجتماعی با دو عنصر قطعی مواجهیم. نخســت »کنش ها« و 
دوم »واکنش ها«. برای بررســی این دو باید در ابتــدا به »عوامل تأثیرگذار 
بر ایجــاد کنش ها و واکنش ها« پرداخت. چرا کــه اگر کنش های اجتماعی 
بدرستی فرهنگ سازی نشود، جامعه در یک »توازن غیرمنطقی« با واکنش ها 
-در سطح پایین تر قرار می گیرد. یعنی جامعه در یک حالت انفعالی در برابر 
کنش هــا، تنها واکنش نشــان می دهد و این بی تحرکــی اجتماعی می تواند 
به بدترین حالت ممکن تبدیل شــود. بنابراین رســانه ها در چنین شرایطی 
شایســته است با قدرت ظاهر شده و این وضعیت را به سمت »کنش گری یا 

کنش مندی« جهت دهی کنند.
برای رسیدن به این هدف، رسانه ها به دو نقش خود که در مکتب فرانسوی 
و امریکایی مطالعات رسانه نیز به طور مشترک مطرح شده، یعنی آموزش و 
اطلاع رســانی، می باید بدرستی بپردازند. چراکه اگر سطح آموزش افزایش 
یابــد، جامعه و افکار عمومی به ســمت کنش گری هدایت خواهد شــد و از 

انفعال بیرون می آید.
به باورِ من، رسانه های ما در شرایط کنونی در این دو حوزه به اندازه کافی 
پیشــرو نیســتند. برای مثال به جای تکیه صرف بر »تبعات منفی کرونا بر 
عوامل اقتصادی و اجتماعی« به سمت هدایت اخبار امیدوارکننده برای آینده 
بعد از کرونا بروند. با این رویکرد، رونق اقتصادی و افزایش ســطح ارتباطات 
اجتماعی بعد از قطع شــدن زنجیره سرسخت کرونا، باید در میان خبرها و 
گزارش ها دیده شــود. به عبارتی باید از زوایای دیگر و به شکل غیرمستقیم 
در ارائه پیام های مثبت هم، قدم برداشت و لازمه این کار، وجود »استراتژی 
رسانه ای« است. البته که در این مدت تا حدودی این اتفاق در برخی رسانه ها 
افتاده اســت، اما ما بازهم به بازخوانی استراتژی نیاز داریم تا فراگیرتر شود. 
مــا باید جامعه را به ســمت کنش مندی ببریم و از کرونــا درس بیاموزیم. 
به عنوان مثال، برای »تقویت همیاری اجتماعی« صرفاً نیازی به نشان دادن 
ســیاهی ها نیست، تولید امید و انگیزه را هم باید مد نظر قرار داد. چراکه به 
هر میزان، انگیزه ها، تقویت شود، جامعه بیشتر به سمت کنش مندی می رود.

برای نمونه می دانیم که تهران براســاس آمارهــا و مطالعات جهانی هم 
اکنون در لیســت پراسترس ترین شهرهای دنیا، رتبه ششم را دارد. بنابراین، 
تلاش ما باید به سمت کاهش این »فضای منفی استرس زا«باشد و سریع ترین 
راهکار موجود، این اســت که ســوژه های دیگر هم، مورد توجه قرار بگیرد و 
در این فرآیند روزنامه نگاری، به جای طرح سوژه و رها کردن آن به سمت 
»پیگیــری با تعقیب خبری«و »روزنامه نــگاری تحلیلی« برویم. به عبارتی 
باید »چگونگی و چرایی رویداد« را مدنظر قرار دهیم و با انتشــار اطلاعاتِ 
دقیق، مردم را از پیگیری شــبه فکت و پســا فکت در شبکه های اجتماعی 
بی نیاز کرده و به ســمت روزنامه ها و رسانه های مکتوب بیاوریم. در دنیا نیز 
هم اکنون به سمت روزنامه نگاری تحلیلی گرایش پیدا کرده اند و در تعقیب 
سوژه هایی می روند که حتی ممکن است در شبکه های مجازی هم، موج ایجاد 
کرده باشد. شرایط کرونا شاید بهترین فرصتی باشد که بتوانیم به این سمت 
حرکت کنیم، بویژه در شــرایطی که اخبار ضد و نقیض، زیاد مطرح می شود 
و لازم اســت که رسانه ها، حرف اول و دقیق را درباره این ابهام ها -به شکل 

حرفه ای و تحلیلی به گوش مخاطبان برسانند.

اجرای قانون چک از امروز 22 آذر وارد فاز 
جدید خواهد شد و بر مبنای آن، صدور چک 
در وجه حامل ممنوع است و افراد ورشکسته 
نیز اجازه دریافت دسته چک ندارند و سقف 

عمر چک ها سه ساله خواهد بود.
قانــون چک قرار اســت از امــروز 22 
آذرماه اجرایی شــود. قانونی که در صورت 
اجــرای کامل، می تواند اعتبــار را دوباره به 
چک برگرداند. ســال های زیادی است که 
حضور چک هــای بلامحل در اقتصاد ایران، 
به فضای کســب و کار آســیب زده بود و 
خرید و فروش های اعتباری را دچار مشکل 
کرده است. از سوی دیگر، حضور چک های 
حامل در اقتصاد ایران هم به این معضلات 
اضافه کرده است؛ چراکه ردیابی پرداخت ها 
دچار خدشه شده و بســیاری از معاملاتی 
که می تواند برای اقتصاد دردسرســاز شود، 
از طریــق چک هایی صــورت می گیرد که 
بعضاً میان چند ده نفر ســال ها دســت به 
دست می شــود.حال اصلاحیه قانون چک 
این امیدواری را به وجــود آورده که بتوان 
اصلاحات بنیادیــن در حوزه صدور چک ها 
صورت داد و نه تنها بســاط پولشــویی از 
طریــق چــک را برچید بلکــه زمینه ای را 
 برای بازگشت اعتماد به این برگه بهادار در

 بازار فراهم کرد.
 نکته حائز اهمیت دیگر البته آن اســت 
که به مرور زمان چیزی به نام چک کاغذی 
وجود نداشته باشد و همه چیز تحت سیستم 
الکترونیکی قرار گیرد تا بتوان ردیابی را نیز 
به صورت سیستماتیک و دقیق صورت داد.به 
اذعان کارشناسان، اگر قانون چک به درستی 
اجرایی و بر اساس تمام اجزای تعیین شده 
در آن عملیاتــی گردد، می توان امیدوار بود 
که تخلفات ناشــی از دست به دست شدن 
چک ها و عدم ردیابی مسیرهای هزینه کرد 
وجوه آن به حداقل برسد و فرد صادرکننده 

چک، پاسخگوی چک صادره خود باشد.
 به همین دلیل اســت که بانک مرکزی 
بــا طراحی ســامانه صیاد، تــلاش کرده تا 
چک ها را از مرحله صدور تا زمانی که مجدد 
برای پرداخت نهایی به بانک برمی گردد، به 
دقت رصد کرده و از ســلامت گردش آنها 

مطمئن شود.
حال از امروز 22 آذرماه قرار اســت که 

قانون جدید چک عملیاتی شــود و بر این 
اساس، این سومین مرحله ای خواهد بود که 
اجرای این قانون را کامل خواهد کرد؛ بخشی 
از قانون چک از آذر 9۷ و بخشــی دیگر از 
آن در آذر 9۸ عملیاتــی گردیــد و حال در 
سال 99 آخرین بخش از تغییرات این قانون 
عملیاتی خواهد شد تا اجرای قانون چک به 
طور کامل محقق شود؛ از جمله اقداماتی که 
در فاز سوم کلید خواهد خورد این است که 
فردی که یکی از چک های او برگشت خورده، 
دیگر اجازه صدور چک های بلامحل بعدی 
را نخواهد داشت.نکته حائز اهمیت دیگر آن 
اســت که مدت زمان اعتبار یک چک بیش 
از سه سال نخواهد بود تا به گردونه ای پایان 
دهــد که بعضاً یک چک را تا ده ســال هم 
خارج از بانک و در گردش نگاه می داشت؛ اما 
بر طبق قانون جدید، مدت اعتبار یک چک 
صادره، بیش از 3 ســال نخواهد بود و ظرف 
این مدت چک باید به بانک برگردد و دوره 

حیات آن به پایان رسد.

 ثبت هدف از صدور چک و شیوه 
هزینه کرد

صادرکننــده چک بایــد در زمان صدور 
چک، به صراحت هدف از صدور چک و نحوه 

هزینه کرد مبلغ آن را اعلام نماید
ثبت اطلاعات برگه چک در سامانه بانک 
صادرکننده چک  گشایش کننده حساب 
باید اطلاعات روی برگــه چک را از طریق 
اپلیکیشن تلفن همراه یا اینترنت بانک همان 
بانکی که در آن حساب جاری داشته و دسته 

چک را از آن گرفته ، ثبت کند
یاسر مرادی، کارشناس حقوق بانکی در 
گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اجرای قانون 
چک از امــروز 22 آذرماه 99 و مواردی که 
اجرایی خواهند شــد، گفت: تکالیف قانون 
چک در سه دسته خلاصه شده که بر طبق 
آن، برخی از بخش ها قرار بود در ســال 9۷ 
اجرایی شــده و اجرای برخی دیگر به سال 
9۸ موکول شــد، اگرچه بخش عمده ای از 
مواردی که در ســال 9۸ قــرار بود اجرایی 

گردند، عملیاتی نشده است.
وی افزود: نکته قابل توجه آن اســت که 
بخش عمده ای از مواردی که قرار بود در سال 
9۸ اجرایی شود و اجرای آن موکول به بعد 
شده، کماکان قابلیت اجرایی ندارند و دولت 
در این زمینه از برنامه عقب اســت؛ این در 
حالی است که تکالیف سال 9۷ اجرایی شده 
و تنها بخش عمده ای در مورد ماده 5 مکرر 
و سامانه ای که باید محرومیت های مرتبط با 

بدهکاران بانکی را اجرایی کند و وجوهی که 
این افراد در کل شبکه بانکی دارند را در قالب 
یک سامانه متمرکز نماید، هنوز اجرایی نشده 
است.مرادی با بیان اینکه هنوز این زیرساخت 
فراهم نشــده که این ســامانه وجوهی که 
بدهکاران بانکی در کل شعب بانک ها دارند 
را مسدود نماید، تصریح کرد: بر این اساس، 
بانک مرکزی برای پر کــردن این خلاء، از 
ظرفیت دســتورالعمل های حســاب جاری 
برای اجازه دادن به مشــتری برای برداشت 

از حساب در خود بانک استفاده می کند.
وی در خصوص تکالیفی که قرار بود از 22 
آذر 99 اجرایی شود و اجرای آن به هر دلیلی 
به تعویق می افتد نیز، اظهار داشت: بخشی 
از این موارد به دلیل شرایط کرونا و بخشی 
به دلیل فراهم نبودن زیرســاختهای لازم و 
بخشــی دیگر به دلیل عدم فرهنگ سازی 
لازم در ایــن رابطه بــه تعویق می افتد و به 
مــرور و به صورت پلکانــی اجرایی خواهد 
شــد؛ البته باید به این نکته هم اشاره کرد 
که قانون وقتی می گوید که 22 آذرماه باید 
»قانون چک« به صورت کامل اجرایی شود، 
دستورالعمل ها و بخشنامه های بانک مرکزی 
تاب مقابله با آن را ندارد و اگر بانک مرکزی 
بخواهد بخشــنامه 29۸19۶/99 که مورخ 

19/9/99 صادر شده است را اجرایی کند، یا 
باید برای اجرای این موارد و تعویق تکالیف 
قانونی مصوبه ســتاد ملی کرونا را بگیرد یا 
متن قانون چــک در مجلس را تغییر دهد.

مرادی گفت: نمایندگان مجلس به دلیل عدم 
آمادگی بانک مرکزی در اجرای برخی از مفاد 
قانون چک، طرحی را در دستور کار مجلس 
قرار داده اند که هفته آینده قرار است بررسی 
و تصویب شــود که در این صورت، بخشی 
 از این مشــکلات عدم اجرای قانون مرتفع 

خواهد شد.
این کارشناس حقوق بانکی خاطرنشان 
کرد: مهمترین بخش اجرایی این بخشنامه 
آن است که باید سامانه صدور چک عملیاتی 
شده و چک نباید در وجه حامل باشد؛ ضمن 
اینکه این موضوع صرفاً به دسته چک هایی 
تعمیم داده می شود که جدید صادر خواهند 
شــد. همچنین صدور چک هایی که از 20 
دیمــاه 99 به بعــد در اختیار مــردم قرار 
می گیرند، باید صرفاً در سامانه صیاد باشند.

مرادی گفت: همچنین نقل و انتقال فیزیکی 
این چک ها هم مجاز دانســته شــده؛ ولی 
حتماً باید تاریخ انقضای ســه ساله روی آن 
درج شــده و امکان در وجه حامل نخواهند 
داشــت.وی اظهار داشــت: چک باید صرفاً 
از طریق ســامانه صیاد صادر شده و دارای 
کد رهگیری و کد یکتا باشــد؛ ضمن اینکه 
در مورد شــیوه های رفع ســوءاثر در چک 
نیز که قبلًا اجرایی شــده بــود؛ مجدد در 
بخشــنامه اخیر نیز مورد تاکید واقع شده 
و از ســوی دیگر، اعمال محرومیت ها برای 
صادرکنندگان چک برگشتی نیز اعمال شده 
 و آنها امکان افتتاح حساب و دریافت کارت 
بانکی جدید، وام بانکی، اعتبارات اســنادی 
و نیــز ضمانت نامه ها را نخواهند داشــت.

مرادی ادامه داد: همچنین کلیه حســاب ها 
و کارت هــای بانکی و هر مبلغی که متعلق 
به صادرکننده چک باشــد، مسدود شده و 
به میزان مبلغ کســری چک، از آنها اجازه 
برداشــت داده خواهد شــد. از سوی دیگر، 
افــرادی که تاجر بوده و ورشکســته اعلام 
شده اند، امکان دریافت دسته چک را ندارند؛ 
اگرچه باید سامانه هایی که بین بانک مرکزی 
و قوه قضائیه تدارک دیده شود، هنوز تکمیل 

نشده اند.

خداحافظی با چک حامل

 
 

 خبر

 افتتاح پنج پروژه با حضور وزیر صنعت در اصفهان
اصفهان گروه صنعتی اسنوا امروز با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
پنج پروژه را افتتاح کرد.علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با حضور در شرکت اســنوا پنج پروژه را افتتاح کرد. نخستین پروژه، طرح 
تعمیق ســاخت داخل و افزایــش ظرفیت تولید تلویزیــون تا یک میلیون 
دســتگاه در سال بود که آن را از 530 هزار دستگاه در سال به 4۷0 هزار 
دســتگاه افزایش می داد با  یک هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری برای 

2۸1 نفر اشــتغال مستقیم ایجاد می کرد.
دومین پروژه، افتتاح فاز دوم شــرکت حایر تهران )احیای واحد صنعتی 
غیرفعال مهیا گاز سابق پس از 14 سال( بود که از جمله دستاوردهای آن 
می توان به بومی سازی و تعمیق ساخت داخل و دانش فنی و تولید انواع 
اجــزا و قطعات فلزی مورد نیاز در تولید لــوازم خانگی، همچنین، کاهش 
وابستگی خارجی اشاره کرد. این پروژه با مبلغ  220 میلیارد ریال سرمایه 
گذاری، ســالیانه مجموع 2۸2 هزار دســتگاه لوازم خانگی و 21 هزار تن 
اجــزا و قطعات فلزی لوازم خانگی ظرفیت ایجاد می کند و برای 242 نفر 
اشــتغال زایی مستقیم دارد.افزایش ظرفیت تولید ماشین لباسشویی تا یک 
میلیون دستگاه در سال، عنوان سومین پروژه ای بود که امروز افتتاح شد.

 این پروژه که برای آن 322 میلیارد ریال ســرمایه گذاری شــده برای 
24 نفر به صورت مســتقیم اشــتغالزایی می کند و مجموع ظرفیت سالیانه 
را بــه یک میلیون و 5۷5 هزار و ۸00 محصول افزایش می دهد.چهارمین 
طرح افتتاح شــده توسط وزیر صنعت، معدن و تجارت در اسنوا، »خدمات 
هوشــمند home delivery« نام داشت و دســتاورد آن افزایش قابل توجه 
رضایت مشــتریان، ایجاد تمایز در سرویس دهی و جلب اعتماد و اطمینان 
بیشتر بود که با مبلغ 1۸0 میلیارد ریال سرمایه گذاری، برای 3100 نفر به 
صورت مستقیم اشتغالزایی می کرد.پنجمین و آخرین طرح نیز »تکنولوژی 

IOT در یخچالهای ســاید بای ساید هوشمند« بود. 
از جمله دستاوردهای این طرح می توان به کنترل محصول لوازم خانگی 
از راه دور، مخابره هوشــمند وضعیت محصــول به خدمات پس از فروش، 
مدیریت آســان مواد غذایی موجود در یخچال جهت جلوگیری از اضطراب 
مصرف کننده و کاهش مصرف انرژی اشــاره کــرد. برای این طرح نیز که 
برای 150 نفر به صورت مســتقیم اشتغالزایی می کرد، 200 میلیارد ریال 

سرمایه گذاری شده بود.

 پرداخت وام یک میلیونی به حدود ۷ میلیون سرپرست خانوار
در دو مرحله پرداخت تســهیلات به یارانه بگیران معیشتی، تاکنون بالغ 
بر شــش میلیون و 993 هزار و 3۸0 سرپرســت خانوار از تســهیلات یک 
میلیون تومانی بهره مند شــده اند.طبق اعــلام مدیریت کل اعتبارات بانک 
مرکزی، براســاس مصوبات ســتاد ملی مدیریت کرونا بالغ بر 21 میلیون 
و 5۶9 هزار و 155 نفر تاکنون از تســهیلات یک میلیون تومانی سیســتم 
بانکی )طی پنج مرحله( بهره مند شــده اند که مقرر شده اقساط تسهیلات 

پرداختی طی 31 قســط از حساب یارانه ای ایشان کسر شود.
همچنین در ادامه حمایت های ســتاد ملی مدیریت کرونا و شبکه بانکی 
از یارانه بگیران در هفته گذشــته، تعداد چهار میلیون و 513 هزار و ۷39 
نفر سرپرست خانوار که یارانه معیشتی دریافت می کنند و فاقد درآمد ثابت 
هستند، از سوی ســازمان هدفمندسازی یارانه ها )با اخذ پیامک از وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی( شناســایی و به نظام بانکی معرفی شــدند، از 

تســهیلات مجدد یک میلیون تومانی بهره مند شدند.
ضمن اینکه در مرحله جدید تا ســاعت 12 روز پنجشــنبه )20 آذر ماه 
1399( از تعداد دو میلیون و 4۸1 هزار و 290 سرپرست خانوار یارانه بگیر 
معیشــتی که از سوی سازمان هدفمندی به شــبکه بانکی معرفی شده اند، 
تسهیلات مربوط به حساب 99.9 درصد از افراد یاد شده واریز شده است.

همچنین امکان واریز تعداد 1.۶49 فقره تســهیلات به دلایلی از جمله 
مســدودی حساب، فوت سرپرست خانوار و سایر خطاها میسر نشده است.

بر این اساس، در دو مرحله پرداخت تسهیلات به یارانه بگیران معیشتی، 
تاکنــون بالغ بر شــش میلیــون و 993 هزار و 3۸0 سرپرســت خانوار از 

تســهیلات یک میلیون تومانی بهره مند شده اند.

طبق اعلام دبیر شورای عالی مناطق آزاد، هنوز طرح پیشنهادی واردات 
خودرو به این مناطق در دولت تعیین تکلیف نشده و امکان واردات بدون 
انتقال ارز نیز به دلیل ممنوعیت کلی اعمال شده در واردات خودرو وجود 

ندارد.
از پیش از دو سال پیش ثبت سفارش و واردات خودرو ممنوع شد که 
در اهم دلایل آن تغییر شرایط ارزی و محدودیت های موجود قرار داشت 
و گرچه طبق مقررات به غیر از کالاهای ممنوعه ما بقی کالاها امکان ورود 
به مناطق آزاد را داشــتند، در نتیجه مصوبــات مربوطه واردات خودرو به 

مناطق آزاد نیز ممنوع شد.
اما در سال گذشته طرحی به دولت ارائه شد که طی آن پیشنهاد شده 
بود به طور محدود خودرو از مناطق آزاد کیش، قشــم و چابهار وارد شود 
مطرح بود که البته در آن زمان اعلام شــد وزارت صمت و  گمرک با این 

طرح موافق بودند.

 طرح واردات خودرو به مناطق آزاد تعیین تکلیف نشد
مرتضی بانک - دبیر شورای عالی مناطق آزاد - در رابطه با آخرین وضعیت 
طرح پیشنهادی به دولت برای واردات خودرو گفت که با توجه به فرسوده 

شدن خودروها و نیازی که وجود داشت، طرح واردات به صورت محدود به 
دولت ارائه شد ولی تعیین تکلیف و نظری اعلام نشده است؛ بنابراین این 

محدودیت همچنان برای مناطق آزاد وجود دارد.

 نبود امکان واردات بدون انتقــال ارز در ممنوعیت واردات 
خودرو

اما از مدتی پیش برای تســهیل ترخیص کالاهای اساسی و مواد اولیه 
تولید، در ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مصوبه ای صادر شد که در اهم 
آن رفع بخشی از موانع ارزی قرار داشت که در موارد امکان واردات بدون 
انتقال ارز وجود داشــت. از سویی در مدت گذشته بحث هایی در رابطه با 

واردات خودرو بدون انتقال ارز مطرح شده است.
اینکه در این شرایط آیا امکان واردات خودرو بدون انتقال ارز در مناطق 
آزاد ممکن است فراهم شود یا خیر؛ موضوعی است که دبیر شورای عالی 
مناطق آزاد درباره آن گفت: تصمیم دولت و دستگاه های ذیربط فعلا این 
است که واردات خودرو ممنوع باشد و این مصوبه تسهیل ترخیص کالا برای 
ورود آن دسته کالاهای ضروری و موردنیاز است که یا گروه یک هستند یا 
گروه های دیگر که پیش بینی شده که در این دسته بندی بخشی از گروه 

)4( نیز از سهمیه بخش ارزی که صادر شده وارد خواهد شد.وی یادآور شد: 
واردت بدون انتقال نیز با توجه به محدودیت کلی که برای واردات خودرو 
وجود دارد امکان پذیر نیست، مگر مجوزی در این رابطه صادر شود.دلیل 
اصلی محدودیت هــای واردات خودرو همواره ارز و محدودیت های ارزی 
اعلام شده است و پیشنهادات مطرح شده در این زمینه بر تامین منابع از 
محلی غیر از ارز نیمایی تاکید داشته است، با این حال بانک مرکزی موافق 
واردات بدون انتقال ارز نیســت و حتی در مصوبه اخیر برای تسهیل کالا 
نیز مخالفت خود را اعلام کرده است.اخیرا با اعمال حقوق ورودی واردات 
خودرو در بودجه 1400 در حالی گمانه زنی ها برای واردات خودرو صورت 
گرفت که مســئولان ســازمان برنامه و بودجه اعلام کردند »فعلا در مورد 
آزادسازی واردات خودرو تصمیم گیری نشده و این حقوق ورودی مربوط 
به واردات جدید نیست، بلکه برای ترخیص خودروهای دپو شده در گمرک 
در نظر گرفته شده است. در عین حال که برای واردات خودرو باید کشور 
در شــرایط عادی قرار داشــته باشد، در غیر این صورت بر سیاست پول و 
ارز اثرگــذار خواهد بود. بنابراین واردات خودرو زمانی انجام می شــود که 
آثار منفی آن به حداقل برسد که لازمه آن به ثبات رسیدن وضعیت ارزی 
است، آنگاه سازمان برنامه و بودجه نیز با این موضوع همراهی خواهد کرد«.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: ورود زنجیره تولید 
مواد اولیه تا محصولات نهایی به بورس، باعث می شود 
تا یک فرمول عادلانه در کل زنجیره ایجاد شود و انگیزه 

تولیدکنندگان و سرمایه گذاران افزایش یابد.
شیوه نامه جدید دولت برای فولاد و ورود همه زنجیره 
تولید فولاد در بورس کالا به عنوان یکی از بندهای اصلی 
این شیوه نامه با واکنش مختلف کارشناسان و فعالان بازار 
مواجه شده است. احمد بیات، کارشناس بازار سرمایه و 
بازارهــای کالایی در گفتگو باخبرنگار مهر می گوید که 
با محقق شــدن عرضه بورسی کل زنجیره فولاد، توازن 
در همه حلقه های زنجیره فولاد برقرار می شــود، انگیزه 
تولید بالا می رود، سرمایه گذاری در کل زنجیره بیشتر 
شده و منافع همه تأمین می شود. متن مصاحبه به این 

شرح است:

از تأکیدهای شــیوه نامه دولت برای   یکی 
فــولاد، عرضه کل زنجیره فــولاد در بورس کالا 
است، اجرای این تصمیم چه تأثیری بر بازار فولاد 

خواهد گذاشت؟
وقتی بخشی از زنجیره فولاد در بورس نباشد، کشف 
نرخ به درســتی اتفاق نمی افتد و به نوعی، قیمت گذاری 
به صورت دســتوری و با نظر دولت صورت گرفته است. 
از طرف دیگر، طبیعی اســت که حلقه های مختلف این 
زنجیره به دنبال منافع خود باشــند تا آن را به حداکثر 
برســانند. وقتی اتفاق ورود همه زنجیره تولید به بورس 
می افتد حلقه بعدی که وارد بورس شد مشمول رقابت، 
عرضه و تقاضا می شود و به این ترتیب بین کشف نرخ یک 
محصول در زنجیره با حلقه قبلی یا بعدی تناسب ایجاد 
می شود.به عنوان مثال، ممکن است برای شمش قیمت 10 
هزار تومان تعیین شود درحالی که قیمت مواد اولیه آن 
به صورتی قیمت گذاری شده باشد که برای تولیدکننده 
شمش توجیه اقتصادی نداشته باشد که آن را تولید کند 
و در بورس به فروش برساند. وقتی همه حلقه های زنجیره 
در بورس باشد به این معنی است که همه آن شامل یک 
دستورالعمل و مقررات برای قیمت گذاری می شوند تا نه 
رانتی برای آن ها ایجاد شــود و نــه زیانی از بابت اینکه 

حلقه شان در بورس است به آن ها تحمیل گردد.

 برخی افراد مخالف اجرای شیوه نامه هستند 
دلیل آن چیست؟

شــاید برخی تولیدکنندگان واقعی ابهاماتی مطرح 
کنند که قابل رفع اســت امــا قطعاً افرادی که به دنبال 
رانت هســتند، نفوذ زیادی دارنــد و موارد غیرواقعی را 
به این شــیوه نامه نســبت می دهند. این افراد در همه 
دولت ها وجود داشته و دارند و جالب آنکه خیلی از این 
افــراد حرف های خوبی نیز می زنند و شــعارهای خوبی 
می دهند و اگر کسی با این افراد و بازار این کالاها ناآشنا 
باشد، به راحتی سخنانشان را باور خواهد کرد. اما وقتی 
به عمق ماجرا نگاه کنیم خواهیم دید که بحث اصلی آنها، 
وجود یک اختلاف قیمتی در بازار است که باعث می شود 

آن ها از رانت آن استفاده کنند.

 در ســال ۸2 تا ۸۶ که پایان دولت هشتم 
و آغاز دولت نهم محسوب می شود، روند اصلاح 
قیمت محصولات پتروشیمی چهار سال باقی ماند 
و همین اتفاق باعث شد رانت های گسترده ای نصیب 

برخی گروه های خاص شود. اکنون نیز می بینیم که 
در پایان دولت حسن روحانی، تعیین قیمت پایه 
اتفاق افتاده اســت، آیا اتفاقات آن ۴ سال تکرار 

خواهد شد و شاهد فساد جدیدی خواهیم بود؟
از زمانی که بورس ایجاد شــد، این رویه اصلاح شد. 
مثلًا برخی افراد محصولات پتروشیمی را خارج از بورس 
می گرفتند، دولت بــدون اینکه به قیمت های جهانی و 
قیمت دلار توجه کند، بر روی آن قیمتی می گذاشــت 
و به عده ای خاص که ماهیتشــان مشخص نبود، مجوز 
مــی داد و ماهیانه برای آنان ســهمیه تعیین می شــد 
درحالی که خیلی از آنان یک خط تولید هم نداشــتند و 
فقط محصول را در بازار آزاد می فروختند. به این صورت 
رانت های زیادی شــکل گرفت اما با شروع به کار بورس 
کالا به مرور فضا به این سمت رفت که قیمت ها واقعی تر 
شود و با قیمت های جهانی متناسب شود. کم کم سامانه 
بهین یاب نیز راه اندازی و فعال شد تا متقاضیان خرید، 
حتماً از فیلترهــای تائید صلاحیت عبور کنند و واقعی 

بودن خط تولیدشان محرز شود.
به این ترتیب به واسطه ورود محصولات پتروشیمی به 
بورس کالا، شاهد ایجاد یک شفافیت در این بازار هستیم و 

اتفاقاً رشد تولید را در این صنعت مشاهده می کنیم. البته 
موضوع آن است که به دلیل غیرشفاف بودن اقتصاد ما و 
بعضاً تصمیم های اشتباه، کماکان رانت هایی در بازارها و یا 
مثلًا اختصاص سهمیه ها وجود دارد اما موضوع اینجاست 
کــه ورود زنجیره تولید یک محصول مهم مثل فولاد به 
بورس کالا قطعاً به شفافیت حداکثری منجر شده و مانع 

از بروز رانت می شود.

 مداخلات قیمتی دولت در بورس چه تبعات 
و مشکلاتی ایجاد می کند؟

ببینید، وجود قیمت پایه در بورس، اتفاقی است که 
از ابتدای تشکیل بورس محل بحث بوده و همچنان نیز 
حل نشده باقی مانده است. این کشمکش که آیا بورس باید 
این قیمت پایه را به عنوان مرجع قیمت گذاری، اعمال نظر 
کند و یا وزارت صمت یا فروشنده، همیشه بوده و اتفاقاً 
موضوع بسیار مهمی است. وقتی قیمت پایه، پایین تر از 
قیمت واقعی باشــد تبعات زیان باری برای تولیدکننده 
خواهد داشت و اگر بالاتر باشد برای بازار تبعات خواهد 
داشــت. در مورد کالاهای مختلف دیده شــده که وقتی 
قیمت پایه خاصی گذاشــته می شود و کالا بر روی تابلو 
می آیــد گاهی تا ۸0 درصد بــر روی آن رقابت صورت 
می گیرد که نشان دهنده آن است که قیمت پایه اشکال 
دارد و باید از ریشــه این موضوع را اصلاح کرد. برعکس 
آن نیز بوده، گاهی قیمت پایه ای گذاشته می شود که هیچ 
تقاضایی روی آن نمی آید که نشــان می دهد این قیمت 
هیچ جذابیتی برای بازار ندارد، که این نیز اشکالی است 
که باید اصلاح شود. به همین منظور اصل قیمت گذاری 
پایه، یک موضوع چالشی است که اتفاقاً شفافیت بورس 
کالا به وضوح برای سیاســت گذاران نمایان می کند که 
یک قیمت پایه صحیح است یا خیر.در پایان تاکید می کنم 
که ورود زنجیره تولید مواد اولیه تا محصولات نهایی که 
قابلیت بورسی شدن را دارند، باعث می شود تا یک فرمول 
عادلانه در کل زنجیره ایجاد شود، انگیزه تولیدکنندگان 
و ســرمایه گذاران افزایش یابد و شاید همین شیوه نامه 
فولاد خط پایانی باشد بر قیمت گذاری دستوری در بازار 

کالاهای پایه کشور که امیدواریم همین اتفاق بیفتد.

آخرین وضعیت طرح واردات خودرو به مناطق آزاد

ورود زنجیره فولاد به بورس منافع همه را تامین می کند
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/22

شماره : 973
رییس اتاق اصناف ایران گفت: با توجه به 
ادامه داشــتن شیوع ویروس کرونا در کشور 
برنامــه جدیدی بــرای فعالیت های صنفی 
تدوین کرده و به دنبال تصویب آن هستیم 
تا اصناف بتوانند بدون نیاز به تعطیل کردن 
با کاهش دادن ریسک شیوع کرونا به فعالیت 

خود ادامه دهد.
از آغاز شیوع ویروس کرونا 10 ماهی می 
گذرد، این بیماری که حدود یک سال پیش 
از چین ســر بر آورد در این مدت در بخش 
های مختلف ایران را نیز تحت تاثیر خود قرار 
داده است. تعطیلی و ایجاد محدودیت موجب 
کاهش تردد شهروندان شده و امکان کنترل 
شیوع بیشتر این ویروس را فراهم کرده است 
اما از ســوی دیگر آسیب های بسیاری را به 

ویژه در اقتصاد کشور تحمیل کرده است.
اصنــاف یکــی از گروه هایی اســت که 
محدودیت ها و تعطیلی های ناشی از شیوع 
کرونا خسارت های گاها جبران ناپذیری را 
را به آن وارد کرده اســت و همچنان نیز با 
مشــکلات بسیاری دســت و پنجه نرم می 
کنند، به همیــن دلیل نیازمند راهکارهایی 

برای ادامه حیات است.
بر همین اســاس سعید ممبینی رییس 
اتاق اصناف ایــران، گفت: با توجه به اینکه 
زمان بهبود شرایط و رفع مشکل شیوع کرونا 
مشخص نیســت، اصناف برنامه جدیدی را 

تهیه کرده است تا با رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی بتواند خدمات خود را ارائه دهد.

وی افــزود: تــلاش کرده ایــم نوعی از 
دستورالعمل را برنامه ریزی کنیم تا اصناف 
بتوانند در بخش های مختلف بدون نیاز به 
تعطیل کردن با کاهش خطر و ریسک شیوع 
کرونا به فعالیت خود ادامه دهد.ممبینی تاکید 
کــرد: به دنبال تصویب مقرراتی برای مراکز 
تجاری و واحد های صنفی هستیم تا بعد از 
تایید مقامات مسئول میزان تعطیلات کاهش 

پیدا کند و در چارچوب مشــخصی فعالیت 
کنند.وی با اشــاره به اینکه عدم انتقال هوا 
زمینه انتشــار ویروس کرونــا را تقویت می 
کند، تصریح کرد: یکی از دلایل تعطیل کردن 
پاساژها بسته بودن فضای آن است که قصد 
داریم با انتخاب یک ناظر برای هر یک از این 
اماکن شــرایط تردد مردم را تسهیل کنیم.

وی افزود: مسئول پاساژ با دسترسی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی می تواند 
از ســلامت افراد یقین پیدا کند که یکی از 

راه های آن بررسی کارت ملی برای دریافت 
اجازه ورود به این اماکن است.

به گفته وی، بر همین اساس به افراد مبتلا 
از جمله صاحبان کسب و کار و مردم اجازه 

ورود به پاساژها را نخواهند داد.
رییس اتاق اصناف خاطرنشــان کرد: از 
سوی دیگر در حال تدوین مقرراتی هستیم 
در هر صنف بر اساس متراژ پذیرای مشتری 
باشند تا با رعایت این نکات فعالیت مطمئنی 
را داشته باشند. ممبینی با بیان اینکه از این 

طریق توقف فعالیت اصناف کمتر می شود، 
اظهار داشــت: برای جلوگیری از تشــکیل 
صف های طولانی ناظران پاساژ باید میزان 
حضور را نیز کنترل کنند تا با تراکم جمعیت 

مواجه نشویم.
به گفته وی، در حال حاضر در فروشگاه 
های زنجیره ای تامین کننده کالاهای مورد 
نیاز شــاهد تجمع مواجه هستیم که بدون 
هیچ نظارت و کنترلی به فعالیت خود ادامه 

می دهند.
رییس اتاق اصناف ایران با اشاره به طرح 
کاهش ساعت فعالیت صنوف مختلف به 1۸، 
تاکید کرد: با این محدود کردن کسب و کارها 

تا ساعت مشخص شده مخالف هستیم.
بــه گزارش ایرنا، طی ماه های گذشــته 
شــهرهای کشــور به مناطق قرمز، نارنجی 
و زرد ناشــی از شــیوع کرونا تقسیم شدند 
و اصنــاف نیز در چهار گــروه برای فعالیت 
در این مناطــق جای گرفتنــد.در مناطق 
قرمز فقط گروه یک شــغلی اجازه فعالیت 
دارند کــه تامین کننده نیازهــای روزمره 
هســتند.پیش از آغاز اعمال محدودیت ها 
در آذرمــاه، اتاق اصناف ایــران اعلام کرد 
که صنــوف متخلف در شــهرهای قرمز به 
مدت یک ماه پلمپ شــده و اجازه فعالیت 
 نخواهند داشــت، این جریمه در شهرهای

 نارنجی دو هفته و در شهرهای زرد یک هفته 
تعیین شده بود.

ارایه راهکارهای جدید برای فعالیت اصناف در دوران شیوع کرونا

 بدعت های جدید در تخصیص منابع
بودجه سال 1400 کل کشور در حالی تقدیم مجلس شورای اسلامی شده 
که دولت به استقبال انتخابات ریاست جمهوری در این سال خواهد رفت. از 
قضا مجلس شورای اسلامی نیز تازه کار خود را آغاز کرده و این اولین بودجه 
سالانه ای است که بررسی و تصویب خواهد کرد. بنابراین نقطه تلاقی این دو 

وضعیت بودجه کشور را در موقعیت خطیری قرار داده است.
پیامدهای منفی ناشی از اتکای بیش از حد به عواید حاصل از صادرات نفت 
خام در برنامه عمرانی پنجم قبل از انقلاب منجر به تجدیدنظر در سیاست های 
مالی و اقتصادی شــد. بر اساس سیاســت های اعلامی قرار بود که با افزایش 
صادرات غیرنفتی و افزایش مالیات ها )در نتیجه افزایش تولیدات ملی( کشور 
از وابســتگی به درآمد نفت بی نیاز شــود. اما در واقعیت امر وابستگی بودجه 
به نفت که از برنامه عمرانی پنجم شــروع شــده بود، تا به امروز ادامه داشته 
اســت؛ هرچند در تمام ســال های بعد از آن برنامه، بی نیازی از نفت شاه بیت 
تمام اســناد بالادستی و سیاست های اعلامی بوده اما در اجرای این سیاست 

هیچ گاه درصدی از موفقیت نیز مشاهده نشده است.
»تلاش برای ایجاد ثبات در بودجه دولت و حداقل کردن اثر نوسانی درآمد 
حاصل از صادرات نفت بر مخارج دولت؛ کاهش تدریجی وابستگی تراز عملیاتی 
بودجه به درآمدهای نفتی و استفاده از منابع صندوق توسعه ملی برای تامین 
مالی ارزی طرح های ســرمایه گذاری« از جمله برنامه های اعلامی روحانی در 
سال 1392 بود. مقایسه شاخص های اقتصاد کلان و شاخص های مهم بودجه ای 
در ســال های تقدیم لایحه بودجه در شروع و انتهای دولت روحانی نشان از 
ناکامی این دولت در نیل به این اهداف و برنامه ها دارد. مجموع اســتفاده از 
منابــع ناپایدار )مانند عواید حاصل از صادرات نفت و فروش اوراق بدهی( در 
ســال 1392 برابر 45 درصد منابع عمومی بوده که این رقم در لایحه بودجه 
سال 1400 به ۶2 درصد افزایش یافته است. سهم هزینه های جاری در لایحه 
بودجــه 1392 برابر ۷3 درصد بوده که در لایحه بودجه 1400 به ۷۶ درصد 
افزایش یافته است. درحالی که سهم مخارج عمرانی در سال 1392 برابر 22 
درصد بوده، در لایحه بودجه 1400 به 12 درصد کاهش یافته اســت. نسبت 
کسری تراز عملیاتی در لایحه بودجه 1392 برابر ۷/ 1۷ درصد منابع عمومی 
بوده که این نسبت در لایحه بودجه 1400 به 3۸ درصد افزایش یافته است. 
ضمنا باید توجه داشت که به رغم افزایش حجم بودجه عمومی، قدرت خرید 
اعتبارات هزینه ای و عمرانی دولت در ســال های اخیر نسبت به هشت سال 
قبل کاهش یافته است. در حقیقت بخش مهمی از افزایش هزینه های دولت 

در اثر تورم مستهلک شده است.
در دوره ۸ ســاله دولت روحانی نه تنها بهبودی در مشــکلات ســاختاری 
بودجه )مانند اتکای بودجه به عواید نفتی، کسری بودجه مزمن، سلطه مالی، 
چابک ســازی بودجه و...( صورت نگرفت بلکه علاوه بر استمرار سیاست های 
اشتباه قبلی، بدعت های جدیدی نیز در بودجه ریزی ایجاد شد. به عنوان مثال، 
در حالی که در دولت قبل »ستاد تدابیر ویژه« برای برخی از مصارف بودجه ای 
خارج از چارچوب حقوقی کشــور )مانند طرح در هیات وزیران و تصویب در 
مجلس( تصمیم گیری می کرد، با توســعه این رویه در دولت آقای روحانی از 
طریق »شورای هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه« امر اصلاح بودجه سالانه نیز 
به این شورا واگذار شد )اصلاح بودجه سال 139۸(. هرچند شاید در شرایط 
نامساعد اقتصادی و کاهش شدید عواید نفتی در دو، سه سال گذشته، دولت 
می توانســت از همین ابزار برای وصول مالیــات از بنیادها و نهادهای انقلاب 

اسلامی نیز استفاده کند )اما از آن بهره ای نبرد.(
گذشته از عدم انجام برخی اصلاحات ساختاری، در دوره هشت سال گذشته 
در جهت رعایت اصول ســاده بودجه ریزی )مانند جامعیت، وحدت، تفصیلی 
بودن بودجه یا اصول جدید بودجه ریزی )مانند شــفافیت و پاسخگویی( نیز 
تلاشــی نشده اســت. مثال های زیادی را می توان از نقض اصول بودجه ریزی 
مطرح کرد: مصوبات و پروژه های اقتصاد مقاومتی، ارائه بســته های معیشتی 
و برداشت از منابع صندوق توسعه ملی بدون درج در ردیف ها به عنوان نقض 
وحدت بودجه؛ نامشخص بودن طرح ها و پروژه های ردیف های متفرقه به عنوان 
نقــض اصل تفصیلی بودن بودجه، وجود درآمدهای اختصاصی به عنوان نقض 
اصل عدم تخصیص؛ نامشــخص بودن یا انعطاف متغیرهایی مانند نرخ تسعیر 
ارز، ایجــاد ردیف های موهومی و فاقد عملکــرد مانند فروش اموال منقول و 
غیرمنقول یا منابع حاصل از واگذاری دارایی های سرمایه ای به عنوان نقض اصل 
تقدم درآمدها بر هزینه ها قابل طرح است )در واقع دولت ابتدا مخارج خود را 
می بندد و بعد برای تراز کردن بودجه با این متغیرها بازی می کند(. با وجود 
ردیف های باز و بدون ســقف )درج عدد 1 جلوی ردیف ها(،  نامشخص بودن 
متغیرهای تعیین کننده عواید نفتی مانند نرخ تســعیر ارز، عدم انتشار اسناد 
توجیهی مرتبط با اقتصاد کلان یا پیش بینی متغیرهایی مانند قیمت و میزان 
صادرات نفت، اثر اجرای بودجه بر شاخص های اصلی اقتصاد کلان، مشخص 
نبودن اولویت های جدید بودجه، مشــخص نبودن تغییر سیاست ها یا تغییر 
رویکردها در بودجه، عدم انتشار گزارش های اجرای بودجه، عدم انتشار گزارش 
عملکرد بودجه، نامشخص بودن عملکرد مدیران اجرایی در مصرف اعتبارات 
و دسترســی به اهداف تعریف شــده و... نمونه های بارز نقض اصل شفافیت و 
پاسخگویی است. البته بین اصول متعدد بودجه ریزی تنها اصل انعطاف پذیری 
کاملا رعایت شــده است! به این معنا که با استفاده از ابزار تخصیص و برخی 
مجوزهای قانونی با جابه جایی اعتبارات عملا تصویب ارقام از ســوی مجلس 
بی اثر شــده و تخصیص اعتبارات با صلاحدید سازمان برنامه و بودجه صورت 
می گیرد. اعمال این رویه به هرج و مرج در اجرای بودجه و مخدوش شــدن 

مسوولیت های تصویبی و نظارتی مجلس شورای اسلامی منجر شده است.
به نظر می رســد عدم شــفافیت بودجــه و در هم پیچیــدن تصمیم ها و 
عدم تصمیم ها در لابه لای ردیف های بودجه ای در بودجه ســال 1400 به اوج 
خود رسیده اســت. برخی از این نمونه ها به این شرح است: نامشخص بودن 
میزان صادرات نفت، قیمت هر بشــکه نفت، نرخ تســعیر ارز، میزان صادرات 
گاز، میزان صادرات و فروش داخلی میعانات گازی، درج اعداد 1 در ردیف های 
بودجه )مانند بند نهم در واگذاری دارایی های مالی، ردیف 1۶013۶، 1۶01۶2، 
210112، 31010۶، 310403،310404، 310901 در جدول شماره 5 ماده 
واحد و جداول اصلی بودجه، ردیف های فرعی 20، 33، 3۶، 40، 4۷، 5۸، ۷1 
در ردیــف اصلی 530000 در جدول اعتبارات ردیف های متفرقه(، نپذیرفتن 
مسوولیت تداوم سیاست مخرب تخصیص ارز 4200 و انداختن توپ به زمین 
مجلــس )جزء 4 بند ب تبصره 2(، وجود ردیف های مختلف با موضوع واحد 
که نمونه بارز آن اســتفاده از عواید حاصل از صادرات نفت و گاز و میعانات 
گازی است که این منابع در تبصره )4( یعنی برداشت از صندوق توسعه ملی، 
ردیف هــای فرعی ذیل ردیف 210100 تحت عنوان »منابع حاصل از نفت و 
فرآورده های نفتی«، ردیف 310112 تحت عنوان » منابع حاصل از پیش فروش 
نفت/ انتشار اوراق مالی اسلامی« و ردیف 310۷00 با عنوان »منابع حاصل از 
اســتفاده از صندوق توسعه ملی« پراکنده شده اند. وجود برخی احکام به ویژه 
در تبصره ها علاوه بر مخدوش شــدن سقف مصوب، ایجاد نوعی خودمختاری 
و هــرج و مرج در نظام بودجه ریزی را به ذهن تداعی می کند. به عنوان مثال 
حکم ذیل تبصره )14( اشــعار می دارد: »به ســازمان هدفمندسازی یارانه ها 
اجازه داده می شود درصورت عدم تحقق منابع پیش بینی شده در جدول این 
تبصره، معادل کسری منابع، اوراق مالی اسلامی با تضمین خود منتشر نماید تا 
مصارف موضوع یارانه نقدی، کمک حمایت معیشتی خانوارها و برنامه کاهش 
فقر مطلق دچار وقفه نشــود«. یعنی دولــت نه تنها اقتدار و حقوق مجلس را 
نفی کرده بلکه از خود نیز ســلب مسوولیت کرده و اختیار کم و کاست منابع 
و مصارف و تصمیم گیری درباره آن را به دستگاهی فرعی محول کرده است!

 
 

یک کارشــناس بازار سرمایه با بیان اینکه چشم انداز 
روشنی پیش روی سرمایه گذاران بورسی است، گفت: زمان 
افزایش سرمایه گذاری در بازار سرمایه فرا رسیده و با توجه 
به وجود شــرایط مثبت در بازار انتظار می رود معاملات 

بورس به سمت مثبت تغییر جهت دهد.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران، مصطفی 
صفاری با اشــاره به افزایش چشمگیر حجم معاملات در  
بازار سرمایه افزود: آمارها حکایت از بازگشت مجدد پول به 
بورس دارد؛ به ویژه آنکه بازارهای موازی همچون خودرو، 
مسکن و  طلا به مرور وارد دوران طولانی رکود می شوند.

وی با بیان اینکه چشم انداز روشنی پیش روی سرمایه 
گذاران بورسی است، خاطرنشان کرد: زمان افزایش سرمایه 
گذاری در بازار سرمایه فرا رسیده است و با توجه به گزارش 
های قابل قبول شش ماهه در بسیاری از شرکت ها، حجم 
نقدینگی  در کشور، و دستور العمل های جدید بازار سرمایه 
از جمله الزامات بازارگردانی، ممنوعیت معاملات الگوریتمی 
و محدود شدن سفته بازی ، انتظار این است که بازار به 

سمت مثبت تغییر جهت دهد.
صفاری تصریح کرد: عایدی بســیاری شــرکت های 

بورســی در نیمه اول امســال به اندازه کل سال گذشته 
بوده که این اتفاق، نویدبخش جریانی مثبت در آینده بازار 

سرمایه است.به گفته این کارشناس بازار سرمایه، برخی 
ســرمایه گذاران که به تازگی وارد این بازار شده بودند، به 

دلیل ناآگاهی از ویژگی های بازارسرمایه، نقدینگی خود را 
با هدف سرمایه گذاری کوتاه مدت وارد بورس کرده بودند 
که این رویکرد اشتباه سبب هیجانی شدن رفتار آنان در 

مواجهه با روند منفی بازار شده بود.
وی ورود هیجانــی مردم به بــورس را موجب منفی 
شــدن سیر صعودی بازار دانســت و افزود: بازار سرمایه 
همــواره نگاهی به آینده دارد و ســرمایه گذاران باید در 
تحلیل های خود این مســاله را در نظر داشته باشند که 
منطق سرمایه گذاری در این بازار حداقل یک ساله است.

صفاری با بیان اینکه بی توجهی به این موضوع عامل 
اصلی نوسان های اخیر شاخص بورس است، اظهار داشت: 
زمان اصلاح قیمت سهام، سرمایه گذاران غیر حرفه ای 
بدون اینکه تحلیل صحیحی از قیمت واقعی سهم داشته 
باشند با عرضه های هیجانی  موجب  کاهش شاخص می 
شوند، در حالی که عوامل بنیادی چنین کاهشی را اعلام 
نمی کنند.این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: با توجه 
به ارزندگی بســیاری از سهم ها،  بازار سرمایه با تحلیل 
صحیح همچنان سود معقول و قابل قبولی نصیب سرمایه 

گذاران خواهد کرد.

چشم اندازی روشن در انتظار سرمایه گذاران بورس است

عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی با اشاره به تهدید قطع اینترنت از 
طرف کشوری مانند آمریکا، گفت: ما باید آمادگی داشته باشیم در صورت قطع 
اینترنت اگر خدمات دهنده و خدمت گیرنده در داخل کشور هستند، مشکلی 
برای شبکه و ارائه خدمت وجود نداشته باشد.طرح شبکه ملی اطلاعات در کشور 
از اواخر سال 13۸4 مطرح و مهم ترین دلیل پیاده سازی این شبکه در آن سال  
کاهش وابستگی به شبکه جهانی اینترنت اعلام شد؛ اما اساس شبکه ملی از 
ســال 1392 در شورای عالی فضای مجازی بازتعریف شد. در سند »ضرورت 
تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات« تصویب شده در سال 1395 نیز آمده که 
شبکه ملی اطلاعات به عنوان زیرساخت ارتباطی کل فضای مجازی، شبکه همه 
شبکه های کشور است.همان زمان شورای عالی فضای مجازی در تشریح خدمات 
پایه کاربردی شبکه ملی اطلاعات، این خدمات را بخش غیر قابل اجتناب از این 
شبکه دانست که دارای جنبه ی راهبردی با مخاطب داخلی بالایی هستند. مرکز 
داده )میزبانی و ذخیره ســازی(، خدمات نام و نشان گذاری، جویشگر، رایانامه، 
پیام رسان های ارتباطی، هاب پیام و مراکز تبادل اطلاعات و نیز اکثر خدمات 

رایانش ابری، از مهمترین خدمات باکیفیت شبکه ملی اطلاعات اعلام شدند.
در این راستا و به نقل از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، حمید فتاحی 
-رییس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت و رسول جلیلی-

استاد دانشگاه و عضو شورای عالی فضای مجازی- در نشست نقد و اندیشه با 
موضوع »شــبکه ملی اطلاعات، انتظارات و چشم اندازها«، با اشاره به اقدامات 
انجام شده درباره شبکه ملی اطلاعات در بخش های زیرساختی و ارتباطی، به 
تمرکــز بر لایه خدمات و ارائه خدمات تاکید کردند و از متولیان این حوزه ها 

خواستند که به وظایف خود در این بخش ها عمل کنند.

 شبکه ملی اطلاعات از اینترنت مستقل نیست
رسول جلیلی در پاسخ به ســوالی درباره وضعیت حال حاضر شبکه ملی 
اطلاعات، با بیان اینکه شبکه ملی اطلاعات نگاشتی از شبکه جهانی اینترنت بر 

جغرافیای ایران است، گفت: شبکه ملی اطلاعات در طول شبکه جهانی اینترنت 
در ایران است و این طور نیست که شبکه ملی اطلاعات چیزی مستقل از شبکه 
اینترنت باشد.وی با اشاره به بحث استقلال در شبکه ملی اطلاعات، افزود: بحث 
استقلال در اسناد بالادستی به معنی حکمرانی و مدیریت و اینکه کدام قوانین 
کشــور در این بستر اعمال می شود.عضو شورای عالی مجای مجازی به سند 
ابلاغی مهرماه امسال اشاره کرد و گفت: بر اساس این سند شبکه ملی اطلاعات 
در مدل مفهومی چند لایه از لایه های ارتباطات، فناوری اطلاعات، خدمات پایه 
و دو لایه بالایی آن خدمات عمومی و محتوا تشکیل شده که سه لایه ابتدایی 
از ارکان اصلی شبکه ملی اطلاعات است. وضعیت ما در لایه ارتباطات از لایه 
فناوری اطلاعات بهتر است و این لایه نیز وضعیت بهتری از لایه خدمات پایه 

دارد اما در این لایه وضعیت مناسبی نداریم.

 مردم مشکلات برنامه شاد را به اشتباه از شبکه ملی اطلاعات 
می دانند

این استاد دانشگاه با بیان اینکه هم اکنون تقریبا تمام مردم ایران کاربر فضای 
مجازی هستند، تصریح کرد: به دلیل اینکه مردم از طریق لایه خدمات و محتوا 
از امکانات این شبکه استفاده می کنند اگر در این لایه مانند برنامه شاد مشکلاتی 
وجود داشته باشد به اشتباه آن را از زیرساخت شبکه ملی اطلاعات می بینند.

جلیلی با بیان اینکه وزارت ارتباطات در حوزه ارتباطات به نمایندگی از دولت 
سرمایه گذاری مناسبی داشته و دارد، تصریح کرد: در این حوزه وضعیت مطلوبی 
داریم اما با توقعات و انتظارات مردم فاصله دارد که البته این فاصله همیشه باقی 
می ماند. بخش خصوصی نیز به دلایل مختلف سرمایه گذاری مناسبی نداشته و 
شتاب بالای فناوری و افزایش انتظارات مردم باعث افزایش شکاف بین توقعات 
و آنچه داریم شــده است.وی به وضعیت نامناسب خدمات پایه فضای مجازی 
اشــاره کرد و گفت: در حوزه شبکه های اجتماعی، پیام رسان ها و جویشگر در 
چند سال گذشته اقدامات مختصری انجام شد اما دولت باید برای ایجاد انگیزه 

و توجیه اقتصادی سرمایه گذاری کند یا شرایطی را برای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی فراهم کند که البته در بخش هایی این حمایت انجام شده است. در 
حوزه پیام رسان های داخلی باید خدماتی در نظر گرفته شود تا برای صاحبان 
این پیام رسان ها صرفه اقتصادی داشته باشد تا بتوانند برنامه ای برای پنج سال 

خود داشته باشند.

 نباید با قطع اینترنت، مشکلی در ارائه خدمت ایجاد شود
این عضو حقیقی شورای عالی فضای مجازی با اشاره به تهدید قطع اینترنت 
از طرف کشــوری مانند آمریکا، تصریح کرد: ما باید آمادگی داشته باشیم در 
صورت قطع اینترنت اگر خدمات دهنده و خدمت گیرنده در داخل کشور هستند، 

مشکلی برای شبکه و ارائه خدمت وجود نداشته باشد.
جلیلی به وظیفه دیگر بخش ها در حوزه شبکه ملی اطلاعات اشاره کرد و 
افزود: به طور مثال در حوزه محتوا صدا و سیما که مسوولیت صوت و تصویر 
فراگیر را بر عهده گرفته، اگر امروز در دوران کرونا مردم به اندازه کافی سرگرمی 
در اختیار ندارند و محتوای ناهنجار خارجی را استفاده کنند اشکال از صدا و 
سیما است.وی به وضعیت مبهم تنظیم گری خدمات نوین اشاره کرد و گفت: در 
حال حاضر مشخص نیست تنظیم گری خدمات نوین بر عهده چه بخشی است 
و نیاز به تعاملی بین وزارت ارتباطات و مرکز ملی فضای مجازی و شورای عالی 
فضای مجازی برای تعیین تکلیف این حوزه وجود دارد.این عضو حقیقی شورای 
عالی فضای مجازی با اشاره به تلاش وزارت ارتباطات برای ارائه سرویس بهتر در 
برنامه شاد، گفت: وزارت ارتباطات زمینه ارائه خدمات به جمعیت 10 میلیونی 
را فراهم کرده است و من قبل از گلایه از وزارت ارتباطات در این حوزه از مرکز 
ملی فضای مجازی گلایه کردم، زیرا این مرکز باید هماهنگی بین متولیان این 
حوزه را برای ارائه خدمت بهتر فراهم کند. خیلی از دانش آموزان در دورترین 
نقاط کشور می خواهند از خدمات شاد بهره مند شوند اما به محض اختلال در 
این برنامه از پیام رسان خارجی استفاده می کنند که این بسیار خطرناک است.

باید آمادگی قطع اینترنت را داشته باشیم

 
 

طبــق اعلام دبیر هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر 
تهران، پس از تعطیلات دو هفته ای، برخلاف اینکه همه 
تصور می کردند تقاضا برای خرید سکه و مصنوعات طلا 
افزایش یابد، روند تقاضا نزولی بود. ضمن اینکه باتوجه به 
افزایش حدود 50 دلاری قیمت هر اونس طلای جهانی و 
همچنین نوسانات نرخ ارز، قیمت ها روند صعودی داشته 
است.نادر بذرافشان در تشریح وضعیت یک هفته اخیر 
بازار سکه و طلا با از سرگیری فعالیت ها، پس از دو هفته 
تعطیلی به جهت کنترل شیوع کروناویروس، اظهار کرد: 
طــی دو هفته ای که اصنــاف از جمله واحدهای ما نیز 
تعطیل بودند، در مجموع 45 دلار افزایش قیمت اونس 
جهانی ایجاد شد. در یک هفته  اخیر نیز قیمت هر اونس 
طلای جهانی، پنج دلار افزلیش پیدا کرد؛ بنابراین نسبت 
به سه هفته پیش، شاهد افزایش 4۸ تا 50 دلاری قیمت 

طلای جهانی بوده ایم.
دبیــر هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه 
داد: باتوجه نوسانات بازار ارز در کنار افزایش قیمت های 
جهانی، افزایش قیمت ها در بازار ســکه و طلا را شاهد 
بودیم. به طور میانگین حدود یک میلیون و 500 هزار 

تومان افزایش قیمت برای هر قطعه سکه نسبت به پیش 
از تعطیلات ایجاد شده است. البته این افزایش قیمت سکه 
نسبت به یک هفته گذشته، حدود ۷00 هزار تومان است. 

وی خاطرنشان کرد: برخلاف اینکه تصورها براین بود 
که با از ســرگیری فعالیت ها پس از تعطیلات کرونایی، 
تقاضا برای خرید سکه و مصنوعات طلا نسبت به بیش 

از تعطیلات افزایشی باشد، آنچنان تقاضایی در بازار سکه 
و طلا شکل نگرفت و در طول این هفته  که بازار سکه و 
طلا آغاز به کار کرد، روند تقاضا نزولی بود؛ بنابراین تقاضا 
عاملی برای افزایش قیمت ها در بازار نبوده و روند صعودی 
قیمت ها تنها ناشی از افزایش قیمت طلای جهانی در کنار 

نوسانات نرخ ارز در داخل بوده است.
این عضو هیات مدیره اتحادیه طلا و جواهر تهران در 
رابطه با آخرین قیمت ها سکه و طلا در بازارهای داخلی، 
گفت: هر قطعه سکه تمام طرح جدید 12 میلیون و 500 
هزار تومان، سکه تمام طرح قدیم 11 میلیون و ۸50 هزار 
تومان، نیم ســکه شش میلیون و 450 هزار تومان، ربع 
ســکه چهار میلیون و 450 هزار تومان و سکه های یک 

گرمی نیز دو میلیون و 450 هزار تومان قیمت دارند.
بذرافشان افزود: هر گرم طلای 1۸ عیار یک میلیون 
و 152 هزار تومان و هر مثقال طلای 1۷ عیار هم پنج 
میلیون تومان قیمت دارند. آخرین نرخ ثبت شده برای 

هر اونس جهانی 1۸3۸ دلار است.
به گفته وی، هر قطعه سکه نیز حدود یک میلیون و 

200 هزار تومان حباب دارد.

تقاضایی برای خرید طلا و سکه نداریم
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شماره : 973
 تکمیل ۱۴۰ هزار هکتار زهکشی در گلستان تا پایان دولت دوازدهم

استاندار گلستان گفت: قریب به 2۸0 هزار هکتار از اراضی استان نیازمند زهکشی 
هستند که تلاش داریم تا پایان دولت تدبیر و امید، نیمی از آن را به پایان برسانیم.

هادی حق شناس در بازدید از پروژه های زهکشی استان در شهرستان ترکمن، 
اظهار کرد: 120 هزار هکتار از اراضی توسط آب منطقه ای و 1۶0 هزار هکتار توسط 
جهاد کشــاورزی زهکشی می شود و اقدامات این دو اداره مکمل یکدیگر است و 

تلاش ما پایان نیمی از زهکشی اراضی تا پایان دولت است.
وی افزود: رفع مشکلات کسب وکار کشاورزان، افزایش بهره وری زمین و جلوگیری 
از خسارات احتمالی در سیلاب ها از مزایای شاخص زهکشی اراضی است که مردم 

به خوبی می توانند آن را در زندگی خود لمس کنند.
استاندار گلستان یادآور شد: 3 اقدام اساسی زهکشی اراضی، لایروبی رودخانه ها و 
تکمیل سد نرماب را با قوت ادامه می دهیم چرا که اتمام این 3 پروژه اساسی آرامش 
را در هنگامه سیلاب ها به مردم می دهد که با کمترین خسارت از آن عبور کنیم. 
با استفاده از منابع دولت و صندوق توسعه ملی پروژه زهکشی را ادامه می دهیم و 

امیدواریم هرچه سریع تر به تعهدات دولت عمل کنیم.
حق شناس تصریح کرد: اعتبارات زهکشی به صورت عادلانه بین دو دستگاه آب 
منطقه ای و جهاد کشاورزی جهت پیشبرد این پروژه توزیع خواهد شد تا آنان نیز 

بتوانند پاسخگوی پیمانکاران خود باشند.

 مهمترین مانع پیش روی کسب و کارهای خانگی در البرز رفع می شود
رئیس جهاد دانشــگاهی البرز با اشاره به اینکه مشکل اصلی صاحبان مشاغل 
خانگی عدم دسترسی به بازار فروش مناسب است، گفت: امیدواریم با راه اندازی مرکز 
ساماندهی مشاغل خانگی استان و همچنین راه اندازی بخش نمایشگاهی و عرضه 
مستقیم کالاهای تولید شده در این حوزه، یکی از مهمترین موانع توسعه کسب و 
کارهای کوچک و خرد اســتان برطرف شود. احمدرضا فیروزی روز پنجشنبه 20 
آذر در مراسم انعقاد تفاهم نامه بین جهاد دانشگاهی و سازمان ساماندهی مشاغل 
شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری کرج جهت راه اندازی مرکز ساماندهی 
مشاغل خانگی اســتان البرز اظهار کرد: برای حوزه مشاغل خانگی بیش از 300 
رشته تعریف شده که همگی آنها ظرفیت مناسبی برای درآمدزایی در حوزه کسب 

و کارهای کوچک دارند.
وی ادامه داد: تا قبل از ســال 90 کسب و کارهای حوزه مشاغل خانگی هیچ 
شناسنامه ای نداشتند و صاحبان این مشاغل به نوعی به صورت غیر رسمی فعالیت 

می کردند.
وی با اشاره به اجرای طرح ملی اشتغال خانگی از سال گذشته اضافه کرد: سال 
گذشته 9 استان به صورت پایلوت برای اجرای این طرح انتخاب شدند ولی امسال 

هر 31 استان کشور مجری این طرح هستند.
فیروزی با بیان اینکه سهمیه استان البرز در اجرای طرح ملی مشاغل خانوادگی 
2500 نفر است، افزود: در فاز اول اجرای این طرح بنا بود فرصت ها و مزایای استان 

در حوزه ایجاد مشاغل خانگی بررسی شد.
این مســئول تاکید کرد: فاز دوم به شناســایی، جذب و ثبت نام متقاضیان و 
پیشرانان مشاغل خانگی اختصاص یافته و در فاز سوم هم بنا است علاوه بر مشاوره، 
آموزش و توانمندسازی متقاضیان راه اندازی مشاغل خانگی، زمینه ارتباط آنها با 

بازار فروش فراهم شود.
رئیس جهاد دانشگاهی البرز توضیح داد: در فاز سوم هدفگذاری شده تا صاحبان 
مشاغل خانگی از طریق فضاهای فیزیکی و مجازی مناسب بتوانند به بازار فروش 

متصل شوند.
وی با اشــاره به اینکه مشکل اصلی صاحبان مشاغل خانگی عدم دسترسی به 
بازار فروش مناســب است، گفت: امیدواریم با راه اندازی مرکز ساماندهی مشاغل 
خانگی استان و همچنین راه اندازی بخش نمایشگاهی و عرضه مستقیم کالاهای 
تولید شده در این حوزه، یکی از مهمترین موانع توسعه کسب و کارهای کوچک 

و خرد استان برطرف شود.
فیروزی با اشاره به همکاری مناسب شهرداری برای راه اندازی مرکز ساماندهی 
مشاغل خانگی اظهار کرد: مسلم است هیچ دستگاهی به تنهایی نمی تواند خدمات 
مورد نیاز شهروندان را به خوبی ارائه دهد و در اجرای طرح های خود موفق شود  و 

تحقق این هدف نیاز به تعامل و همکاری مشترک است.

 مشارکت سازمان ساماندهی مشاغل شهری در اتصال به بازار مشاغل 
خانگی موثر است

در ادامه ابراهیم شــادمهر معاون اشــتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون کار و 
رفاه اجتماعی استان البرز نیز با قدردانی از شهرداری کرج و حسن توجه سازمان 
ساماندهی مشاغل شهری به موضوع مشاغل خانگی گفت: این موضوع راهی جدید 

برای توسعه و پیشرفت و ترقی مشاغل خانگی را فراهم خواهد کرد. 
این مقام مســئول با ابراز خرسندی از حضور شهرداری کرج و مشارکت جهاد 
دانشگاهی، افزود: توسعه همیشه با ارتباطات و تعاملات میسر خواهد شد؛ توسعه 
پایدار موضوع فراسازمانی است و ضرورت دارد همه سازمان ها و نهادها و دستگاه های 
اجرایی اســتان همکاری و مشارکت فعالانه داشته باشند و حضور شهرداری کرج 

امری ضروری و مبارکی است.
شادمهر ابراز امیدواری کرد راه اندازی نمایشگاه و بازارچه ویژه مشاغل خانگی در 

استان، بستر لازم را برای پایدارسازی کسب و کارهای خانگی فراهم آورد.

 لرستان 2۵ تن در سال فرسایش خاک دارد
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: استان ما با توجه به شیب بالا 
و بارش های رگباری 25 تن در ســال فرسایش خاک دارد که از متوسط کشور و 

جهان بیشتر است.
اســفندیار حسنی مقدم 20 آذرماه در مراســم بزرگداشت روز خاک و معرفی 
طرح های موفق آبخیزداری و حفظ خاک افزود: طی دو تا سه سال گذشته تحول 
بزرگی در خصوص اجرای طرح های آبخیزداری استان صورت گرفته است.وی ادامه 
داد: تا 9 تن در هکتار با اجرای عملیات آبخیزداری کاهش فرسایش خاک وجود 
دارد و 500 مترمکعب در هکتار ذخیره آب در سفره های زیر زمینی محقق می شود.

حسنی مقدم همچنین یکپارچه ســازی و جلوگیری از خرد شدن زمین های 
کشاورزی را از راه های حفظ خاک برشمرد و گفت: زمین های حاصل خیز اطراف 
شهرها در حال کاربری غیرمجاز هستند، تغییر کاربری های غیرمجاز مسبب از بین 
رفتن خاک های حاصل خیز می شود، بنابراین ضروری است برخورد با متخلفان در 
دستور جدی قرار گیرد. وی ادامه داد: کشاورزی حفاظتی به جای کشاورزی رایج،  
موجب افزایش ماده آلی خاک و حفظ آن می شود، بنابراین نباید با آتش زدن بقایای 
برداشت محصول موجب نابودی خاک شد.رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان 
افزود:  شــهرداری و دهیاری ها نیز باید مکان یابی بهداشتی دفع پسماند را درنظر 

بگیرند و اجازه ندهند هر نقطه حاصل خیزی برای این امر انتخاب شود.
حسنی مقدم تصریح کرد: لرستان با توجه به شیب بالا و بارش های رگباری 25 
تن در سال فرسایش خاک دارد که از متوسط کشور و جهان بیشتر است بنابراین 
انتظار می رود این رقم با اجرای طرح های مســتمر آبخیزداری به 9 تن در هکتار 
کاهش یابد.وی با بیان اینکه طرح های آبخیزداری موجب حفظ رسوبات در پشت 
آبخیز می شود، خاطرنشان کرد:  25 درصد تنوع زیستی کل جهان موجودات بسیار 
ریز درون خاک هستند بنابراین باید خاک را به عنوان یک اکوسیستم پویا، فعال 

و زنده نگهداری کرد.
حسنی مقدم در پایان ایجاد پوشش های گیاهی از قبیل کشت و توسعه باغات در 
اراضی شیبدار، همچنین کاشت گیاهان دارویی و احیا مراتع را از دیگر برنامه های 
سازمان جهاد کشاورزی استان برای حفظ خاک و جلوگیری از بین رفتن خاک های 

حاصل خیز برشمرد.

درخواست معاون استاندار تهران؛ توقف فوری صادرات میوه
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
تهران گفت: در صورتی که جهاد کشاورزی 
طــی روزهای جاری روند صادرات میوه را 
متوقف یا کنترل نکنــد، نمی توان انتظار 
کنترل قیمت میوه در شب عید را داشت.

»حشمت الله عســگری« افزود: اکنون 
صادرات میوه در کشــور به شدت افزایش 
یافته است، باغداران از ترس سرمازدگی و 
یخ زدگی به صورت زودهنگام محصولات 
باغی را از سطح درختان برداشت می کنند.

وی یادآورشــد: از سوی دیگر مباشران 
و دلالان و هر کســی که می تواند میوه را 
پــای درخت خریداری می کنــد تا بتواند 
وارد عرصه صادرات شود و همین موضوع 
منجر به افزایش قیمــت این محصول در 

بازار شده است.
عسگری گفت: از سویی بخشی از میوه 
برداشت شــده و صادرات کماکان در حد 
بســیار بالایی ادامه دارد و میوه از کشــور 
خارج می شــود و این نگرانی را ایجاد می 

کند که میوه تا شب عید گرانتر شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
تهران خاطرنشان کرد: جهاد کشاورزی باید 

در زمینه صادرات میوه ورود و تجدید نظر 
کند و اگر خواســت سیاست های تنظیم 

بازار کشور را مد نظر قرار دهد.
وی بــا بیــان اینکــه هر ســاله دولت 

به مناســبت شــب عید، میوه مــورد نیاز 
را خریــداری و ذخیره ســازی می کرد، 
اظهارداشــت: اکنون بحث ما این است که 

ذخیره سازی در این زمان سودی ندارد.
عســگری تاکید کرد: دولت برای خرید 
میوه انبوه برای ذخیره ســازی، باید یارانه 
سنگینی پرداخت کند و خود همین اتفاق 
نیز باعث می شــود، قیمت میوه بار دیگر 
از هم اکنون افزایش یابد و خودش نگرانی 

ایجاد می کند.
این مقام مســئول  ادامه داد: از سوی 
دیگر همچنان درهای صادرات این محصول 
باز است و تا زمانی که این روند ادامه دارد 
کسی اقدام به ذخیره سازی نمی کند و بدون 
شــک باید با قید فوریت در روند صادرات 

میوه تجدید نظر انجام گیرد.
وی تصریــح کــرد: اگر ایــن اقدام به 
فوریــت انجام نشــود، برای شــب عید با 
قیمت میــوه گزافی مواجــه خواهیم بود 
و آن زمــان نمی توان بــرای کنترل بازار 

اقدامی انجام داد.

 

 

تنظیم بازار باید به وزارت کشاورزی سپرده شود

علاقه مندان به سرمایه گذاری در پایانه صادراتی کشاورزی فارس اقدام کنند

دشت مهیار اصفهان سالانه ۱۳ سانتیمتر فرونشست دارد

امسال حدود پنج هزار و ۵۰۰ تن عسل در مازندران تولید شد

نایب رییــس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشــتی گفت: درمواقعی 
که قیمت مرغ در بازار پایین تر از نرخ مصوب اســت دســتگاه های مربوطه 
هیچ احســاس مسئولیت و تعهدی نمی کنند و فقط نظاره گر زیان سنگین 
تولیدکنندگان هستند اما زمانی که قیمت مرغ یک ریال از قیمت مصوب بالاتر 
می رود با وجود اینکه که مقصر آن تولیدکننده هم نیست، همه دستگاه های 
مربوطه برای سرکوب قیمت دست به کار می شوند. این دوگانگی رفتار واقعا 

نگران کننده و آسیب زا است.
حبیب اســدالله نژاد با بیان اینکه چــوب جنگ زرگری بین دو وزارتخانه  
صنعت، معدن و تجارت )صمت( و جهاد کشــاورزی را تولیدکننده و مصرف 
کننده می خورند، اظهار کرد: وظایف تنظیم بازار با وزارت صمت و وظایف تولید 

با وزارت جهاد کشاورزی است و همین موضوع مشکلات بسیاری را پدید آورده 
است .وی ادامه داد: اگر وظایف بخش کشاورزی کاملا در وزارت جهادکشاورزی 
تجمیع شود مشکلات این بخش کاهش می یابد و آرامش بیشتری حاکم می 
شود و اختلافاتی که امروزه بر سر تامین و توزیع مرغ و نهاده های دامی میان 

دو وزارتخانه شاهد هستیم، پیش نمی آید.
نایب رییس کانون انجمن صنفی مرغداران با اشاره به اینکه وزارت صمت 
به عنوان نهادی که در تنظیم بازار نقش دارد هیچ گاه سازوکاری برای تحویل، 
توزیع و عرضه مرغ نداشته است، گفت: درمواقعی که قیمت مرغ در بازار پایین 
تر از نرخ مصوب است دستگاه های مربوطه هیچ احساس مسئولیت و تعهدی 
نمی کنند و فقط نظاره گر زیان سنگین تولیدکنندگان هستند. در ابتدای سال 

تولیدکنندگان به ازای هرکیلوگرم مرغ 5000تومان ضرر کردند و بسیاری از 
واحدها از چرخه تولید خارج شدند اما هیچکس پاسخگو نبود و کمترین حمایتی 
از مرغداران صورت نگرفت. وی اضافه کرد: اما زمانی که قیمت مرغ یک ریال 
از قیمت مصوب بالاتر می رود، با وجود  اینکه که مقصر آن تولیدکننده هم 
نیست، همه دستگاه های مربوطه برای سرکوب قیمت دست به کار می شوند 
که قیمت ها شکسته شود که این دوگانگی رفتار واقعا نگران کننده و آسیب 
زا است.نایب رییس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی در پایان گفت: اگر 
وزارت جهاد کشاورزی که بر  مسائل کشاورزی آگاهی بیشتری دارد تصمیم 
گیرنده نهایی باشــد بسیار از مشکلات حل خواهد شد و  ما نیز خواستار آن 

هستیم که همه وظایف بخش کشاورزی به این وزارتخانه بازگردد.

معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری فــارس از علاقه مندان به 
ســرمایه گذاری در پروژه پایانه صادراتی کشاورزی این استان واقع در منطقه 

ویژه اقتصادی شیراز دعوت کرد در این زمینه اقدام کنند.
ظفر افشون افزود: عملیات اجرایی این پروژه از سال ۸۶ آغاز شده و امروز 

با گذشت حدود 13 سال همچنان به سرانجام نرسیده است.
وی ادامه داد: به همین منظور در جلسه ای که روز گذشته با حضور مجری 
این پروژه برگزار شد هشدار دادیم که چنانچه مجری پروژه برنامه زمانبندی 

قابل اجرا ارائه ندهد از او خلع ید خواهد شد.
او اظهار داشت: همچنین مقرر شد زمینه حضور و مشارکت تمام کسانی 
که علاقه مند به سرمایه گذاری در پروژه پایانه صادراتی استان فارس هستند 

به ویژه صادر کنندگان میوه و تره بار فراهم شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس گفت: مجری طرح پایانه 
صادراتی مدعی است که این پروژه بین 20 تا 25 درصد پیشرفت فیزیکی دارد 
که مقرر شد یک تیم کارشناسی با حضور نماینده اتاق بازرگانی، نمایندگان 
بخش خصوصی صادر کننده میوه و تره بار، نماینده جهاد کشاورزی و نماینده 
صنعت، معدن و تجارت، میزان پیشــرفت فیزیکی و شکل حضور متقاضیان 

بخش خصوصی و علاقه مند به سرمایه گذاری در این پروژه را بررسی کنند.

 عرضه مرغ به قیمت 2۰ هزار و ۴۰۰ تومان
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس، با اشاره به تشکیل جلسه 

کارگروه تنظیم بازار استان افزود: در این جلسه مصوب شد که تمام واحدهای 
صنفی عرضه کننده مرغ و تخم مرغ از روز شنبه 22 آذرماه ملزم هستند که 
مرغ گرم را به قیمت هر کیلو 20 هزار و 400 تومان و تخم مرغ را به قیمت 

هر کیلو 14 هزار و 500 تومان عرضه کنند.
افشون گفت: از آنجا که دولت نهاده های مورد نیاز واحدهای مرغداری را به 
شکل 100 درصد تامین می کند، بنابراین قیمت مصوب 20 هزار و 400 تومان 
باید حتما رعایت شود.او ادامه داد: واحدهای مرغداری و کشتارگاه ها هم ملزم 

هستند که از امروز )جمعه( قیمت های مصوب را رعایت کنند.
وی، ضمن تاکید بر لزوم نظارت بازرسان اصناف و سازمان صنعت، معدن 
و تجارت بر اجرای این مصوبه اظهار داشــت: شهروندان در صورت مشاهده 
هرگونه موارد تخلف و تخطی از قیمت مصوب، مراتب را از طریق شماره 124 
اطلاع رسانی کنند و بازرسان نیز موظفند که متخلفان را به سازمان تعزیرات 

حکومتی معرفی کنند.
افشون همچنین با اشاره به برنامه ریزی های انجام شده برای تنظیم بازار 
روزهای پایانی سال و شب عید گفت: بر همین اساس، خرید 2 هزار تن میوه 
شامل یک هزار تن پرتقال و یک هزار تن سیب در دستور کار قرار گرفته است.

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی مازندران با 
اشاره به افزایش حدود پنج درصدی تولید عسل نسبت به 
سال گذشته گفت که زنبورداران استان امسال پنج هزار 

و 49۸ تن عسل تولید و روانه بازار کردند.
علیرضا عطایی نژاد با بیان اینکه این میزان عسل تولید 
بدون احتســاب زنبورداران مهاجر محاسبه شده است ، 
افزود:  میزان عســل تولیدی امسال، از تعداد ۶01 هزار 

و ۷42 کندوی زنبورستان های مازندران برداشت شد.
وی میزان برداشــت عسل سال گذشته از زنبورداران 

بومی استان را پنج هزار و 240 تن اعلام کرد.
زنبورداران غیربومی که عمدتا فصل بهار و تابســتان 

زنبورهایشــان را از استان های همجوار به مازندران می 
آورند ، پارسال یک هزار و 139 تن توسط تولید کردند.

معاون بهبود تولیدات دامی جهادکشاورزی مازندران 
با بیان اینکه به علت شیوع ویروس کرونا امسال از سطح 
زنبورســتان های استان سرشماری میدانی انجام نشد ، 
گفت که اطلاعات سرشماری امسال به صورت تلفنی از  
زنبورداران اخذ شــد که به طور میانگین از هر کندوی 
مدرن 9.1 کیلوگرم و از هر کندوی سنتی نیز 2 کیلوگرم 
عسل برداشت شد.وی با اشاره به فعالیت ۶ هزار و 9۸5 
نفر زنبوردار در استان در حوزه تولید عسل و سایر فراورده 
هــای، افزود : 2 هزار و یکصد نفر نیز به عنوان کارگر در 

این زنبورستان ها مشغول کار هستند.
عطایی نژاد با احتساب قیمت میانگین ۷0 هزار تومان 
برای هر کیلوگرم عسل ، چرخه مالی زنبورداری مازندران 
را در فروش عسل بیش از 454 میلیارد تومان اعلام کرد.

وی از شهرســتان های بابل، سوادکوه شمالی ، آمل ، 
قائمشــهر ، ساری و تنکابن به عنوان مهم ترین مناطق 
زنبورداری مازندران یاد کرد و گفت : مازندران چهارمین 
استان کشور در تولید عسل است که به لحاظ تنوع تولید  
همچون عسل کلزا، مرکبات، آفتابگردان، گون، آویشن 
و جنگلی رتبه نخســت را دارد.معاون جهاد کشــاورزی 
مازندران افزود: زنبورداران استان امسال 2۶۸ کیلوگرم 

ژل رویال با قیمت تخمینی هر کیلوگرم حدود 10 میلیون 
تومــان، حدود 25 تن گرده گل بــه ارزش تقریبی هر 
کیلوگرم حدود 120 هزار تومان، 1۷1 تن موم به ارزش 
تخمینی هرکیلوگرم 90 هزار تومان، 20 تن بره موم به 
ارزش تقریبــی هرکیلوگرم ۶00 هزار تومان و همچنین 
520 گــرم زهر زنبور به ارزش هر گرم حدود 250 هزار 

تومان تولید کردند.
بر اساس آمارهای رسمی، مازندران 10 درصد از عسل 
تولیدی کشــور را در اختیار دارد و بیش از 50 درصد از 
عسل تولیدی مازندران به سایر استان ها و خارج از کشور 

صادر می شود.

عضو کارگروه مدیریت منابع آب دانشکده محیط زیست 
دانشــگاه اصفهان به نقش ماهواره های مختلف در پایش 
زمین اشاره کرد و گفت: در حال حاضر بر اساس تصاویر به 
دست آمده از ماهواره ها، دشت مهیار سالانه 13 سانتیمتر 

در حال فرونشست است.
ســیاوش ایرانپور در وبینار نکوداشت پروفسور احمد 
کیاست پور- استاد نجوم و اخترفیزیک و مروج علم ستاره 
شناسی که به همت مرکز نجوم ادیب اصفهان با موضوع 
تکنیک های فضایی و خدمات فضاپایه برگزار شد، دلیل 
انتخاب موضوع سخنرانی را علاقه مندی استاد کیاست پور 
به ترویج علم تکنیک های فضایی به منظور بالا بردن سطح 
زندگی مردم اعلام و اظهار کرد: آشــنایی با تکنیک های 

فضایی موضوعی جذاب است و عاملی برای حل مشکلات 
بشر با کمک این تکنیک ها خواهد بود.

وی در توضیح تکنیک های فضایی سنجش از دور گفت: 
دانش به دست آوردن اطلاعات درباره یک شی، منطقه و یا 
پدیده به وسیله تجزیه و تحلیل داده های به دست آمده 
با اســتفاده از دستگاه/ تکنیکی که تماس فیزیکی با شئ 

نداشته باشد را سنجش از دور می نامند.
عضو شــورای علمی مرکز نجوم ادیب اصفهان با بیان 
اینکه این تکنیک در بیشتر جنبه های زندگی بشر نقش 
مهم و اساســی دارد، تصریح کــرد: در زندگی روزمره از 
رانندگی گرفته تا بیشتر فعالیت های بشر کاربرد سنجش 
از دور مشخص است. در تکنیک های فضایی سنجش از 

دور، سنسوری بر روی یک سکوی فضایی که شامل ماهواره، 
هواپیما و زمین است قرار می گیرد.

ایرانپور با تاکید براینکه کیهان شناســی مشاهداتی و 
اخترفیزیک نیز شــاخه ای از علم سنجش از دور است، 
افزود: به این معنی که پارامترهای فیزیکی یک جسم را از 
خواصی فیزیکی که آن جسم از خود گسیل می کند، به 
دســت می آوریم. در واقع گستره سنجش از دور از زمین 

و سایر سیارات خارج شده و کل عالم را در بر می گیرد.
وی افزود: دو هسته اصلی تکنیک های سنجش از دور 
امواج الکترو مغناطیسی با طول موج های متفاوت و امواج 
میدانی است که گرانش یا مغناطیس را اندازه می گیرند.

مدیر اجرایی پروژه ماهواره های ثقل سنجی نسل آینده 

سازمان فضایی اروپا، به ماهواره های ارتفاع سنجی راداری 
اشاره کرد و گفت: این نوع ماهواره ها از نوع ماهواره های 
سنســور فعال هســتند و زیر پای خود را می بینند و به 
همین دلیل برای بررسی اجسام سطح صیقلی مناسبند 
و بیشــتر برای ارزیابی و بررسی آب و یخ در زمین و فضا 

استفاده می شوند.
ایرانپور ادامه داد: در حالی که ماهواره به جای زیر پای 
خود، زاویه کج تشکیل دهد، برای بررسی سنگ و خاک 

مناسب است و ماهواره تداخل سنجی راداری است.
وی افــزود: ماهواره های دیگر شــامل تصویربرداری 
اپتیکی، ماهواره های تعیین موقعیت و ناوبری، ماهواره های 

ثقل سنجی و ماهواره های پایش زمین هستند.
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 اشتباهی رایج به نام دو قطبی بانک-بورس
در فضای عمومی ایران رایج است که برخی عبارت ها به طرز عجیبی در معنای 
اشتباه، آن هم به صورت گسترده به کار برده می شوند. یکی از این خطاهای پرتکرار 
»هدایت نقدینگی« اســت. برخی از مدیــران چنان از هدایت نقدینگی صحبت 
می کنند، انگار نقدینگی خودروی شــخصی آنها اســت که به هر طرف فرمان را 
بگردانند، خواهد چرخید. یک سال پیش که حجم نقدینگی در بازار سرمایه رشد 
شــدیدی داشت، بسیاری از مدیران دولتی به خود مدال افتخار می دادند که در 
نتیجه اقدامات آنها نقدینگی مردم به ســمت بورس هدایت شده و حالا که بازار 
سقوط کرده است همین ها دنبال مقصرانی هستند که نقدینگی را به جای دیگری 

هدایت کرده اند!
اما آیا واقعا نقدینگی را چه آن زمان که به بازار سرمایه سرازیر شد و چه بعد 
از آن که از این بازار خارج شــد، دولت هدایت می کرد و آیا اساسا ورود نقدینگی 
به بازار سرمایه همواره پدیده خوبی است؟ پاسخ اجمالی سوال اول منفی است؛ 
یعنی حرکت نقدینگی به سمت بازار سرمایه نتیجه تصمیم و اراده خودآگاه هیچ 
شخص یا نهادی نبوده؛ اما فعلا کاری به این بخش نداریم و تمرکز این نوشته بر 
بخش دوم سوال است که آیا اساسا حرکت نقدینگی به سوی بازار سرمایه پدیده 
خوبی است؟ لزوما خیر! برخلاف ادعای سیاستمداران صرف اینکه سرمایه مردم 
به بازار ســرمایه بیاید و صرف خرید و فروش سهام شرکت ها شود ضرورتا واجد 

ارزش اقتصادی چندانی نیست.
با رونق گرفتن بازار ســرمایه طبیعی است که ظرفیت تامین مالی شرکت ها 
چه از طریق اوراق بدهی و چه از طریق افزایش سرمایه افزایش خواهد یافت. اما 
معمولا کسانی که تصور می کنند اگر پول مردم به بازار سرمایه بیاید به نفع اقتصاد 
کشــور است، فرض کرده اند همه یا بخش مهمی از این نقدینگی وارد بنگاه های 
اقتصادی می شود و صرف تامین مالی واحدهای تولیدی و خدماتی خواهد شد؛ 
اما این باور اشــتباه است. اگر بخواهیم کمی مساله را ساده کنیم بازار سرمایه را 
باید دو بخش کرد، بازار سهام و بازار بدهی. بازار سهام آنجاست که اوراق مالکیت 
شرکت های سهامی عام معامله می شود، اما بازار بدهی جایی است که انواع اوراق 

بدهی معامله می شود.
پولی که در بازار سهام می چرخد به ندرت وارد شرکت های سهامی عام می شود 
و فقط بین معامله گران دست به دست  می شود. یعنی خریدار سهام یک شرکت، 
معادل ارزش روز سهمی را که خریده است، به فروشنده آن سهم پرداخت می کند. 
در این حالت پولی در بازار جابه جا می شــود؛ اما هیچ بخشی از آن وارد شرکتی 
که ســهامش معامله شده است، نخواهد شد. فرض کنید شما از کسی یک خانه 
بخرید و مبلغ مورد توافق برای خرید خانه را به فروشــنده پرداخت کنید، واضح 
است هیچ بخشی از این پول صرف نوسازی و بهبود خانه نخواهد شد، بلکه خریدار 
پولش را در جیبش گذاشته و دنبال کارش خواهد رفت. معاملات در بازار سهام 

هم همین وضعیت را دارد.
جایی که تامین مالی شرکت ها در آن انجام می شود، بازار بدهی است. انواع اوراق 
بدهی نظیر اوراق قرضه، اوراق خزانه، استصناع، صکوک و نیز اوراق صندوق های 
پروژه، اختصاصی، سرمایه گذاری جسورانه و... در این بازار مبادله می شوند و نقدینگی 
ناشی از عرضه این اوراق وارد شرکت ها می شود و توسعه فعالیت های آنها را تامین 
مالی می کند. یکی دیگر از مزایای بازار بدهی، کمک به کشف نرخ بهره است. در 
این بازار نرخ بهره به صورت غیردستوری و از طریق تشخیص انتظار بازار از سود 
آینده مشــخص خواهد شد و از این طریق راه برای تنظیم نرخ بهره در بازارهای 

دیگر نظیر بازار پول هم فراهم خواهد شد.
پس نقدینگی وارد شــده به بازار ســرمایه در صورتی مصروف رشــد بنگاه ها 
و کســب وکارها )و طبعا رشــد اقتصادی کشور( خواهد شــد که در بازار بدهی 
سرمایه گذاری شود. البته بازار سهام کارکردهای مثبت دیگری دارد که در جای 
خود مهم هستند، اما این بازار تاثیر چندانی بر تامین مالی شرکت ها و رشد آنها 
ندارد. در اغلب کشورهای توسعه یافته بالای ۸0 درصد تامین مالی در بازار بدهی 
انجام می شــود و سهم بازار بدهی از کل بازار سرمایه بین 40 تا ۶0 درصد است.

اما متاسفانه سهم بازار بدهی در بازار سرمایه ایران بسیار اندک و چیزی در حدود 
5 درصد بازار است. در نیمه اول سال 99 کمی بیشتر از 300 هزار میلیارد تومان 
تامین مالی در بازار ســرمایه انجام شده  که تقریبا ۶0 درصد از آن از طریق بازار 
بدهی و تقریبا دو سوم تامین مالی انجام شده هم برای دولت و شهرداری ها بوده 
  اســت. یعنی کل تامین مالی شرکت ها چیزی در حدود 30 هزار میلیارد تومان 
بــوده که در مقابل ارزش حدودا ۷000 هزار میلیارد تومانی بازار می توان نتیجه 
گرفت کمتر از 4/ 0 درصد ارزش بازار ســرمایه مصروف تامین مالی شرکت ها و 
بنگاه های تولیدی و اقتصادی شــده  است. طبیعی است در چنین شرایطی آنچه 
به عنوان هدایت نقدینگی به بورس خوانده می شود، تاثیر چندانی بر رشد تولید 

نداشته و به همین دلیل از نظر اقتصاد ملی ضرورتا اتفاق مثبتی رخ نداده  است.
یک نکته دیگر را هم باید در نظر داشت. در اقتصاد ایران که عمده تامین مالی 
توسط بانک ها انجام می شود، حرکت نقدینگی از سپرده های بلندمدت در بانک ها 
به سمت بازار سهام می تواند حتی اثر کاهنده بر تامین مالی بنگاه ها داشته باشد. 
در فقدان بازار بدهی کارآمد، طبعا بار اصلی تامین مالی کسب وکارها کماکان بر 
عهده بانک ها اســت که این کار را با اعطای وام و تســهیلات و خدمات اعتباری 
انجام می دهند. البته بخشــی از پول مردم در بازار سرمایه از طریق صندوق های 
ســرمایه گذاری مجددا به سپرده های بلندمدت در بانک ها بدل خواهدشد؛ اما به 
هر حال در شرایط فعلی که سهم بازار بدهی از بازار سرمایه در ایران بسیار اندک 
است صرف اینکه نقدینگی از بانک ها به بورس هدایت شود الزاما به معنای تامین 
مالی شــرکت ها و کسب وکارهای اقتصادی نیست و حتی ممکن است اثر عکس 

داشته  باشد.
 به همین دلیل بهتر است اولویت اول دولت، توسعه بازار بدهی باشد و سپس 
این همه بر طبل هدایت نقدینگی به بورس کوبیده شود. این تصور که نقدینگی 

اگر به بازار سرمایه بیاید قطعا اتفاق خوبی است هیچ مبنایی ندارد.
 نگاه فانتزی به بازار سرمایه و تبدیل کردن رشد شاخص این بازار به یک هدف 
سیاسی، دامی است که نباید در آن افتاد. ایجاد دوقطبی بانک - بورس هم قطعا 
به نفع اقتصاد کشور نیست. هدف دولت باید رشد اقتصادی باشد نه رشد شاخص 
بورس، اگر رشــد اقتصادی هدف شود آن وقت اولویت همه تامین مالی بنگاه ها، 
به خصوص بخش خصوصی واقعی خواهد بود و البته رشد شاخص بورس هم در 

سایه رشد بخش واقعی تحقق خواهد یافت.

بــه دنبال تاکید چند باره بانک مرکزی 
مبنی بــر اینکه حدود یک میلیارد و 350 
میلیون دلار تامین ارز انجام داده ولی کالاها 
ترخیص نشــده است، بررسی های گمرک 
طبق اسناد دریافتی از بانک مرکزی نشان 
داده که 90 درصد کالاهای مشمول تامین 
ارز 350 میلیون دلاری از گمرک ترخیص 
شــده بوده و در مورد ادعای بانک مرکزی 
برای یک میلیــارد دلاری که هنوز اظهار 
نشــده نیز پیگیری صورت گرفته حاکی از 
آن اســت که این کالاها در جریان اظهار و 
ترخیص قرار دارند.بیش از یک ماه پیش و 
در زمانی که بحــث مذاکره برای ترخیص 
فوری کالاهای اساسی و مواد اولیه تولید با 
رفع موانع ارزی مطرح بود در ستاد اقتصادی 
هماهنگی دولت مصوبه ای صادر شد که به 
طور ویژه بر رفع موانع ارزی تاکید داشــت 
و شــرایطی را برای ترخیص کالا از محل 
ارز متقاضی صادراتی، ارز اشخاص و بدون 

انتقال ارز فراهم می کرد.

 ۱.3 میلیارد دلار ارز تامین کردیم 
ولی کالا ترخیص نشده

بانک مرکزی البته با توجه به شــرایط 
ارزی و کنترل جریــان ارز به نوعی با این 
نحوه واردات موافقت نداشت و حتی رئیس 
کل بانــک مرکزی طــی نامه ای به رئیس 
جمهور انتقــاد خود به ایــن نحوه تامین 
ارز واردات را مطــرح کرد. با این وجود در 
همان نیمه دی مــاه بود که بانک مرکزی 
طی اطلاعیه ای اعلام کرد که رویه واردات 
کالا از محــل ارز متقاضی از ابتدای ســال 
139۷ وجود داشــته و تغییر جدیدی در 
این فرآیند رخ نداده است. همچنین تاکید 
شد که حدود 20 میلیارد دلار کد رهگیری 
اعلامیه تامین ارز صادر شده که حدود یک 
میلیارد دلار آن در گمرک اظهار نشــده و 
بیش از 350 میلیون دلار علیرغم اظهار کالا 

در گمرک منجر به ترخیص نشد.

 مستندات تامین ارز را ارائه کنید
این اعلام موضع بانک مرکزی با واکنش 
معاون فنی گمرک ایران همراه شد و اعلام 
کرد که علیرغــم اینکه طبق قانون وظیفه 
گمرک از زمان اظهار کالا به این ســازمان 
انجام می شــود، اما درخواســت می شود 
بانک مرکزی به قید فوریت نسبت به ارائه 
لیست این کالاها به گمرک ایران اقدام کند 
تا پیگیری لازم از سوی این سازمان و الزام 
صاحبان کالا جهت اظهار کالاها به گمرک 
صورت گیرد. طولی نکشید که در 20 آبان 
ماه، معاون فنی گمرک ایران طی نامه ای به 
پناهی - معاون ارزی بانک مرکزی - رسما 

خواستار ارائه مستندات تامین ارز کالاهایی 
که ترخیص نشده اند، شد.در مکاتبه صورت 
گرفته، ارونقی به پناهی اعلام کرد که »به 
موجب اطلاعات و آمار اعلامی از سوی بانک 
مرکزی تا کنون حدود یک میلیارد دلار از 
کالاهای دارای کد رهگیری اعلامیه تامین 
ارز در گمرک اظهار نشــده است و بیش از 
350 میلیــون دلار علیرغم اظهار کالا در 
گمرک منجر به ترخیص کالا نشده است. 
بنابراین خواهشمند است دستور فرمایید به 
قید فوریت نسبت به ارسال اطلاعات مربوط 
به صاحبان کالاهای مربوطه به این سازمان 
اقدام شــود تا در اسرع وقت رسیدگی لازم 
انجام شــود.«معاون فنی گمرک همچنین 
تاکیــد کرده بود کــه« اگر صاحب کالایی 
علیرغــم اخذ کد رهگیــری بانک عامدانه 
نســبت به ترخیص قطعی کالای اظهاری 
خود اقــدام نکند گمرک بــه قید فوریت 
نسبت به متروکه کردن کالای مربوطه اقدام 
می کند. نگهداری کالا در گمرک با وجود 
کد رهگیری بانک و فراهم بودن شــرایط 
ترخیص قطعــی کالا می تواند از مصادیق 
احتکار محسوب شــده مگر اینکه کدهای 
رهگیری صادره از ســوی بانک مربوط به 
مدت اخیر باشد که در این صورت صاحبان 
کالا باید فرصــت متعارف برای ترخیص و 

خروج داشته باشند.«

 اسناد به گمرک رفت
در ادامه نیز معاون بانک مرکزی در 2۷ 
آبان ماه به درخواســت گمرک ایران پاسخ 
داده و مستندات مربوط به اعلام بانک مبنی 
بر عدم ترخیص بیش از 350 میلیون دلار 

کالای دارای کــد رهگیــری را در اختیار 
گمرک قرار داده است.در همین جریان بار 
دیگر طی روزهای گذشته، همتی - رئیس 
کل بانک مرکــزی - ضمن اعلام مخالفت 
بانک با واردات بدون انتقال ارز به موضوع 
تامیــن ارز یک میلیارد دلاری که ترخیص 
کالاهای آن هنوز صورت نگرفته اشاره کرده 
اســت. اما در رابطه با ابهامات مطرح شده 
بــرای حدود یک میلیــارد و 350 میلیون 
دلاری که بانک مرکزی بر آن تاکید داشته 
و اعلام می کند که تکلیف آن مشخص نیست 
مهرداد جمــال ارونقی - معاون فنی و امور 
گمرکی گمرک ایران - با اشاره به مکاتبات 
و بررسی های انجام شده جزئیات تازه ای از 
آن را مطرح کرده است.این مقام مسئول در 
گمرک ایران با اشاره مکاتبات صورت گرفته 
بین گمــرک ایران و بانک مرکزی گفت: بر 
اساس مکاتبه طبقه بندی شده بانک مرکزی، 
اعلام شــده که« تعداد 43۷۶ کد رهگیری 
اعلامیه تامین ارز به ارزش ۸92450 530 
یــورو در هیچ اظهارنامه ای ثبت نشــده و 
2241 کد رهگیری اعلامیــۀ تأمین ارز به 
ارزش 3۶9440135 یورو با وجود ثبت در 

اظهارنامه، ترخیص نشده است.«

 ۹۰ درصــد از 3۶۹ میلیون یورو 
تامین ارز شده ترخیص شده بود

ارونقی با بیان اینکه کلیه 2241 رکورد 
اعلامی مبنــی بر اظهار و عــدم ترخیص 
کالا، توســط گمــرک مورد بررســی قرار 
گرفــت، افزود: 1۷45 فقره اظهارنامه، پس 
از صدور و اعمــال کدرهگیری بانک های 
عامل، در مهلــت مقرر قانونی، از گمرکات 

کشور ترخیص و خارج شده اند. همچنین 
تشــریفات ترخیص قطعی و خروج  2۸9 
فقره اظهارنامه درحال انجام اســت و اغلب 
این کالاها به صورت درصدی با صدور مجوز 
خاص از گمرک ترخیص شده اند. 20۶ فقره 
از اظهارنامه های اعلامی نیز در حین انجام 
تشریفات گمرکی یا اخذ مجوزهای قانونی 
یا مکاتبه با دفاتر ســتادی گمرک ایران به 
دلیل تفاوت تعرفه، ارزش یا مباحث مقرراتی 
هستند و نسبت به ابطال یک فقره اظهارنامه 
نیز وفق درخواست صاحب کالا اقدام شده 
اســت که تمامی این اطلاعات با جزئیات، 
در اختیار بانک مرکزی قرار خواهد گرفت.

معاون فنی و امــور گمرکی گمرک ایران 
یادآور شد شــده که بر این اساس، نسبت 
به ترخیص بیــش از 90 درصد اظهارنامه 
هایی که کد رهگیری بانک آنها صادر شده، 
اقدام شــده است و این امر نشان می دهد 
صاحبان کالا پس از صــدور کد رهگیری 
بانــک ، کالای خود را از گمرکات ترخیص 
می کنند.وی همچنین با اشــاره به اینکه 
ایســتایی درخصوص 20۶ فقره اظهارنامه 
درحــال انجام تشــریفات گمرکی طبیعی 
اســت، توضیح داد: از عوامل ایستایی این 
اظهارنامه می توان به عواملی از جمله تاخیر 
در تودیع حقوق ورودی توسط برخی شرکت 
ها یا موسســات دولتی، انجام تشــریفات 
و ارائه تعهد توســط صاحــب کالا جهت 
عرضه کالای اساسی در ســامانه بازارگاه، 
تغییر ردیف تعرفۀ اظهاری در پی بررســی 
گمرک و لزوم ویرایش ثبت سفارش صادره، 
پیگیری صاحب کالا جهت اخذ و ارائه مجوز 
معافیــت از پرداخت حقوق ورودی، اخذ و 

ارائه مجوزهای قانونی و لزوم انجام آزمایش 
های لازم روی نمونه کالای وارده، استنباط 
تفاوت ارزش یا تعرفه یا اتمام مهلت زمانی 
ترخیص برخی از اقلام مشــمول مصوبات 
خاص مانند خودرو و کالاهای گروه )4( و 

مسائلی از این قبیل بوده است.

 یک میلیارد دلار اظهار نشده و 
گمرک مسئول آن نیست

در بخشــی از اظهــارات معــاون فنی 
گمرک ایــران به اعلام بانــک مرکزی در 
مورد یک میلیارد دلار اظهار نشــده، اشاره 
شــده و توضیح داده که با توجه به بررسی 
تصادفی چند رکورد از 43۷۶ کد رهگیری 
- که مطابــق نظر بانک مرکزی به گمرک 
اظهار نشــده و تکلیفــی در این خصوص 
متوجه گمرک نیســت - به نظر می رسد 
ایــن وضعیت برای کالاهای اظهار نشــده 
به گمرک نیز صدق مــی کند. باید توجه 
داشت گمرک ایران اخیرا بخشنامه ای در 
این خصوص صادر و به کلیه مراجع تحویل 
گیرنــده و گمرکات اجرایــی ابلاغ کرد تا 
کالاهای موجود در بنادر و گمرکات به قید 
فوریت تعیین تکلیف شوند.اما بخشنامه ای 
که معاون فنی گمرک به آن اشــاره داشته 
به این بر می گــردد که بعد از اخطارهای 
پی در پی گمرک ایران به صاحبان کالاهای 
دپو شــده برای اقدام بــه ترخیص فوری، 
اخیرا طی بخشنامه ای به گمرکات اجرایی 
دستورالعمل تعیین تکلیف کالاهای اظهار 
نشــده، اظهار شده و دارای پروانه مشخص 
شــود.بر این اساس، اعلام شد که در رابطه 
با صاحبان کالاهایی که در انجام تشریفات 
گمرکــی و ترخیص تعلل داشــته یا مایل 
به آن نیســتند، در چارچوب تعیین شده 
برخورد شود؛ به طوری که در صورت عدم 
اقدام به موقع، کالا مشمول قوانین متروکه 
شده و به نوعی از مصادیق احتکار محسوب 
و با آن برخورد قضایی خواهد شد.به دنبال 
ایران، ســازمان اموال  بخشــنامه گمرک 
تملیکی که بعد از متروکه شدن کالا مسئول 
دریافت و تعیین تکلیف کالاست، اقدام در 
رابطه با تعیین تکلیف کالاهای مشــمول 
مقررات متروکه را مورد تاکید قرار داده و به 
سازمان های استانی خود اعلام کرد که »با 
توجه به بخشنامه معاون فنی گمرک ایران 
به گمرکات کشور در خصوص رسوب کالا 
در انبار بنادر، گمرکات و انبارهای عمومی، 
مراتب به قیــد فوریت از گمرکات مربوطه 
پیگیری و کالاهایی که مشــمول متروکه 
شده است نسبت به انجام تشریفات قانونی 
در خصــوص تعیین تکلیف آنها اقدام لازم 

انجام و نتیجه اعلام شود«.

ابعاد تازه از تامین ارز ۱.۳ میلیارد دلاری

 
 

 
 

 خبر
 تاکید مجدد بر ارائه نســخه ای از قرارداد تســهیلات به وام 

گیرندگان 
بانک ها و موسسات اعتباری موظف هستند مصوبات شورای پول و اعتبار 
و بخشــنامه های بانک مرکزی مبنی بر لزوم در اختیار قرار دادن نســخه ای 
از قراردادهای تســهیلات بانکی به تســهیلات گیرنده، وثیقه گذار و ضامن را 
رعایت کنند.در اجرای ماده )23( قانون »بهبود مســتمر محیط کسب و کار 
مصوب جلسه« مورخ 1۶ بهمن ماه 1390 مجلس شورای اسلامی در خصوص 
لزوم یکنواخت سازی فرم عقود تسهیلات بانکی، نمونه فرم های یکسان عقود 
مختلف تسهیلاتی توسط بانک مرکزی تهیه و پس از تصویب در شورای پول 
و اعتبار طی بخشنامه های مختلف به شبکه بانکی کشور ابلاغ شد.طبق اعلام 
بانک مرکزی، در یکایک فرم های یکنواخت مذکور، ضرورت ارائه نسخه ای از 
قرارداد اعطای تســهیلات دارای ارزش قانونی یکسان با سایر نسخ قرارداد، 
به تســهیلات گیرنده،وثیقه گذار یا ضامن مــورد تصریح قرار گرفت. علاوه 
بر این طی بخشــنامه  شماره 95.31323۸ مورخ 1395.10.05 و بخشنامه  
شــماره 9۶.290003 مورخ 139۶.09.13 مجدداً بــر ضرورت رعایت این 
حکم تاکید شــد.علی رغم این، وفق گزارش های نظارتی واصله و بررسی های 
صــورت گرفته، همچنان برخی بانک ها و موسســات اعتبــاری غیربانکی از 
اعطای نســخه ای از قراردادهای تسهیلاتی به تسهیلات گیرنده/وثیقه گذار/

ضامن خودداری می کنند.

معــاون اقتصادی رییس جمهــوری از اختصاص مبلغ یک هزار و 900 
میلیارد تومان در قالب تسهیلات به واحدهای فرهنگی و هنری آسیب دیده 

از کرونا خبر داد.
»محمد نهاوندیان« در نشست خبری افزود: در جلسه امروز ستاد ملی 
مقابله با کرونا مقرر شد پس از واحدهای گردشگری و ورزشی که پیش از 
این از تسهیلات کرونایی برخوردار شده بودند، وام هایی در اختیار واحدهای 
فرهنگی و هنری آسیب دیده از جمله ناشران، کتاب فروشان، تولیدکنندگان 
لــوازم صمعی و بصری، مراکز فرهنگی در حوزه قرآن و عترت و غیره قرار 

داده شود.

وی بیان داشــت: مهلت ثبت نام متقاضیان برای دریافت این تسهیلت 
تا پایان دی ماه اســت که مطابق دستورالعملی که وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی داده، به تصویب رسید.
معاون اقتصادی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: بانک های عامل تا پایان 
اسفندماه موظف به پرداخت این تسهیلات هستند که بازپرداخت آنها پس 

از مهلتی سه ماهه به واحدها، از خرداد 1400 آغاز خواهد شد.
وی در ادامه به تصمیم دیگر امروز این ستاد درخصوص تولید اتوبوس 
در کشور اشاره کرد و گفت: حداکثر کردن داخلی سازی در این صنعت با 
هماهنگی وزارت صنعت، معدن و تجارت در دســتور کار است تا قطعات 

مورد نیاز به سرعت طی سه تا چهار ماه آینده وارد کشور شود.
نهاوندیان ادامه داد:  در این زمینه بین وزراتخانه های صنعت، نفت و کشور 
هماهنگی های لازم انجام شــده و امید می رود با مصوبه امروز رونقی را در 
تولید اتوبوس های داخلی شاهد باشیم تا به افزایش فاصله گذاری اجتماعی 

در این روزهای کرونایی منجر شود.
یازدهم آذر ماه امسال بانک مرکزی اعلام کرد: از مجموع واحدهای معرفی 
شده به بانک ها برای دریافت تسهیلات مربوط به کسب وکارهای آسیب دیده 
از کرونا، 3۶5 هزار و ۸41 واحد معادل حدود ۷0 درصد واحدها تسهیلات 

مذکور را دریافت کرده اند.

هر روز ابعاد جدیدی از ماجرای ترخیص 420 کانتینر لوازم خانگی بوش، 
آن هم در زمان ممنوعیت واردات روشن می شود. حالا مطرح شده که وزارت 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( در موعد مقرر به رای دیوان عدالت اداری 
اعتراض نکرده و همین مســئله باعث تمدید ثبت سفارش از سوی صاحب 
کالا شده است؛ موضوع قابل اهمیتی که باید این وزارتخانه در مورد آن شفاف 

سازی کند، اما هفته ها است که در این رابطه سکوت اختیار کرده است.
در حالی که حدود دو ســال از ممنوعیت واردات لوازم خانگی به کشور 
می گذرد، مدتی پیش با رای دیوان عدالت اداری،  420 کانتینر لوزام خانگی 
بوش در گمرک شهید رجایی آماده ترخیص شده؛  به طوری که مرحله ثبت 
سفارش و تایید منشأ ارز آن که گفته می شد نیمایی است انجام شده بود؛ 

هر چند که وزارت صمت تامین ارز نیمایی را تایید نکرد.
گرچــه ترخیص این محموله لوازم خانگی به دلیل ایرادات وارده متوقف 
شده، اما این ماجرا ابعاد دیگری هم دارد. جریان از این قرار است که در پی 
شکایت شرکت کاســپین کالا دریا )واردکننده محصولات بوش( در دیوان 
عدالــت اداری علیه وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانک مرکزی و گمرک 
ایران در سال گذشته،  وزارت صمت و گمرک محکوم شده و از این رو وزارت 
صمت ملکف به تمدید ثبت سفارش و گمرک موظف به ترخیص شد  و البته 
بانک مرکزی تبرئه شده است.البته گویا گمرک در زمان مقرر نسبت به رای 
صادره اعتراض و با ارائه مستندات درخواست تجدیدنظر را مطرح کرده که 
در نهایت با نقض رأی بدوی دیوان عدالت اداری، به گمرک اعلام می شــود 

از ترخیص کالاهای شاکی )کانتینرهای لوازم خانگی بوش( جلوگیری شود.
اما اسناد منتشر شده نشان می دهد که وزارت صمت در رابطه با محکومیت 
خود در مهلت 20 روزه مقرر  اعتراض و درخواست تجدید نظر را مطرح نکرده 
و این درخواســت تجدید نظر بعد از این مهلت مطرح شده که در نهایت با 
توجه به اتمام مهلت تعیین شده،  اعتراض پذیرفته نشده و در نهایت وزارت 
صمت مکلف به تمدید ثبت ســفارش شده است.به عبارت دیگر بر اساس 
آنچه در رأی تجدیدنظر آمده، تاریخ تقدیم دادخواســت تجدیدنظر 23 تیر 
ماه سال 139۸ بوده، اما تجدیدنظرخواهی خارج از مهلت 20 روزه مقرر در 
قانون تشــکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری بوده که در نتیجه آن 

قرار رد دادخواست تجدیدنظر صادر و اعلام شده است.

یک تحلیلگر بازار ســرمایه با بیان اینکه گزارش های 
سه ماهه ســوم شرکت ها بســیار بهتر از سه ماهه دوم 
است، گفت: روند رو به رشد بورس غیرمنطقی نیست و 
پیش بینی می شود شاخص تا 2 میلیون واحد رشد کند.

وحید کشمیری پور با اشاره به روند رو به رشد شاخص 
کل بورس ظرف روزهای گذشته گفت: روند رو به رشد 
شاخص کل بورس منطقی است و این رشد شاخص، به 
دلیل تثبیت قیمت دلار در محدوده 25 تا 2۷ هزار تومانی 
از یک سو و رشد قیمت های جهانی از سوی دیگر است؛ 
ضمن اینکه این امیدواری وجود دارد که با برطرف شدن 
بیماری کرونا در سطح جهان، تقاضا برای فلزات، نفت و 

سایر کالاها افزایش یابد.
تحلیلگر بازار ســرمایه افزود: همچنین این ذهنیت 
وجــود دارد که رشــد تقاضا در ماههــای آینده، باعث 
سودآوری در صنایع مختلف خواهد شد و بر این اساس 
به نظر می رسد که رشــد شاخص غیرمنطقی نیست و 
کم کم شــاید بتوان امیدوار بود که شاخص کل، سقف 
قبلی یعنی دو میلیــون و 100 هزار واحدی را نیز طی 

ماههای آتی رد کند.
وی در خصــوص الزامات تحقق رشــد شــاخص تا 
سقف های قبلی و بالاتر از آن تصریح کرد: ماندگاری قیمت 

دلار در محدوده های کنونی و عدم افت شدید آن یکی از 
عواملی است که افزایش شاخص را تضمین می کند؛ به 
نحوی که قیمت دلار در محدوده بالای 20 هزار تومانی 
برای رشــد بورس کفایت می کند. از ســوی دیگر، نرخ 
سود بانکی نیز نباید افزایش یابد؛ آنگاه شرایط بهتر برای 

بورس پیش خواهد رفت و بازار را جذاب تر خواهد کرد.
به گفته کشــمیری پور، موضوع دیگری که رسیدن 
شــاخص به رقم های بالاتر را تضمین می کند، انتظاری 
است که از قیمت های جهانی وجود دارد و برآورد می شود 
که قیمتها به شدت رو به رشد باشند؛ چراکه با برطرف 

شدن بیماری کرونا، تقاضا در سطح جهانی برای کالاها 
افزایش می یابد و در کشور ما نیز موضوع به همین صورت 
پیش خواهد رفت؛ پس بســیاری از شرکتها در شرایط 
کنونی، با منطقی شــدن نسبت پی به ای در بازار، رشد 
را تجربه می کنند.وی اظهار داشت: رشد بازار فلزات نیز 
تا حدی تأثیر خود را بر روی شــاخص بر جای گذاشته 
است و تا حدی هم شرکتهای فلزی ایران در بورس رشد 
کرده اند و از شاخص یک میلیون و 200 تا یک میلیون 
و 530 رشــد کرده اند که تأثیر آن نمایان شــده است؛ 
این در حالی اســت که بعد از اعلام گزارش های نه ماهه 
بورس رشد مناسبی خواهد کرد؛ چراکه گزارش های نه 
ماهه بسیاری از شرکتها از جمله شرکتهای فلزی بسیار 
مطلوب است و سودی که در سه ماهه سوم، شرکتهای 
فلزی، معدنی، پالایشی ها و پتروشیمی ها ثبت کرده اند، 

بسیار مناسب و چندین برابر سود سه ماهه اول است.
به گفته این تحلیلگر بازار ســرمایه، این امر نشــان 
می دهد که روند رو به رشــد شرکتها در سه ماهه سوم 
سودآوری مناسبی را در سال آتی )1400( برای بورس 
و شرکتها رقم خواهد زد و اگر به موازات آن، قیمت های 
جهانی نفت و فلزات هم رشــد یابد، قطعاً شاخص کل 

بورس رشد مضاعفی را تجربه خواهد کرد.

۱۹۰۰ میلیارد تومان به واحدهای فرهنگی آسیب دیده از کرونا اختصاص می یابد

آیا ماجرای بوش پشت پرده های دیگری هم دارد!؟

احتمال افزایش شاخص بورس تا سقف ۲.۱ میلیون واحدی
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/09/22

شماره : 973
2۰ وقف جدید در کرمانشاه ثبت شد

 معاون فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمانشاه از ثبت 
20 وقف جدید در استان از ابتدای امسال تاکنون خبر داد.

حجت الاسلام مهدی توسلی ، اظهار کرد: از ابتدای امسال 20 وقف جدید در 
استان ثبت شده است، البته وقف های در دست ثبت زیادی در استان داریم که تا 

زمان ثبت شدن نهایی نمی توانیم آنها را اعلام کنیم.
توسلی با بیان اینکه تمامی 20 وقف ثبت شده در استان از نوع متصرفی هستند، 
گفت: در این نوع وقف ، واقفان اوقاف را بعنوان متولی موقوفه خود انتخاب می کنند 
که این موضوع نشان از اعتماد بالای واقفین به مجموعه اوقاف در استان دارد.معاون 
فرهنگی اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمانشاه در ادامه با بیان اینکه 
12 مورد از وقف های ثبت شده انتفاعی بوده که یازده مورد آن به ساخت مسجد 
و یک مورد به آرامستان اختصاص دارد، گفت: از ابتدای سال تاکنون هشت وقف 
منفعتی هم در استان ثبت شده که شش مورد آن به وقف درخت گردو و دو تای 
دیگر به وقف منزل مسکونی اختصاص دارد.وی ادامه داد:بیشتر وقف های منفعتی 
استان در منطقه  پاوه و اورامانات  و مابقی موقوفات در سراسر استان گسترش دارند.

توسلی با اشاره ضرورت پای کار آمدن صدا و سیما و دیگر رسانه ها برای جهت 
دهی واقفان جدید به ســمت نیات  متناسب با نیاز روز، تاکید کرد: جهت گیری 
واقفان به سمت وقف کردن بر اساس نیات متناسب با نیازهای روز جامعه، فرآیند 
زمان بری است که اقدامات فرهنگ سازانه می تواند تاثیر زیادی روی آن داشته باشد، 
چــون اکثر واقفین زمانی برای ثبت اموال خود به عنوان موقوفه به ادارات اوقاف 
مراجعه می کنند که تصمیم خود را گرفته و نیت هم کرده اند، لذا مشاوره دادن 
به آنها جهت وقف کردن  براساس نیازهای روز تاثیر چندانی ندارد.معاون فرهنگی 
اجتماعی اداره کل اوقاف و امور خیریه اســتان کرمانشــاه اضافه کرد: جامعه در 
شرایط کنونی و در همه زمانها به موضوعاتی مثل کمک به ازدواج جوانان، کمک 
به توسعه علم و دانش و ... نیاز دارد، لذا از واقفان جدید درخواست می شود قبل 

از نیت کردن به وقف کردن به این نیات هم فکر کنند.

 آغاز عملیات اجرایی قرارداد مارون ۶  از طرح 2۸ مخزن
مدیر امور فنی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب از آغاز به کار بسته قراردادی 
مارون۶ در طرح توســعه افزایش و نگهداشت تولید 2۸  مخزن خبر داد.مهندس 
صادق فتح الهی اظهار داشت: اجرای این بسته طی قراردادی با اعتبار 132 میلیون 
دلار به شرکت توسعه انرژی و نفت نگین آفاق کیش)تنکو( واگذار شده است. وی 
گفت: پروژه های این بسته قراردادی در بخش تحت الارض شامل حفاری 12 حلقه 
چاه جدید و تعمیر یک حلقه چاه موجود در میدان مارون اســت.مهندس فتح 
الهی ادامه داد: در این قرارداد اجرای ۷ پروژه روسطحی با هدف بهسازی و نوسازی 
تجهیــزات و خطوط لوله موجود و احداث تجهیزات جدید برای فرآورش و انتقال 

نفت پیش بینی شده است.
 مدیر امور فنی شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: این پروژه ها شامل 
احــداث چندراهه اقماری جدید در واحد بهره برداری مارون۶، احداث تجهیزات و 
خطــوط لوله جهت انتقال نفت نمکی از واحــد نمکزدایی مارون۶ به واحد بهره 
برداری مارون1، بهینه سازی سیستم های تفکیک نفت و گاز، نمکزدایی، تصفیه 
و تزریق پساب مجتمع مارون۶، تامین و راه اندازی یکدستگاه توربوپمپ در واحد 
بهره برداری مارون۶، تهیه و نصب کمپرسورهای هوا در واحدهای عملیاتی شرکت 
مارون، بازرسی و تعمیرات فوری خطوط لوله زیرزمینی و احداث خطوط لوله انتقال، 
ایستگاه پمپاژ کوپال و مخزن تامین فشار آب صنعتی مارون است. مهندس فتح 
الهی خاطرنشان ساخت: میدان مارون در ۶0 کیلومتری شرق اهواز قرار دارد و با 
هدف نگهداشت و افزایش تولید نفت این میدان اجرای 4 بسته قراردادی شامل 
مارون25، مارون14، مارون3 و مارون۶ در قالب طرح 2۸ مخزن در دست اجراست.

 دومین نمایشگاه تخصصی بومی  سازی قطعات، تجهیزات و مواد 
مصرفی گروه فولاد خوزستان برگزار می  شود

دومین نمایشگاه تخصصی بومی سازی قطعات، تجهیزات و مواد مصرفی گروه 
فولاد خوزستان در دی ماه سالجاری برگزار می شود.

غلامرضا فروغی نیا مدیر روابط عمومی با اعلام این خبر اظهار داشت: با توجه 
به استقبال گسترده واحدهای صنعتی از اولین نمایشگاه بومی  سازی گروه فولاد 
خوزســتان که در تابستان ســال 139۸ برگزار شد، این شرکت به منظور عبور از 
شرایط فعلی و توانمندسازی بخش داخلی، برنامه  ریزی  لازم را جهت برگزاری دومین 
نمایشگاه »بومی سازی قطعات، تجهیزات و مواد مصرفی« تدارک دیده است.وی در 
ادامه افزود: اهداف اصلی این نمایشگاه توانمندسازی بخش داخلی است و با توجه 
به سال جهش تولید از یک سو و همچنین تلاش دشمنان برای فشار حداکثری 
بر صنایع، این امید می رود که در قالب این نمایشــگاه ضمن استمرار حمایت از 
سازندگان قطعات، برنامه مدونی را جهت بومی سازی آنها در کوتاه  ترین زمان انجام 
دهیم و در زمینه تامین مواد و فناوری نیز با مشارکت بخش علمی و شرکت  های 
قدرتمند این حوزه، نیازهای گروه فولاد خوزســتان را برطرف نماییم.فروغی نیا در 
ادامه به تاثیر این رویکرد شــرکت فولاد خوزستان بر حوزه فولاد، معدن و صنایع 
اشاره کرد و گفت: این سیاست  گذاری بدون شک، برکات زیادی برای صنایع دارد که 
متعاقب آن بومی  سازی فناوری  های فولادسازی، افزایش انگیزه در بخش صنعتی 
و علمی، جلوگیری از خروج ارز در شــرایط تحریمی، رونق اشتغال و خود کفایی 
کشــور و افزایش غرور ملی را در این حوزه اســتراتژیک به همراه دارد.مدیر روابط 
عمومی فولاد خوزســتان در پایان ضمن دعوت از تمامی شرکت های قطعه ساز، 
تولیدکننده مواد و فعالان صنعتی سراسر کشور جهت مشارکت در این نمایشگاه، 
گفت: این نمایشگاه به مدت 3 روز، از تاریخ 1۷ تا 19 دی ماه 1399 در نمایشگاه 
بین المللی اهواز برپا می شــود و برای آشنایی هرچه بیشتر شرکت  ها با نیازهای 
شــرکت فولاد خوزستان، ضمن تهیه لیست قطعات، تجهیزات، مواد و فناوری ها، 
میزهای کارشناســی برای گفت و گو با فعالان این حوزه  ها فراهم می گردد تا در 

فضایی تخصصی مذاکرات لازم انجام شود.

 هفتمین تقاطع غیرهم سطح بندرعباس در یک قدمی بهره برداری/ 
تقاطع غیرهم سطح نایبند تا پایان سال افتتاح می شود

شهردار بندرعباس از بهره برداری تقاطع غیرهم سطح نایبند تا پایان سال جاری 
خبر داد و گفت: بهره برداری از این تقاطع به عنوان هفتمین تقاطع غیرهم سطح 
شهر بندرعباس، دسترســی بلوار پردیس به آزادگان و بلوار جمهوری اسلامی را 
میسر می کند. به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری بندرعباس، 
عباس امینی زاده در بازدید از این پروژه با اعلام این خبر اظهار کرد: طی روزهای 
اخیر بتن ریزی عرشه تقاطع غیرهم سطح نایبند شروع شده و با اتمام آن، مراحل 

پایانی برای بهره برداری از این پروژه در دستور کار قرار می گیرد.
وی با اشــاره به اینکه در تلاش هســتیم تا این پروژه تا پایان سال جاری مورد 
بهره برداری شهروندان قرار بگیرد، افزود: این تقاطع به عنوان هفتم تقاطع غیرهم سطح 
شهر بندرعباس، دسترسی بلوار پردیس به آزادگان و بلوار جمهوری اسلامی را میسر 
می کند. شهردار بندرعباس ضمن قدردانی از مردم محله نایبند به منظور همراهی 
در اجرای این پروژه، خاطرنشان کرد: بتن ریزی عرشه شرقی این تقاطع به طول 90 
متر، با حجم 1220 متر مکعب بتن، در یک مرحله انجام شده و بزودی نیز عملیات 
بتن ریزی عرشه غربی این پروژه انجام می شود. امینی زاده با بیان اینکه پروژه تقاطع 
غیرهم ســطح نایبند ۸4 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و حدود 200 میلیارد ریال 
اعتبار به خود اختصاص داده است، عنوان کرد: اجرای چهار راست گرد این تقاطع 
نیز بزودی در دستور کار قرار می گیرد. این مقام مسئول در ادامه سخنانش نیز 
عنوان کرد: طی چند سال اخیر با همت مجموعه عمرانی شهرداری بندرعباس 
موفق به بهره برداری از شش تقاطع غیرهم سطح محمد رسول ا...، رسالت، شهدای 

غواص، ولیعصر، شهید بهشتی و زیرگذر ابوموسی شده ایم.

در هفته ســی ام پویش هر هفته- الف- 
ب- ایــران وزارت نیرو، پــروژه های صنعت 
برق خوزستان با حضور ریاست جمهوری و 
وزیر نیرو به صــورت ویدئو کنفرانس افتتاح 

رسمی شد.
در آیین افتتاح پروژه های شــرکت برق 
منطقه ای خوزســتان که با حضور استاندار 
خوزستان و مدیرعامل شرکت توانیر در محل 
نیروگاه لور و تنگوان در شهرک صنعتی شماره 
2 اندیمشک، و حضور ریاست جمهوری و وزیر 
نیرو به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، 
پروژه های صنعت برق خوزســتان با دستور 

ریاست جمهوری افتتاح شد.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
در توضیــح پروژه های قابل افتتاح ، گفت: 5 
واحد نیروگاه مقیاس کوچک و تجدیدپذیر در 
شهرهای اهواز، اندیمشک، شوش و آغاجری به 
ظرفیت ۶1 مگاوات در خوزستان افتتاح می 
شود که اولین نیروگاه مگاواتی خورشیدی و 
اولیــن نیروگاه های DG تولید پراکنده تاریخ 

برق در خوزستان است.
محمود دشــت بزرگ افزود: چهار پروژه 
پســت و خط انتقال و فوق توزیع نیز در این 
مراســم افتتاح خواهد شــد که شامل 2۸0 
مگاولــت آمپر ظرفیــت و 1۶ کیلومتر مدار 

خط بوده است.وی تصریح کرد: این پروژه ها 
شامل نصب ترانس دوم پست 400 کیلو ولت 
باغملک، افتتاح فاز اول پست های 132 کیلو 
ولت شیبان و شهید منجزی در گتوند و ورود 

و خروج خط رامهرمز _ باغملک در پســت 
میداوود است.مدیرعامل شرکت برق منطقه 
ای خوزستان توضیح داد: ارزش سرمایه گذاری 
پروژه هایی که در خوزستان افتتاح می شود 

هزار و 10۸ میلیارد تومان است.
دشت بزرگ با اشاره به مشارکت سرمایه  
گذاران در تحقق گام  های بزرگ در صنعت 
برق، افزود: از ســرمایه گذارانی که در حوزه 

نیروگاهی فعالیت می کنند اســتقبال کرده 
و در همه استان دســت یاری به سوی آنها 
دراز می کنیم و آمادگی داریم با مشــارکت 
سرمایه گذاران زیرساخت های صنعت برق را 

در خوزستان توسعه دهیم.
وی ادامــه داد: در حال حاضر 131 پروژه 
بزرگ در برق منطقه ای خوزستان فعال است 
که بــا افتتاح این طرح  ها بیــش از 9 هزار 
مگاولت آمپر به ظرفیت شبکه برق این استان 

افزوده می شود.
هفته سی ام پویش هر هفته الف-ب_ایران 
به صورت همزمان در استان های خوزستان، 
سیستان و بلوچستان و خراسان رضوی برگزار 
شده است.این سومین پویش هر هفته- الف- 
ب- ایران در خوزستان از بهمن سال گذشته 
تاکنون اســت که در آن پروژه های شرکت 
برق منطقه ای خوزستان به صورت رسمی با 
حضور مقامات ارشد کشوری افتتاح رسمی و 

مورد بهره برداری قرار می گیرند.
بر اســاس این گزارش، در همین روز در 
آیین دیگری نیز فاز دوم پســت 400 کیلو 
ولت باغملــک با ظرفیت 200 مگاولت آمپر 
و سرمایه گذاری ۸۸ میلیارد تومان با حضور 
مدیرعامل شرکت توانیر، مدیران ارشد صنعت 
برق خوزستان و نماینده مردم ایذه و باغملک 

در مجلس افتتاح شد.

در سی امین هفته پویش هر هفته_ الف_ ب_ ایران 

پروژه های صنعت برق خوزستان با حضور رئیس جمهور افتتاح شد

 
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان اعلام کرد:
راه اندازی دستگاه های پایلوت هاضم بی هوازی برای نخستین بار در کشور

اصفهان-محسن راعی - مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
اصفهان با بیان اینکه 12 پروژه شاخص محیط زیستی در این سازمان طراحی 
شده است، گفت: احداث خطوط جدید پسماند، تولید اپلیکیشن شهروندی، 
 نوســازی ناوگان خدمت رسان، اصلاح ســکوی انتقال و بهسازی آن، ایجاد 
سیستم مکانیزه ثبت اطلاعات آماری پسماند شهر اصفهان، بهره برداری از 
نمایشگاه و مرکز آموزشی مدیریت پسماند، مدیریت شیرابه و پایلوت هاضم 

بی هوازی از جمله این پروژه های مهم سازمان مدیریت پسماند است.
به گزارش خبرنگار ما از اصفهان، رحیم محمدی در شــصت و هشتمین 
نشست خبری سه شنبه ها با رسانه که به صورت آنلاین برگزار شد، حوزه 
پسماند را یکی از حوزه های حساس خدمتگزار به مردم عنوان و اظهار کرد: 
پسماند و چیزی که عموم مردم از آن با عنوان زباله یاد می کنند به 5 نوع 

تقسیم بندی شده و دارای پیچیدگی های خاصی است.
وی با بیان اینکه پســماندهای شــهری و عادی، پسماندهای صنعتی، 
پسماندهای ویژه، پسماندهای پزشکی و پسماندهای کشاورزی شامل این 
تقسیم بندی می شود، تصریح کرد: شهرداری ها و دهیاری ها متولی پسماند 
عادی هستند اما در شهرداری اصفهان برای سلامتی مردم در خصوص مدیریت 

پسماند پزشکی نیز اقداماتی صورت گرفته است.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان، میزان پسماند 
تولید شده در شهر اصفهان را روزانه هزار تن شامل پسماند آلی و پسماند تر 
اعلام کرد و افزود: خانواده ها این پسماند خود را شب ها در منازل گذاشته 
که بر اساس برنامه زمانبندی نسبت به جمع آوری و دفن آنها اقدام می شود. 
از این میزان پسماند حدود ۶5 درصد، پسماند آلی و فسادپذیر است که در 
یک فرآیند تبدیل به کود می شود و 35 درصد آنها نیز به عنوان پسماندهای 

غیرآلی هستند که بخشی از آن جداسازی و بخشی نیز دفن می شود.
وی با بیان اینکه در کنار پسماند تر حدود 100 تن نیز پسماند خشک در 
شهر اصفهان تولید می شود، تاکید کرد: این پسماندها مجموعه ای از اقلام 
بازیافتی فلزات، شیشه و ...  هستند که در فرایند دیگری هفته ای یکبار از در 
منازل توسط خودروهای مخصوص جمع آوری می شوند.محمدی ادامه داد: 
همچنین حدود ۷0 ایستگاه ثابت بازیافت وجود دارد که بر اساس فرایندهای 
تعریف شده پسماندهای خشک را از خانواده ها تحویل و نسبت به مدیریت، 
تفکیک و انتقال این پسماند اقدامات لازم را انجام می دهند.وی با بیان اینکه 
حدود 4 هزار و 500 تن پسماند ساختمانی روزانه جمع آوری می شود، اضافه 

کرد: این پســماند از طریق کامیون هایی به مراکز دریافت سازمان، انتقال 
داده شده و اقدامات لازم برای آن صورت می گیرد.وی با بیان اینکه اصفهان 
سابقه خوبی در زمینه مدیریت پسماند در حوزه شهروندی دارد، اضافه کرد: 
فرآیندهای بسیار خوبی در زمینه آشنایی بیشتر مردم با مقولات پسماند و 
تفکیک از مبدا شکل گرفته است که مشارکت خوبی را از سوی شهروندان 
شاهد بوده ایم. هم اکنون روی لایه های زیرین تر این مشارکت مانند فرهنگ 
متمرکز شــده ایم و امیدواریم با افزایش حساسیت مردم و تغییر نگرش ها 
شاهد بهبود تغییر رفتار شهروندان باشیم.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری اصفهان نکات حائز اهمیت در این حوزه را در هرم مدیریت پسماند، 
اجتناب از تولید زباله و پسماند، کاهش تولید زباله، استفاده مجدد، بازیافت، 
تولید انرژی و در مرحله آخر دفن مناسب ذکر کرد و افزود: تمام هدف سازمان 
در این پروسه به حداقل رساندن دفن و افزایش سلامت شهروندان و محیط 
زیست است..  محمدی یکی از مهمترین پروژه های سازمان مدیریت پسماند 
شهرداری را بهره برداری و راه اندازی دستگاه های پایلوت هاضم بی هوازی 
ذکر کرد و گفت: این دستگاه در کارخانه کود آلی سازمان نصب شده و در 
مرحله آزمایش است که پس از آزمایش های لازم با توجه به نتایجی که به 
دســت می آید در فاز صنعتی اجرا می شود،  تمام شرایط زیست محیطی 
سازمان پسماند با اجرای این پروژه و تکنولوژی که برای بار اول در کشور انجام 
می گیرد رعایت می شود. از جهت تولید شیرابه، مدیریت گازهای خروجی 
و از جهت بهبود خروجی کار که کود کمپوست است این پروژه حائز اهمیت 
است.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان ادامه داد: استقرار 

سیستم مدیریت یکپارچه پسماندهای ساختمانی و عمرانی باعث می شود 
پسماندهای ساختمانی که عوارض زیست محیطی دارد در نقاطی که غیر از 
آنچه شهرداری تعیین کرده تخلیه نشوند. احداث و بهره برداری از لندفیل 
پزشکی، احداث و بهره برداری از فاز اول مرحله پیرولیز و خرید یک دستگاه 
ترنر جهت بهبود فرآیند کود کمپوست هم در راستای موضوع توسعه پایدار 
در سازمان دنبال می شود..وی با اشاره به پسماندهای ساختمانی در سطح 
شــهر، گفت: در اصفهان روزانه هفت هزار تن پسماند ساختمانی تولید می  
شود که تنها سه هزار تن از آن در محل مناسب دفن می شد اما با راه اندازی 
سامانه یکپارچه مدیریت پسماندهای عمرانی و ساختمانی و نظم دهی به فرایند 
جمع آوری و تخلیه این پسماندها، شاهد کاهش تخلیه غیرمجاز خواهیم بود.

محمدی تاکید کرد: یکی از اقدامات دیگر ما ایجاد کارگروه فرهنگی پسماند 
است که کارهای خوبی در زمینه اطلاع رسانی و توجیه شهروندان در حال انجام 
دارد که نتایج خوبی در زمینه مدیریت و تفکیک پسماند به دست آمده است.

وی با بیان اینکه روزانه هفت هزار تن پسماند ساختمانی تولید می شود، 
افزود: اســتقرار سیستم یکپارچه مدیریت پسماندهای ساختمانی به دنبال 
این اســت این هفت هزار تن را مدیریت و در مراکزی که از لحاظ اصولی و 
زیست محیطی تایید شده تخلیه کند. در آستانه افتتاح این سامانه هستیم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان با بیان اینکه کودی 
که در سازمان پسماند اصفهان تولید می شود یکی از بهترین و با کیفیت ترین 
کودهای تولید شده در کشور است، تاکید کرد: در سال حدود 50 هزار تن 
کود تولید می شود، حدود 15 درصد افزایش تولید کود نسبت به سال قبل 

داشته ایم که این موضوع به اقتصاد جامعه کمک می کند.  
محمدی با اشاره به منابع درآمدی سازمان، اظهار کرد: منابع درآمدی ما 
از بخش های درآمدی خود سازمان است که 50 درصد درآمدهای سازمان 

صرف امور جاری و 50 درصد صرف پروژه  های سازمان می  شود.
وی با اشاره به مدیریت شیرابه  ها گفت: میزان تولید شیرابه از پسماندها 
بین 10 تا 40 مترمکعب است که آلوده ترین ماده زیست محیطی به شمار 
می آید، در کارخانه کود آلی دو کیلومتر کانال گذاری در انتهای کارخانه انجام 
شــده و شیرابه  ها به لاگون های انتهای کارخانه انتقال می  یابد.وی میزان 
دفــن زبالــه در روز را حدود 40 تا 45 درصد کل ذکر کرد و افزود: این یک 
عدد بسیار مناسب در سطح کشور است که در اصفهان در حال انجام است و 

هدف گذاری این است که این موضوع را به صد درصد برسانیم.

به گزارش آوای اقتصاد از کرمانشاه- مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری 
استان کرمانشاه اعتبار مورد نیاز برای ساماندهی فاضلاب شهر کرمانشاه را 1۸00 
میلیارد تومان برآورد کرد.علیرضا کاکاوند در نشست خبری مجازی که برگزار 
شد، از وجود 540 هزار مشترک آب و فاضلاب در استان کرمانشاه شامل 400 
هزار مشترک شــهری و 140 هزار مشترک روستایی خبر داد.وی از تولید و 
مصرف بیش از 1۸5 میلیون مترمکعب آب در استان طی سال گذشته هم یاد 
کرد که شامل بیش از 145 میلیون مترمکعب برای بخش شهری و 40 میلیون 
مترمکعب برای بخش روستایی بوده و عنوان کرد: در هشت ماهه امسال نیز 
120 میلیون مترمکعب شــامل 100 میلیون مترمکعب برای بخش شهری و 

مابقی برای بخش روستایی تامین آب صورت گرفته است.

 سالی ۱۰۰ روستا را آبرسانی می کنیم
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با بیان اینکه هم اکنون 
14 شهر و 1۸00 روستا در استان تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب هستند، 
تاکید کرد: از 25۶0 روســتای دارای سکنه استان 2300 روستا آب دارند، اما 

فقط 1۸00 روستا تحت پوشش ما هستند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر حدود 120 روســتا در استان با تانکر و به 
صورت سیار آبرسانی می شود، تاکید کرد: این تعداد تا چندی قبل 13۸ روستا 
بود.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان با اشاره به هدفگذاری این شرکت 
برای اینکه هر ســال 100 روســتای استان به شبکه آبرسانی متصل و تعداد 
روســتاهایی که با تانکر آبرسانی می شود 15 درصد کاهش یابد، افزود: امسال 
تاکنون آبرسانی به ۸0 روستای استان انجام شده و این تعداد در دهه فجر به 
100 روســتا خواهد رسید.وی همچنین از موضوع تامین آب شهرها یاد کرد 
و با بیان اینکه هم اکنون در برخی از شــهرها از جمله خود کرمانشاه مشکل 
آب داریم، عنوان کرد: در شهر کرمانشاه نیازمند 250 هزار مترمکعب مخزن 
هستیم، اما فقط 30 درصد این میزان را در اختیار داریم که این موضوع باعث 

قطعی آب در برخی نقاط می شود.
کاکاوند معضل دیگر تامین آب شهر کرمانشاه را تاخیر در بهره برداری از طرح 
بلندمدت تامین آب از ســد گاوشان دانست که قرار بوده سال 1394 اجرایی 
شود و هم اکنون نیز شرکت آب منطقه ای قول داده این طرح را تا پایان سال 
تحویل دهد.وی اظهار کرد: فعلا برای حل مشکل مقطعی آب شهر کرمانشاه 

چاه های جدیدی را وارد مدار کردیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان کرمانشاه با بیان اینکه برخی از 
شــهرهای دیگر مانند پاوه هم با معضل تامین آب مواجهند، خاطرنشان کرد: 
منبع تامین آب پاوه چاه و چشمه است که در فصل پاییز کمترین دبی را دارد 
و ما از قبل این مشکل را پیش بینی کرده بودیم.کاکاوند با بیان اینکه تامین 

آب شهر پاوه از چشمه »هانی کوان« توسط آب منطقه ای در دست اجرا است، 
تاکید کرد: قرار بود این پروژه اول مهر تحویل شود که انجام نشد و آخرین قولی 
که به ما دادند برای پایان هفته جاری است.وی اظهار کرد: شهرهای ریجاب، 
کرند و هرسین نیز با شروع بارندگی با مشکل کدورت آب مواجهند که پکیج 
تصفیه خانه ریجاب و کرند نیز توسط آب منطقه ای در دست انجام است و تا 

دو ماه آینده تحویل خواهد شد.

 فاضلاب کرمانشاه ۱۸۰۰ میلیارد تومان اعتبار می خواهد
وی سپس به موضوع فاضلاب شهر کرمانشاه اشاره کرد و با بیان اینکه در 
این زمینه عقب مانده ایم، گفت: هم اکنون فقط فاضلاب یک ســوم جمعیت 
شــهر کرمانشــاه )300 هزار نفر( تصفیه شده و مابقی آن به صورت خام وارد 

رودخانه های »قره سو« و »آبشوران« می شود.
کاکاوند بر لزوم اجرای مدول های دوم و ســوم تصفیه خانه فالضلاب شهر 
کرمانشــاه و همچنین ۸50 کیلومتر شبکه و خط انتقال تاکید کرد و گفت: 
بــرآورد اعتباری که برای این موضوع صورت گرفته نزدیک به 1۸00 میلیارد 
تومان است.وی اظهار کرد: اگرچه از سال های گذشته پیگیری تامین اعتبار این 
طرح از محل اخذ تسهیلات بانک جهانی انجام شده و فاضلاب شهر کرمانشاه از 
پروژه های اولویت دار در این زمینه بود، اما به دلیل شرایط تحریم ها موفق به اخذ 

این تسهیلات نشدیم و اکنون چشم امید ما به اعتبارات ملی و استانی است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه از شناسایی 19 نقطه خبر 
داد که در آنها فاضلاب مستقیم وارد رودخانه می شود و گفت: اعتباری که برای 
ساماندهی این نقاط  برآورد کردیم 150 میلیارد تومان بوده که در سفر اخیر 
آقای نوبخت آن را درخواست کردیم و با تخصیص 100 میلیارد تومان از آن 
موافقت شد، اما تا کنون تخصیصی نداشتیم.وی اعتباری که سال گذشته برای 
فاضلاب شهر کرمانشاه تخصیص یافت را سه میلیارد تومان و اعتبار امسال را نیز 

25 میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: این میزان اعتبارات ناچیز است، اما تلاش 
شده با همین اعتبارات نیز برخی نقاط ورود فاضلاب به رودخانه اصلاح شود.

 هر سال یک تصفیه خانه فاضلاب را به بهره برداری می رسانیم
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با بیان اینکه هم اکنون 
هشت تصیفه خانه فاضلاب در شهرهای قصرشیرین، سرپل ذهاب، گیلانغرب، 
اسلام آباد، پاوه و هرسین در دست بهره برداری است، گفت: تصفیه خانه های 
صحنه، سنقر، کرند غرب، روانســر، سرمست، تازه آباد، جوانرود و مدول دوم 

کرمانشاه را نیز در دست اقدام داریم.
وی با بیان اینکه عملیات اجرایی دو تصفیه خانه فاضلاب روانسر و جوانرود 
نیمه تعطیل اســت، گفت:  تصفیه خانه فاضلاب صحنه خوب پیش می رود و 

امیدواریم تا پایان سال آینده  به بهره برداری برسد.
وی ابراز امیدواری کرد هر سال شاهد بهره برداری از یک تصفیه خانه فاضلاب 

در کرمانشاه باشیم.
کاکاوند همچنین از آماده بهره برداری بودن تصفیه خانه فاضلاب شهر هرسین 

هم خبر داد و عنوان کرد: آماده بهره برداری رسمی از این طرح هستیم.

 هدررفت آب شهر کرمانشاه ۴۰ درصد است
وی ســپس اشاره ای به هدررفت آب در کرمانشــاه داشت و با بیان اینکه 
میزان هدررفت آب در استان هم از میانگین جهانی و هم کشوری بالاتر است، 
خاطرنشان کرد: هم اکنون پرت آب در مناطق شهری 33 درصد و در مناطق 
روســتایی نزدیک به 50 درصد است.مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب شهری 
استان کرمانشاه میزان پرت آب در شهر کرمانشاه را نیز 40 درصد اعلام کرد 
که یکی از بالاترین هدررفت های آب را بین شهرهای کشور دارد.کاکاوند با بیان 
اینکه هدفگذاری شده هر سال حداقل سه درصد پرت آب در کرمانشاه کاسته 
شود، یادآور شد: سال قبل بالاترین کاهش هدررفت آب را به میزان 5.۶ درصد 

داشتیم و امسال نیز تا کنون به کاهش سه درصدی رسیده ایم.
وی بخشی از این پرت آب را ناشی از فرسودگی خطوط و بروز شکستگی و 
حوادث در آنها دانست و عنوان کرد: هم اکنون 45 درصد شبکه توزیع و انتقال 
آب در استان فرسوده است و در برخی نقاط عمر بالای ۷0 سال را داریم که به 
صورت هفتگی در آنها حادثه بروز می کند.به گفته این مسئول، 3500 کیلومتر 
از خطوط توزیع و انتقال آب اســتان فرسوده است که برای اصلاح آنها هفت 
هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز اســت.وی با بیان اینکه فقط در شهر کرمانشاه 
۸50 کیلومتر از خطوط باید نوســازی شود، گفت: این در حالی است که کل 
اعتبار ما در این زمینه در سال گذشته 500 میلیون تومان بود که 300 میلیون 

آن تخصیص پیدا کرد.

مدیرعامل آبفای استان:

۱8۰۰ میلیارد تومان برای ساماندهی فاضلاب کرمانشاه نیاز داریم
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 973

هدیه ویژه رئیس جمهور به پرسپولیسی ها در صورت قهرمانی

بهروزی راد توانایی طلایی شدن در توکیو را دارد

۷ ماه تا المپیک؛ تمرین و مسابقه المپین های تیراندازی با سلاح مشکل دار

سرمربی تیم پاراکانو ایران گفت: تنها پارالمپین رشته 
قایقرانی شانس خوبی برای کسب مدال طلا در بازی های 
پارالمپیک توکیو دارد اما لازمه حضور قدرتمند او داشتن 

قایق با استاندارد جهانی است.
»مســعود مهدوی نیا« با اشــاره بــه تمرینات تنها 
قایقران پارالمپیکی ایران اظهار داشت: تمرینات »شهلا 
بهروزی راد« از چند ماه گذشــته آغاز شده و حتی در 
زمان کرونا این تمرینات زیر نظر فدراســیون قایقرانی 
و کمیته ملی پارالمپیک برگزار شــد و تمرینات آنلاین 
بود. او در آن مدت آمادگی خود را حفظ کرد و اکنون 
نیز در مجموعه ورزشــی آزادی تهران در حال تمرین 

است تا بتواند با آمادگی لازم به توکیو برود.
وی اظهار داشت: البته در کنار او نیز چند پاراقایقران 
نیــز تمرین دارند و امیدوارم بتوانیم در آینده چند نفر 
دیگر ماننــد بهروزی راد را بــه قایقرانی معرفی کنیم. 
لازمــه حضور دیگر قایقرانان معلول در توکیو کســب 
مدال جهانی است که در نهایت به کسب سهمیه ختم 
خواهد شــد مدالی که باید در مســابقات گزینشی به 
ورزشکاران ایران برسد. این اتفاق بعید نیست اما برای 
تحقق آن هم باید برنامه منظم تمرینی در دســتور کار 
قرار گیرد و قایقرانان به مسابقات گزینشی اعزام شوند.

سرمربی تیم پاراکانو گفت: گردش نخبگان هر رشته 
باید به گونه ای انجام شود که در یک زمان تیم احساس 
خلأ نکند.   در حال انجام چنین مهمی هستیم و امید 

دارم که در بازی های آســیایی 2022 هانگژو شــمار 
مدعیان کسب مدال در پارا قایقرانی افزایش پیدا کند. 
بــرای آن دوره از بازی ها برنامه داریم و امیدوارم که با 

موفقیــت در چین زمینه را بــرای حضور قدرتمند در 
پارالمپیک 2024 پاریس فراهم کنیم.

تجهیز وسایل ورزشی استاندارد از دیگر موضوع های 
مورد بحــث مهدوی نیا بــود. وی در این زمینه گفت: 
فدراســیون همواره به دنبال تجهیز ورزشکاران است و 
در این زمینه کوتاهی نخواهد کرد اما مشکلی که در این 
چند ماه گذشته فراهم شده این است که تنها پارالمپیک 
این رشته نمی تواند قایق اهدایی فدراسیون جهانی را از 
گمرک تحویل بگیرید. این قایق در حالی توسط گمرک 
ایران اجازه ترخیص ندارد که بهانه مسؤولان آن سازمان 
این است که فدراسیون به گمرک بدهی دارد. اما آنان 
توجهی ندارند که این بدهی ربطی به قایق اهدایی ندارد. 
این قایق سال گذشته و پس از کسب مدال برنز توسط 
بهروزی راد توســط فدراسیون جهانی به وی اهدا شد 
و کمیته ملی پارالمپیک نیز بخشــی از هزینه های آن 

را پرداخت کرد اما اکنون در گمرک خاک می خورد.
مهــدوی نیا در پایان تصریح کــرد: این قایق یکی 
از اســتانداردترین قایق های مســابقه در جهان است و 
در پارالمپیک نیز ورزشــکاران از آن استفاده می کنند. 
امیدوارم هر چه زودتر این قایق به دست، تنها پارالمپیک 
ایران برسد تا وی بتواند تمرینات لازم را با آن انجام دهد.

با وجودی که زمان زیادی تا مسابقات المپیک 2020 
نمانده اما هنوز تیراندازان المپیکی ایران با مشکل فنی و 
به روز نبودن سلاح هایشــان مواجه هستند، مشکلی که 
فدراسیون تیراندازی هنوز نتوانسته است آن را حل کند.

حدود ۷ ماه دیگر تا آغاز مسابقات المپیک زمان داریم 
و با توجه به شیوع کرونا و تحریم ها، ملی پوشان تیراندازی 
با مشکلات زیادی مواجه هستند. کمبود فشنگ و مهمات 
از عمده ترین مشکلات تیراندازان ایرانی است که به گفته 
مسئولان فدراسیون علت آن تحریم ها است. مشکل بزرگ 
دیگر قدیمی و به روز نبودن ســلاح تپانچه زنان المپیکی 
است. این مشکل سبب شده تا عملکرد ملی پوشان تحت 

تاثیر قرار بگیرد.
پنج شنبه گذشته مسابقات تیراندازی آنلاین بین المللی 
مصر انجام شد اما هانیه رستمیان ورزشکار المپیکی ایران 
به دلیل اشــکال فنی ســلاحش از حضور در این رقابت  
انصراف داد. البته او پیش از این هم در مســابقات آنلاین 
بین المللی قزاقستان با وجود عملکرد خوب به دلیل اشکال 
فنی اسلحه اش در رده یازدهم ایستاده بود.قطعا اشکال فنی 
سلاح هانیه رستمیان تنها در حین مسابقه باعث دردسر 

نیست و او در زمان تمرین نیز با این مشکل روبه رو است؛ 
مشکلی که تنها با تعویض سلاح می توان آن را برطرف کرد 
اما فدراسیون تیراندازی هنوز بعد از مدت ها نتوانسته به قول 
خود عمل کرده و سلاح دو المپین تپانچه را به روز کند.

البتــه گویــا در بخش تفنگ به دلیل دیپلماســی و 
ارتباطاتی که الهام هاشمی دارد این مشکل برطرف شده 
است. هاشمی سال گذشته توانسته از شرکت های سازنده، 

سلاح المپین ها را به صورت رایگان و سلاح غیر المپین ها 
را با پرداخت مبلغی به روز کند.

اولیــن رویدادی که تیراندازان بعد از مدت ها تعطیلی 
مسابقات به دلیل شیوع کرونا در آن شرکت کردند مسابقات 
آنلاین قزاقســتان بود که علی دادگر رییس فدراســیون 
بلافاصله بعد از مشــکل پیش آمده برای سلاح رستمیان 
)حدود یک ماه و نیم قبل( قول خرید هر چه سریعتر دو 

اسلحه جدید و مدرن برای رستمیان و فروغی را داده بود؛ 
قولی که هنوز هم به مرحله عمل نرســیده است.البته در 
ابتدا قرار بود شرکت سازنده، سلاح المپین ها را به روز کند 
اما مربیان تپانچه اعلام کردند به دلیل محدودیت های تردد 
به ســبب کرونا، فدراسیون قول خرید سلاح جدید را به 
ملی پوشان داده است. حال باید دید فدراسیون تیراندازی یا 
مربیان تپانچه می توانند با دیپلماسی و بدون پرداخت وجهی 
سلاح ها را به روز کنند یا باید با پرداخت وجه این سلاح ها 
به روز شود. البته یک ماه و نیم از قول رئیس فدراسیون 
می گذرد و زمان برای المپیکی های تیراندازی در حال از 
دست رفتن است.زمان زیادی تا المپیک نداریم و باید هر 
چه سریعتر سلاح المپینها به روز شود تا آنها فرصت داشته 
باشند با سلاح جدید تمرین و به آن عادت کنند. تیراندازی 
ایران ۶ ســهمیه المپیک دارد و انتظار می رود فدراسیون 
همه انرژی و بودجه را در این مدت اندک صرف کســب 
مدال المپیک کند، اما طولانی شدن حل مشکلاتی از قبیل 
تمدید قرارداد سرمربی تفنگ، تغییر سلاح المپین ها، عدم 
برگزاری لیگ تفنگ و تپانچه و ... نشان دهنده عدم توجه 

فدراسیون به ماده های المپیکی است.

وزیــر ورزش و جوانــان گفــت: حضور 
پرســپولیس در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
برای دومین بارطی ســه سال گذشته یک 

دستاورد بزرگ ملی است.
بــه گــزارش وزارت ورزش و جوانــان، 
مسعود سلطانی فر با حضور در محل استقرار 
تیم پرســپولیس با بازیکنان و کادر فنی و 
مدیریتی باشگاه دیدار و گفت وگو کرد. در 
ایــن دیدار مهدی علینــژاد معاون ورزش 
قهرمانی و حرفه ای و ســمیعی مدیرعامل 

باشگاه نیز حضور داشتند.
وی در این بازدید بــا تقدیر از زحمات 
مدیــران، کادر فنــی و بازیکنان باشــگاه 
پرســپولیس اظهار کرد: تشــکر می کنم از 
تیم مدیریتــی، هیات مدیره و کادر فنی و 
پشتیبانی باشگاه که شرایط خوبی را فراهم 
کردند تا تیم پرسپولیس بتواند در مسابقه 
فینال آسیا حضور پیدا کند. شرایط بسیار 
حساس است و تصور و باور ما بر این است  
که با عزم و اراده می توان این بازی مهم را 

با پیروزی پشت  سر گذاشت.
وی با اشاره به شــرایط حساس کشور 
تصریح کرد: ما بــا تحریم ها و کمبودهای 
زیادی مواجه هســتیم. اگرچه تلاش شده 
بهتریــن امکانــات فراهم شــود و نیازها 
برطرف شــود ولی حریفان مــا و تیم های 

مقابل آســیایی از شرایط بهتری برخوردار 
هستند. جنگ بین امکانات و تعصب و اراده 

بازیکنان است.
وزیر ورزش و جوانان خطاب به بازیکنان 
و پرســنل تیم پرسپولیس گفت: تا همین  
مرحله هم که در فینال حاضر شــدید یک 

پیروزی بزرگ برای شما محسوب می شود 
و یک دســتاورد تاریخی و فراموش نشدنی 
که تیم پرسپولیس توانسته طی چند سال 
گذشته دو بار به فینال لیگ قهرمانان آسیا 
برسد. سلطانی فر خاطرنشان کرد: امیدوار به 
موفقیت پرسپولیس در بازی فینال هستم 

و با عــزم و اراده ای کــه در بین بازیکنان 
وجود دارد حتما می توانید فعل خواستن را 
صرف کنید و با دســت پر برگردید. مسائل 
حاشیه ای همیشــه در این شرایط سخت 
باشگاه را تهدید می کند و مهم ترین کاری 
که باید انجام شــود این اســت که باشگاه 

را از مسائل حاشــیه ای دور نگه دارید و با 
تمرکز بیشــتر روی بازی فینال فکر کنید. 
وزیر ورزش و جوانان افزود: حریف در بازی 
فینال چه کره ای باشــد و چه ژاپنی، تیمی 
که می خواهد در این بازی حساس به میدان 
برود باید این آمادگی را داشته باشد که با هر 
حریفی دیدار کند.سلطانی فر در ادامه گفت: 
در هفته ای که گذشت خدمت جناب آقای 
رییس جمهور رسیدم و گزارشی از وضعیت 
بازی ها ارائه دادم و حساسیت لیگ قهرمانان 
آسیا و کار بزرگی که تیم پرسپولیس انجام 
داده اســت را به اطلاع ایشــان رساندم . 
رییس جمهور گفتند که من نیز دعا می کنم 
که این تیم به موفقیت برسد و قهرمان آسیا 
شود.وی در پایان افزود: رییس جمهور هدیه 
ای را برای تیم پرســپولیس در نظر گرفته 
که با قهرمانی ایــن تیم در لیگ قهرمانان 
آسیا به آنها تقدیم می شود. الان که چشم 
یک ملت و مجموعه دوستداران فوتبال به 
دنبال موفقیت پرسپولیس به عنوان نماینده 
فوتبال ایران اســت امیدواریم که با عزم و 
اراده بتوانید دل همه مردم کشــور را شاد 
کنید. حدود 2۷ ســال اســت که قهرمان 
آســیا نشــده ایم در حالی که در این مدت 
ســه بار به فینال رسیدیم ولی دستمان از 

جام کوتاه ماند.

 

 

 

بلاتکلیفی جودوکاران پارالمپیکی برای حضور در اردو

استقلال به دنبال شکستن طلسم سه ساله و عبور از مانع ۵8 درصدی

 توصیه ریوالدو به مارسلو
ستاره سابق آبی اناری ها براین باور است که کومان در صورت ادامه وضعیت 

کنونی از هدایت تیم اخراج خواهد شد. او توصیه ای به مارسلو هم داشت.
به گزارش اسپورت، بارسلونا با هدایت رونالد کومان نتایج ناامید کننده ای 
به دســت آورده است تاجایکه در 10 بازی خود در لالیگا 4 بار تن به شکست 

داده است.
ریوالدو درباره وضعیت بارسلونا گفت: اگر وضعیت بهتر نشود کومان نخستین 
کسی خواهد بود که از تیم کنار گذاشته می شود. در فوتبال انتقاد و سرزنش 
نخست متوجه سرمربی تیم است. فشار در بارسلونا بسیار بالا است. باشگاه در 

شرایط سختی به سر می برد و کومان واقعا زیر فشار است.
او ادامه داد: در ماه فوریه پیش رو لیگ قهرمانان اروپا وارد مرحله حساسی 
می شود. کومان باید تیمش را آماده این رقابت کند و خود را نشان دهد. این 
یک آزمون واقعی برای بارسلونا و سرمربی تیم است و عیار واقعی آنها مشخص 
می شــود. بارسلونا برای نخســتین بار در سال های اخیر این خطر را احساس 
می کند که حتی جزو چهار تیم نخست لالیگا هم قرار نگیرد.تیم خوب ظاهر 
نمی شود و دچار نوسانات زیادی است. وضعیت دردناک است و باید تغییرات 
صورت گیرد. در شرایط کنونی من بارسلونا را نامزد قهرمانی در لیگ قهرمانان 

نمی دانم اما اگر تیم جزو ۸ تیمش شود  اعتماد به نفس برمی گردد.
ریوالدو درباره مارســلو هم گفت: مارســلو در رئال مادرید تاریخ ساز شده 
است اما او اکنون جایگاه شایسته ای در تیم ندارد و رفتار خوبی با این بازیکن 
نمی شــود. به نظرم زمان خداحافظی مارسلو از رئال فرارسیده است و اکنون 

زمان آن است که او تیم را ترک کند.او می تواند راهی یک تیم بزرگ شود.
ریوالدو به رئال مادرید توصیه کرد که قرارداد لوکا مودریچ، لوکاس واســکز 
و ســرخیو راموس را تمدید کند. او گفت: هر سه بازیکن از بهترین های رئال 

مادرید هستند و به نظرم آنها باید در تیم بمانند و قراردادشان تمدید شود.

 دوحه میزبان سوپر جام قاره آفریقا
ســوپر جام قاره آفریقا برای ســومین دوره پیاپی به میزبانی دوحه برگزار 

خواهد شد.
به گزارش الوطن، کنفدراســیون فوتبال آفریقای جنوبی در جلســه ای که 

اخیرا برگزار کرد به جمع بندی نهایی درباره سوپر جام رسید.
طبق اعلام این کنفدراســیون، ســوپر جام بین دو تیم الاهلی مصر و نهضه 

برکان مراکش در دوحه برگزار خواهد شد.
هنوز تاریخ دقیق این بازی مشخص نیست اما به طور قطع در سال 2021 

برگزار خواهد شد.
دوحه میزبان دو دوره اخیر ســوپر جام آفریقا بوده اســت. گمانه زنی هایی 
درباره تغییر میزبان ســوپر جام آفریقا از قطر به یک کشور دیگر به گوش می 
رسد اما طبق اعلام کنفدراسیون فوتبال آفریقا برای سومین سال پیایی سوپر 

جام این قاره در دوحه برگزار می شود.

 نزدیک بود مهاجم ما جانش را به خاطر کرونا از دست دهد
ســرمربی لایپزیگ از وضعیت نگران کننده مهاجم کره ای تیمش به خاطر 

ویروس کرونا سخن به میان آورد.
به گزارش کیکر، هوانگ هی چان و چند بازیکن تیم ملی فوتبال کره جنوبی 

در ماه قبل به ویروس کووید 19 مبتلا شدند.
یولیان ناگلزمن، ســرمربی لایپزیگ درباره وضعیت هوانگ مهاجم کره ای 
تیمش گفت: او شرایط بسیار سختی را تجربه کرد تا جاییکه به من گفت نزدیک 
بود که جانش را به خاطر کرونا از دســت دهد. وضعیت جســمانی او بسیار بد 
شــده بود. عوارض بیماری بر روی بدن هوانگ باعث شده است تا دیگر نتواند 
در سال جاری به میدان رود. او ادامه داد: باشگاه وضعیت این بازیکن را به دقت 
زیر نظر دارد. ما باید بســیار هوشیار باشیم و بادقت عمل کنیم. بیماری کرونا 
روی قلب اثر گذاری زیادی دارد.هوانگ بعد از درخشش در سالزبورگ اتریش 
به لایپزیگ پیوست. قرارداد او 5 ساله است اما تاکنون حضور در ترکیب اصلی 
لایپزیگ را تجربه نکرده اســت. او 5 بار به عنــوان بازیکن تعویضی برای تیم 

آلمانی به میدان رفته است که نتیجه آن تنها یک گل بوده است.

 پتر چک خواستار تغییر قانون ضربات پنالتی شد
دروازه بان سابق چلسی و آرسنال خواستار تغییر قانون ضربات پنالتی شد.

بــه گزارش تلگراف، دروازه بان ها در قانــون ضربات پنالتی باید روی خط 
باشــند و نباید از خط دروازه عبور کنند. در صورتی که پای دروازه بان از خط 

خارج شود داور پنالتی را تکرار می دهد.
پتر چک با نادرست خواندن این قانون گفت: دروازه بان چطور می تواند بدون 
حرکت پاهای خود از ۷ متر و 32 سانتیمتر طول دروازه مراقبت کند و جلوی 
ضرباتی را بگیرد که بالای 110 کیلومتر در ســاعت سرعت دارند. به نظر من 
داور باید برای هر ضربه پنالتی به همراه اســپری محوشونده یک خط بکشد تا 
دروازه بان از آن خط فراتر نرود و بتواند روی ضربات پنالتی حرکت داشته باشد.

پتر چک بعد از بازنشستگی از فوتبال در تیم چلسی به عنوان مربی فعالیت 
می کند و باید دید فیفا چه واکنشی به توصیه این دروازه بان سابق خواهد داشت.

 یونایتد زخم خورده است باید مراقب باشیم
هافبــک بلژیکی منچسترســیتی به هــم تیمی های خود دربــاره بازی با 

منچستریونایتد هشدار داد.
به گزارش دیلی میل، منچستریونایتد و منچسترسیتی حساس ترین دیدار 
این هفته لیگ برتر انگلیس را در داربی شــهر منچســتر برگزار خواهند کرد. 
سیتی فصل گذشته در هر دو مسابقه لیگ برتر مقابل منچستر یونایتد شکست 
خورد و عنوان قهرمانی را به لیورپول واگذار کرد و دی بروین آگاه اســت که 
یونایتد بعد از حذف از لیگ قهرمانان اکنون زخم خورده است و  دنبال کسب 
نتیجــه خواهد بود. کوین دی بروین قبل از این دیدار گفت: یونایتد فصل قبل 
ما را در هر دو دیدار شکســت داد. ما دو اشــتباه کردیم و بازگشت سخت بود. 
ما باید سعی کنیم با شانس هایی که در مسابقه ایجاد خواهیم کرد، به برتری 
برســیم و باید مراقب باشــیم زیرا با توجه به اتفاقاتی که در این هفته افتاده 
است یونایتد دنبال نتیجه خواهد بود.آنها می خواهند جنبه دیگری از آنچه در 
لایپزیگ رخ داده نشــان دهند و ما باید از آن آگاه باشیم. فکر نمی کنم کسی 

لازم باشد به بازیکنی بگوید که داربی چقدر مهم است.

 همگروهی دو فرنگی کار ایران با قهرمانان المپیک در جام جهانی
حســین نوری و محمدهادی ســاروی نمایندگان ایران در اوزان ۸۷ و 9۷ 
کیلوگرم کشتی فرنگی حریفان خود را در جام جهانی کشتی انفرادی صربستان 
شــناختند.رقابت های جام جهانی کشتی فرنگی انفرادی از فردا و با مسابقات 
پنج وزن نخســت کشتی فرنگی در شــهر بلگراد صربستان آغاز می شود.تیم 
ملی کشتی فرنگی ایران با 2 نماینده در این مسابقات حضور یافته که حسین 
نوری در وزن ۸۷ کیلوگرم از فردا )شــنبه( به مصاف حریفان خود می رود و 
محمدهادی ســاروی در وزن 9۷ کیلوگرم نیز مسابقات خود را از روز یکشنبه 
23 آذرماه آغاز می کند.قرعه کشی این مسابقات انجام شده است که نتایج آن 
به شرح زیر است:در وزن ۸۷ کیلوگرم که 1۶نفر حضور دارند حسین نوری در 
دور نخســت به مصاف دوغان گوگتاس از ترکیه می رود و در صورت پیروزی 
بر این حریف در دور بعد با برنده کشتی میان اسلام عباس اف از آذربایجان و 
بشــیر سید آزارا از الجزایر مصاف خواهد داد. داوید چکوتادزه قهرمان المپیک 

از روسیه در گروه نوری حضور دارد.

علیرغم درخواســت های انجمن جودوی نابینایان و کم بینایان مبنی بر 
برگزاری اردوهای آمادگی جودوکاران پارالمپیکی، ستاد ملی مبارزه با کرونا 
پاسخی به این خواســته ها نداده و همین امر سبب بلاتکلیفی جودوکاران 
شده است.علیرضا امینی اظهار کرد: جودوکاران پارالمپیکی نزدیک به ۸ ماه 
است که از اردوی آمادگی دور هستند و در این مدت چند بار به فدراسیون 
نابینایان و کم بینایان درخواست برگزاری اردو دادیم که مورد موافقت ستاد 

ملی مبارزه با کرونا قرار نگرفته اســت.وی گفت: قــرار بود این اردو اول آذر 
در تهــران یا کیش برگزار شــود که به دلیــل محدودیت های جدید کرونا 
2 هفتــه به تعویــق افتاد و بعد از 15 آذر هم منتظر جواب اســتعلام خود 
از ســتاد ملی مبارزه با کرونا هســتیم.امینی در پاسخ به این پرسش که آیا 
تمرینات جــودوکاران از طریق فضای مجازی پیگیری می شــود یا خیر؟ 
افزود: در فضای مجازی چون نظارتی وجود ندارد، مشخص نیست که چقدر 

 جودوکاران تمرینات را جدی می گیرند، باید اردو برگزار شــود تا در جریان
 عملکرد آنها قرار بگیریم.وی در پایان گفت: درست است جودوکاران ما رنکینگ 
اول و دوم جهان را دارند اما چون یکسال است در هیچ تورنمنت برون مرزی 
شــرکت نکرده اند در جریان وضعیت آنها نیستیم و بعد از حضور در اردوها 
و شــرکت در مسابقات بین المللی مشخص می شود که در طی این مدت 

توانسته اند رنکینگ خود حفظ کنند یا دچار افت شده اند.

استقلال در سه فصل اخیر نتوانسته در مشهد تیم شهرخودرو را شکست 
دهد و این اتفاق آخرین بار در لیگ شانزدهم رخ داد.

بــرای هفتمین فصل متوالی تیم های شــهرخودرو )پدیده ســابق( و 
اســتقلال باید در لیگ برتر به مصــاف یکدیگر بروند. در 12 دیدار قبلی 
شــاهد رقابت نزدیکی بین این 2 تیــم بودیم و اینطور نبوده که نماینده 

پایتخت نشین برتری محسوسی نسبت به حریف خود داشته باشد.
تا به حال در رویارویی های قبلی اســتقلال سه بار به برتری رسیده و 
شــهرخودرو 2 بار. در این میان هفت بازی هم با نتیجه مساوی به اتمام 
رسیده تا به عبارتی حدود 5۸ درصد تقابل های این 2 تیم برنده نداشته 
باشــد. فقط در یک فصل بود که هیچ یک از بازی های رفت و برگشــت 

این 2 تیم مساوی نشد و در الباقی فصول یا هر 2 مسابقه و یا یکی از 2 
دیدار با نتیجه مساوی خاتمه پیدا کرده است.

استقلال در سه فصل اخیر نتوانسته در مشهد به برتری برسد. این تیم 
در لیگ هفدهم با نتیجه بدون گل مقابل تیم محمدرضا مهاجری متوقف 
شــد. در هجدهمین دوره وینفرد شــفر همچنان سرمربی بود اما تیمش 
در مشــهد با گلی که بهنام برزای به ثمر رساند شکست خورد و خودش 
هم برکنار شــد. فصل گذشته هم تیم فرهاد مجیدی در دیداری پرگل با 
نتیجه 2 بر 2 مقابل تیم تحت هدایت سهراب بختیاری زاده متوقف شد.

آخرین و به نوعی تنها برد اســتقلال در مشــهد مقابل شهرخودرو به 
لیگ شانزدهم برمی گردد. جایی که شاگردان علیرضا منصوریان با نتیجه 

2 بر یک از ســد میزبان خود گذشتند. در آن دیدار معین عباسیان برای 
تیم میزبان و جابر انصاری به همراه امید نورافکن برای تیم پایتخت نشین 

گلزنی کردند.
تا به حال 1۶ گل در جدال های این 2 تیم رد و بدل شــده که ســهم 
هر یک از 2 تیم هشت گل بوده است. یک سوم از تقابل های استقلال و 
شــهرخودرو با نتیجه مساوی بدون گل تمام شده و به همین دلیل است 
که میانگین گل های زده شــده در دیدارهای این 2 تیم اینقدر کم بوده 
اســت. حال باید دید این بار در جدال فکری و رحمتی چه نتیجه ای به 
دســت می آید. سرمربی کنونی اســتقلال فصل قبل در مشهد به مصاف 

شهرخودرو رفت و مقابل این تیم به تساوی صفر بر صفر دست یافت.

 برای واگذاری نوروزآباد سنگ اندازی می کنند
دبیر فدراسیون سوارکاری با اشاره به اینکه عده ای برای واگذاری مجموعه نوروزآباد سنگ اندازی می کنند، گفت: برای برگزاری کمپ تیم های ملی به این مجموعه نیاز داریم.»محمد کاظمیان« اظهار داشت: همچنان منتظریم 
تا قرارداد واگذاری مجموعه نوروزآباد برای برپایی کمپ تیم های ملی تکمیل شود. هنوز کارهای اداری آن مانده و نمی دانم چرا سنگ اندازی می کنند.وی با بیان اینکه مسابقات جام صدران را در اواخر آذر برگزار می کنیم، گفت: 
این رقابت ها که دارای رنکینگ ملی است را از 25 تا 2۸ آذر در باشگاه آزمون برگزار می کنیم و حدود یکصد نفر در آن حضور خواهند داشت.  کاظمیان افزود: با توجه به شرایط کرونا امکان برگزاری اردوها و مسابقات بین المللی 
وجود ندارد.  نمی توانیم با این وضعیت داور بیاوریم و جدای از آن بسیاری از کشورها هم نمی توانند این مسابقات را برگزار کنند. در حال تدوین تقویم سال 2021 هستیم اما هنوز هیچ چیزی قطعی نیست.  کلاس های آموزشی 
نیز به صورت وبینار برگزار می شود و انجام برخی از فعالیت ها عملی نیست.در ادامه نیز »علیرضا شهبازی« رییس کمیته ضد دوپینگ فدراسیون سوارکاری به خبرنگار ایرنا گفت: در رشته سوارکاری ضعف و محدودیت از لحاظ 
امکانات، اقدامات و نمونه گیری در دوپینگ مطرح اســت. در مســابقات نمی توانیم از تمام اســب ها نمونه بگیریم و تنها به چند اسب به طور موردی اکتفا می کنیم. در همه جای دنیا این گونه با دوپینگ مبارزه می کنند مگر اینکه 

هیات ژوری)هیات داوری( به یک اسبی شک کند.
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ترامپ می خواد بره، اما نمی تونه!

 ارزش شرکت های فناوری چینی 2۹۰ میلیارد دلار آب رفت
غولهــای فناوری چینــی از گروه علی بابا هولدینگ گرفته تا تنســنت 
هولدینگــز تقریبا 290 میلیارد دلار از ارزش بازارشــان را در مدت دو روز 

فروش وحشت زده سرمایه گذاران از دست دادند. 
 ارزش سهام شرکت های فناوری چینی در پی انتشار مقررات چین برای 
محدود کردن نفوذ رو به رشد غولهای بخش اینترنت و تلاش سرمایه گذاران 
برای ارزیابی گســتردگی اقدامات دولت، ریزش پیدا کرده اســت. شاخص 
فناوری هانگ ســنگ در هنگ کنگ روز چهارشــنبه بیش از شش درصد 

ریزش کرد و ریزش دو روز گذشته را به 11 درصد رساند.
پکن برخلاف رویکردی که تاکنون داشــت، روز سه شنبه مقرراتی را به 
منظور مقابله با شیوه های انحصارگرایانه در صنعت اینترنت رونمایی کرد.

این مقررات تنها یک هفتــه پس از اقدام چین در اعمال محدودیتهای 
جدید در خصوص فاینانس و در نتیجه متوقف شدن عرضه اولیه 35 میلیارد 
دلاری ســهام شرکت فین تک آنت گروپ اعلام شدند. توقف فرآیند عرضه 
اولیه سهام آنت گروپ مانع رویای جک ما، موسس میلیاردر آن برای تسلط 
بر فاینانس آنلاین شد. همچنین این مقررات در آستانه مناسبت فصل خرید 

معروف به روز مجردها در چین اعلام شدند. 
ایــن رویدادی اســت که جک ما یک دهه پیش ابــداع کرد و اکنون به 
بزرگترین فرصت خرید ســالانه چین تبدیل شده است. ژان هائو از شرکت 
حقوقــی آنجی در این باره گفت: غولهای فناوری چین ناچارند در مدلهای 
کســب و کارشان بازنگری کنند. فلسفه شرکت های اینترنتی این است که 
برنده، صاحب همه چیز می شــود و به خصوص برای اپراتورهای پلتفرم به 
معنای داشــتن ترافیک بالاتر کاربران و ســاخت اکوسیستمهایی است که 

مشابه یکدیگر هستند.
بر اساس گزارش بلومبرگ، دولت شی جین پینگ، رییس جمهور چین 
محدود کردن نفوذ شرکت های خصوصی را هدف گرفته که به موتور اصلی 
رشد اقتصاد کشور تبدیل شده اند. با وجود برخوردهای گاه به گاه در حوزه 
های مختلف از بازی موبایل گرفته تا کالاهای جعلی آنلاین، شــرکت هایی 
مانند علی بابا و تنســنت تاکنون برای خرید و ســرمایه گذاری در کسب و 
کارهای جدید آزاد بودند و به حامیان اصلی اســتارتاپهای برجسته تبدیل 
شــدند و همزمان امپراطوریهایی را بنا کردند که اکنون سرتاســر تجارت 
الکترونیکی، فاینانس دیجیتال، شبکه اجتماعی و سرگرمی را احاطه است.

 فضای رایگان در گوگل فوتو محدود شد
شرکت گوگل از ژوئن آینده میزان فضایی که کاربران می توانند به رایگان 
عکســهای کیفیت بالا را در سرویس مبتنی بر ابر Google Photos ذخیره 
کنند را محدود می کند. گوگل در یک پست وبلاگ اعلام کرد تقاضای رو به 
رشد برای ذخیره سازی به معنای آن است که سرویس Google Photos دیگر 
نمی تواند به سیاست قدیمی ظرفیت نامحدود برای تصاویر کیفیت بالا ادامه 
دهد. ذخیره ســازی تصاویر به همراه فایلها در خدمات ویرایش سند گوگل 
مجموعا به 15 گیگابایت محدود خواهد شد. گوگل قصد دارد فضای ذخیره 
سازی بیشتر را با عنوان Google One با هزینه ماهانه دو دلار عرضه کند.

بیش از یک میلیارد نفر هر ماه از سرویس Google Photos استفاده می 
کنند اما این شــرکت برآورد کرده که کمتر از 20 درصد آنها در ســه سال 

آینده به ارتقا به فضای ذخیره سازی اضافی نیاز خواهند داشت.
بر اساس گزارش رویترز، گوگل در سالهای اخیر سرمایه گذاری سنگینی 
در سیســتمهای ذخیره سازی ابری انجام داده است اما افزایش درآمدهای 
مربوط را تجربه نکرده و در نتیجه با کاهش سود روبرو شده است. این شرکت 
امســال قصد دارد از طریق خدمــات Google One و فروش فضای ذخیره 

سازی اضافی، شکاف موجود در درآمدش را اصلاح کند.

 در فرآیند هک سایت دولتی، داده ای نشت نشده است
 سازمان فناوری اطلاعات اعلام کرد  است: تغییر ظاهر ) Deface( ورودی 
سایت رصد و پایش مدیریت 23 پروژه اولویت دار دولت الکترونیکی از منظر 

نشت اطلاعات، هیچ گونه دستاوردی برای هکرها نداشته است. 
در رسانه ها مطرح شد که سایت 23 پروژه اولویت دار دولت الکترونیکی 
به آدرس e-monitor.ito.gov.ir هک و اطلاعات آن از دسترس خارج شده 
است. در این راستا سازمان فناوری اطلاعات اعلام کرد سامانه رصد و پایش 
مدیریــت 23 پروژه اولویت دار دولت الکترونیکی در تاریخ 20 آبان ســال 
1399 مورد حمله قرار گرفته که منجر به انتشــار برخی از اخبار نادرست 
در این خصوص شده اســت. به همین دلیل توضیحاتی جهت اطلاع افکار 
عمومی ارائه می شود. سامانه رصد و پایش مدیریت 23 پروژه اولویت دار دولت 
الکترونیکی با هدف پیگیری مطالبات عمومی در هفته دولت رونمایی شــد 
و در دســترس عموم قرار گرفت.  در این سامانه اطلاعات خوداظهاری 25 
دستگاه اجرایی کشور، در قالب 23 پروژه دولت الکترونیکی اعم از اطلاعات 
وضعیت موجود هر پروژه، میزان پیشــرفت و بررسی برنامه پروژه، وضعیت 
مطلوب پروژه و سایر اطلاعاتی که در قالب پروتکل های مورد توافق مشخص 
شده بودند و مرتبط با اطلاعات کنترل این پروژه ها هستند، منتشر شده بود.  
سامانه مذکور یک سامانه شفافیت برای دسترسی شهروندان به اطلاعات 
این پروژه ها بوده اســت که تمامی اطلاعات واردشــده توسط دستگاه ها در 
قالب های ازپیش تعیین شــده و به صورت اســتاندارد در اختیار عموم قرار 
گرفته بود و تمامی شهروندان با مراجعه به درگاه اصلی این سامانه قادر به 
دستیابی به این اطلاعات بدون نیاز به هیچ گونه دسترسی خاصی بوده اند. 
این امر توسط معاون سیاست گذاری سازمان فناوری اطلاعات اطلاع رسانی 
شــده بود. به این ترتیب این ســامانه حاوی هیچ نوع اطلاعات محرمانه یا 

غیرقابل انتشار نبوده است.  
تغییر ظاهر ) Deface( ورودی سایت از منظر نشت اطلاعات، هیچ گونه 
دســتاوردی برای هکرها نداشته اســت و داده هایی که در این حمله مورد 
نفوذ قــرار گرفته اند، همان داده هایی بودند که در اختیار عموم قرار گرفته 
بودند و حتی سامانه اصلی ورود و مدیریت داده ها )که داده های قابل انتشار 
دســتگاه های اجرایی در آن ارائه می شــده و ورودی دستگاه ها از طریق آن 
بوده( نیز از حمله انجام شــده مصون بوده است. سازمان فناوری اطلاعات 
همچنین ضمن عذرخواهی بابت در دسترس نبودن سایت مورد نظر، عنوان 
کرد به منظور جلوگیری از تکرار این اتفاق پس از بهبود آســیب پذیری از 
هفته آینده این ســامانه جهت استفاده عمومی و افزایش شفافیت و نظارت 

عمومی مجددا در دسترس عموم قرار خواهد گرفت.

 صندوق نوآوری برای دانش بنیان ها ال سی داخلی باز می کند
تفاهمنامه گشایش اعتبار اسنادی داخلی )LC( و اعطای تسهیلات خرید 
دین برای شرکت های دانش بنیان بین صندوق نوآوری و شکوفایی و بانک 
تجارت امضا شد.  دکتر علی وحدت، رییس صندوق نوآوری و شکوفایی در 
مراسم امضای تفاهمنامه گشایش LC داخلی برای شرکت های دانش بنیان 
گفت: نزدیک به دو سال است که نظام بانکی در حمایت از شرکت های دانش 
بنیان نقش ایفا می کند اما در شرایط کنونی نیازمند حرکت های جهش گونه 
هســتیم.  وی عنوان کرد که بانک تجارت در بین بانک های دیگر عملکرد 

بهتری در تامین مالی شرکت های دانش بنیان داشته است. 
 در ادامه این مراسم، رضا دولت آبادی، مدیر عامل بانک تجارت، تامین 
مالی شرکت های دانش بنیان را یک حرکت ملی دانست و گفت: منافع بانک 
نیز در این نگاه ملی حفظ شده است. اعتقاد داریم که راهکار اقتصادی کشور 

در گرو رشد شرکت های دانش بنیان است.
دولت آبادی در مورد بهینه سازی ارائه خدمات به شرکت های دانش بنیان 
توضیح داد: کارشناسانی در دفتر بانک تجارت در صندوق نوآوری و شکوفایی 

مستقر خواهند شد تا روند اعطای تسهیلات به لحاظ زمانی کوتاه شود.
 روح اله ذوالفقاری، معاون برنامه ریزی صندوق نوآوری و شکوفایی در این 
مراسم، جزییات این تفاهمنامه را تشریح کرد: به منظور پاسخگویی به نیاز 
شرکت های دانش بنیان و تسهیل فعالیت آنها در قالب زنجیره های تامین و 
کاهش نرخ تامین مالی مورد نیاز این شــرکت ها، تفاهمنامه گشایش اعتبار 
اسنادی داخلی )LC( و اعطای تسهیلات خرید دین برای شرکت های دانش 
بنیان بین صندوق نوآوری و شکوفایی و بانک تجارت منعقد شد. در چارچوب 
ایــن خدمت از خرید محصولات، اقلام و مواد اولیه مورد نیاز شــرکت ها و 

همچنین فروش محصولات دانش بنیان حمایت می شود.
وی ادامه داد: شــرکت های دانش بنیان می توانند با گشایش LC داخلی 
10 درصد سپرده گذاری داشته باشند و از 10 درصد سپرده گذاری صندوق 
نوآوری و شــکوفایی و تخفیف 30 درصدی کارمزد از LC ها بهره مند شوند. 
پس از صدور LC قابلیت تنزیل دارد به این معنی که بعد از فروش محصول 
دانش بنیان با نرخ ۸ درصد و در صورت خرید مواد اولیه با نرخ 15 درصد 

قابلیت تنزیل و تبدیل به منابع پولی و مالی وجود دارد.
مدیــر برنامه ریزی صندوق نوآوری و شــکوفایی در مورد عملکرد بانک 
تجارت از ابتدای ســال جاری نیز گفت: در زمینه اعطای تسهیلات سرمایه 
در گردش و خرید دفتر کار عملکرد بانک تجارت مثبت بوده و 290 میلیارد 
تومان پرونده پرداخت شــده و 32۶ میلیارد تومان نیز در دست اقدام دارد. 
بانــک تجارت بانک اول در زمینه صدور ضمانت نامه و بانک دوم در زمینه 

ارائه تسهیلات به شرکت های دانش بنیان است.
وی افزود: در بین شرکت های دانش بنیان نزدیک به 4 هزار شرکت داریم 

که می توانند از نظام بانکی کشور تسهیلات دریافت کنند.
 به گزارش روابط عمومی صندوق نوآوری و شکوفایی،  در پایان این مراسم 
نیز رضا قربانی، معاون تسهیلات و تجاری سازی صندوق نوآوری و شکوفایی 
مزایای گشــایش LC داخلی را بر شمرد و گفت: این اعتبار  موجب کاهش 
هزینه های مالی برای شرکت های دانش بنیان می شود و با فرهنگ سازی و 

اطلاع رسانی گسترده می تواند جایگزین تسهیلات شود.
وی افــزود: هدف از اجرای این طرح ورود شــرکت های بزرگ دولتی به 
خرید محصولات دانش بنیان است تا تضمین سپاری و تشریفات به حداقل 
برسد؛ از طرف دیگر از آنجایی که شرکت های دولتی دچار کمبود نقدینگی 
برای خرید از شــرکت های دانش بنیان هستند می توانند با استفاده از این 
تســهیلات امکان خرید داشته باشند.صندوق نوآوری و شکوفایی به عنوان 
بزرگترین تامین کننده مالی شرکت های دانش بنیان در کشور فعالیت دارد.

 تولیدسالانه ۴ هزار دستگاه ســافت استارتر توسط یک 
دانش بنیان

یک شرکت دانش بنیان سالانه 4 هزار دستگاه سافت استارتر 110 کیلو 
واتی به منظور شتاب گیری و شتاب دهی )راه اندازی و توقف( الکتروموتورهای 
القایی سه فاز با کنترل ولتاژ اعمال شده به موتور در حین راه اندازی و توقف 
شده تولید می کند. مهدی فتحعلی پور، مدیر عامل این شرکت دانش بنیان 
گفت: ما تنها  تولید کننده ســافت اســتارتر در ایران و کشورهای همسایه 
هســتیم. وی اظهار کرد: دســتگاه سافت اســتارتر یک مبدل الکترونیک 
قدرت AC/AC  است که با کنترل ولتاژ در حین راه اندازی و نمونه برداری از 
جریان های راه اندازی، موتور را به صورت نرم و آهســته راه اندازی می کند و 
بعد از راه اندازی، تمام حفاظت های لازم بر روی الکتروموتور را لحاظ می کند. 
این روش راه اندازی در حال حاضر جایگزین روش راه اندازی ســنتی ستاره 
مثلث شده است.   وی ادامه داد: سافت استارتر یا راه انداز نرم، یک تجهیز 
الکترونیکی است که به منظور شتاب گیری و شتاب دهی )راه اندازی و توقف( 
الکتروموتورهای القایی سه فاز با کنترل ولتاژ اعمال شده به موتور در حین 
راه اندازی و توقف طراحی شــده است، روش های قبلی راه اندازی )مستقیم 
و ســتاره – مثلث( به موتور و سیســتم های برقی آسیب وارد می کند که با 

استفاده از سافت استارتر می توان تاثیر آنها را کاهش داد.  
فتحعلی پور در مورد بازار هدف این محصول گفت: یکی از پرکاربردترین 
حوزه ها کشــاورزی و در موتورپمپ های چاه های عمیق اســت،  همچنین 
می توان به راه اندازی نرم دستگاه های پمپ های خلاء، پمپ های گریز از مرکز، 
کمپرسورها، فن ها، بلوورها، اگزوسترها، مخلوط کن ها، کانوایرها، بلوورهای 
محــوری، فن های ملخی، فن های محوری، پودر کننده ها، پمپ های بزرگ، 
خردکن ها، سنگ شکن ها، آسیاب های چکشی و پله های متحرک نیز اشاره 
کرد. مدیر عامل این شرکت دانش بنیان، میزان تولید کنونی را نزدیک به 4 
هزار دستگاه عنوان کرد و گفت: در حال حاضر پروانه بهره برداری برای تولید 
10 هزار دستگاه در سال داریم که نزدیک به 40 درصد آن را تولید می کنیم 
اما همچنان بعضی شرکت ها و ادارات دولتی با وجود ممنوعیت واردات این 
محصول از روش های دیگر آن را وارد می کنند. ما تنها تولید کننده سافت 
استارتر در ایران و کشــورهای همسایه مانند افغانستان، کردستان عراق و 

کشورهای حاشیه خلیج فارس هستیم.
به گزارش روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، فتحعلی پور در 
مورد ویژگی نوآورانه این محصول نیز خاطرنشــان کرد: راه اندازی و توقف 
نرم، استارت پالسی )ضربه(، کنترل شیب های جریان، کنترل مشخصه پمپ، 
فیدبک انکودر/تاکو، کنترل و تنظیم مشــخصه های توقف یا راه اندازی برای 

بارهای متغیر از امکانات و ویژگی های نوآورانه این محصول است.

تجهیز ایکس باکس ســری ایکس و اس بــه قابلیت های دایرکت ایکس 12، 
می تواند در آینده ای نزدیک منجر به برتری های محسوسی برای آن ها در مقایسه 
با پلی استیشن 5 شود. اگر کنفرانس اخیر AMD و رونمایی از کارت های گرافیک 
جدید رادئون سری ۶000 را مشاهده کرده باشید، پس از کنفرانس شاهد نکته ی 
ظریفی بودیم که شاید بسیاری توجه چندانی به آن نداشتند. پس از اتمام کنفرانس، 

مایکروسافت طی توئیتی به AMD تبریک گفت و بیان کرد:
به AMD برای معرفی پردازنده های گرافیکی سری Radeon RX ۶000 تبریک 
می گوییم. ما بسیار خوشحالیم که همکاری 15 ساله ی خود را با ورود به نسل بعدی 
ادامه می دهیم. و همچنین مفتخریم که بگوییم ایکس باکس سری ایکس و اس 

تنها کنسول هایی خواهند بود که با RDNA 2 کاملا یکپارچه و هماهنگ هستند.
اما تیم ایکس باکس از یکپارچه ســازی کامل RDNA 2 در کنســول های این 

شرکت چه منظوری داشت؟
به تازگی نیز دیوید کیج موسس استودیو کوانتیک دریم و سازنده ی بازی های 
Heavy Rain و Beyond: Two Souls و Detroit: Become Human طی مصاحبه ای 
به تمجید یکی از قابلیت های کنســول های ایکس باکس و برتری آن ها در آینده 
پرداخت. اما پیش از بیان مصاحبه ی دیوید کیج، ابتدا لازم است برخی موارد را مرور 
کنیم. اگر به دنیای کامپیوتر علاقه داشته باشید، احتمالا با نام رابط برنامه نویسی 
نرم افزار کاربردی یا Application Programming Interface )به اختصار API( برخورد 
داشته اید که ابزاری است که فرایند ساخت گرافیک را در تمامی بخش های کامپیوتر، 
آســان می کند. امروزه استفاده از API برای ســازندگان سخت افزار های گرافیک 
رایانه ای، یک ضرورت اجتناب ناپذیر است؛ چرا که برنامه نویس ها با وجود اینکه نیاز 
به استفاده مستقیم از سخت افزار های ویژه ای مثل کارت های گرافیک دارند، باید به 
این سخت افزار ها دسترسی مجازی هم داشته باشند. به واسطه ی API موتور های 
گرافیکی و برنامه نویسان می توانند به صورت مستقیم با سخت افزار در تعامل باشند 
و نیاز های خود را به بهترین شکل و البته بهینه ترین حالت ممکن برطرف کنند. 

اهمیت API گرافیکی در حدی اســت کــه تفاوت خروجی قابل توجهی روی 
سخت افزاری مشابه را رقم می زند. برای مثال می توان به بازی DOOM اشاره کرد 
که روی API  پیشرفته ی ولکان و در صورت استفاده از پردازنده های چند هسته ای 
و کارت های گرافیک سازگار، بهبود 10 تا 20 درصدی نرخ فریم را در مقایسه با 
OpenGL به همراه دارد. یا به عنوان مثالی دیگر می توان به فناوری ری تریســینگ 
یا رهگیری پرتو اشاره کرد که در صورت پشتیبانی کامل API، نه تنها روند ساخت 
محتوای گرافیکی سازگار با این فناوری برای برنامه نویسان بسیار ساده می شود، 

بلکه می توان خروجی به مراتب غنی تری را رقم زد. 
بر کسی پوشیده نیست که مایکروسافت با سال های توسعه ی دایرکت ایکس، 
به یکی از شرکت های برتر در زمینه ی API های گرافیکی تبدیل شده است. غول 
ردموندی دنیای فناوری به دلیل دراختیار داشــتن ویندوز به عنوان محبوب ترین 
سیستم عامل جهان، باید API گرافیکی توانمندی نیز برای آن توسعه  می داد که 
البته در این زمینه نیز بســیار موفق بوده است. دایرکت ایکس به صورت پیوسته 
به روز رســانی های متعددی را به خود دیده اســت تا اکنون با تجهیز به انبوهی از 

فناوری و قابلیت های مختلف، یکی از بهترین ها در کلاس خود باشد. 
دایرکت ایکس در نســخه ی 12 خود به روزرسانی بزرگی را تجربه کرد که در 
ادامه نیز با افزوده شدن چند فناوری دیگر به Ultimate 12 DirectX تغییر نام داد. 
این به روزرســانی که در آپدیت May 2020 نیز برای ویندوز 10 عرضه شد و در 

خانواده ی جدید ایکس باکس نیز حضور دارد، حاوی فناوری های زیر است:
پشــتیبانی از رهگیری پرتو اکنون عمیق تر و به گفته ی مایکروســافت بسیار 
بهینه تر به دایرکت ایکس اضافه شده است. به جای واگذاری نحوه ی کار به سیستم، 
توسعه دهندگان اکنون کنترل بیشتری روی این فناوری و رفتار آن خواهند داشت تا 
به خروجی دلخواه خود برسند. فناوری سایه زنی متغیر نیز یکی دیگر از قابلیت های 
جدید API مایکروسافت است که در نسخه ی 12 به آن اضافه شده است. سایه زن ها 
رنگ، روشنایی و کنتراست هر یک از پیکسل ها را تعیین می کنند که این عملیات 
در رزولوشــن های بالا بسیار سنگین خواهد بود. در این فناوری بخش های مهم 
تصویر که مرکز توجه کاربر اســت با رزولوشن تمام پردازش می شوند درحالی که 
سایر بخش ها و اشیا اطلاعات کمتری را به همراه خواهند داشت. به  عنوان مثال در 
بازی فورزا هورایزن یا ســایر عناوین ریسینگ، خودرو و جاده ی پیش روی آن در 
مرکز توجه قرار دارد و با حداکثر جزئیات پردازش می شوند درحالی که درختان و 
المان های کنار جاده که با سرعت زیادی در حال عبور هستند نیازی به این میزان 
از پردازش ندارند.  این فناوری نیز همانند VRS به سیستم برای پردازش بهینه تر 
کمک می کند. امکان خلق دنیایی با جزئیات بالا بدون نیاز به بار پردازشی سنگین 
مهم ترین وظیفه ی Mesh Shaders است. در این فناوری صحنه و المان های اصلی 
آن تعیین می شوند و برای جزئیات بافت حداکثر پردازش می شوند و درواقع حاوی 
مثلث های بیشتری خواهند بود. در طرف مقابل اجزا و بخش های دورتر که نیازی 
به جزئیات بالا ندارند می توانند از مثلث های کمتری تشکیل شوند و بدین ترتیب 
جزئیات کمتری به همراه خواهند داشت. درحالی که این فناوری کمک زیادی به بار 
پردازشی می کند، خروجی نهایی از دید کاربران تفاوت محسوسی نخواهد داشت.

در صورتی که برخی المان های تصویر در چند فریم دست نخورده باقی بمانند، 
پردازش مجدد آن ها برای هر فریم بار پردازشی مضاعفی به همراه خواهد داشت. 
فناوری مذکور با تشــخیص این بخش از تصاویر نه تنها بار پردازشی کمتر و نرخ 
فریم بیشتری را به ارمغان می آورد، بلکه امکان رندر محیط های بزرگ  و غنی تری 

را با حافظه ی رم کمتر پردازنده ی گرافیکی را فراهم می کند. 
در ایکس باکس سری ایکس و اس با هدف بهبود تجربه ی گیمینگ دو فناوری 
دیگر نیز توسعه یافته است. Auto HDR با الگوریتم های یادگیری ماشین به بررسی 
پیوسته ی اجزای مختلف تصویر و میزان روشنایی و رنگ آن ها می پردازد، تا تصاویری 
با کنتراست و رنگ های جذاب تر رندر کند. عملکرد این فناوری در بازی های قدیمی 
فاقد HDR، بسیار محسوس خواهد بود. در صورتی که کنسول قادر به اجرای پایدار 
بازی با نرخ ۶0 یا به خصوص 120 فریم بر ثانیه نباشد، احتمال وجود پدیده ی پارگی 
 VRR تصویر رخ می دهد که می تواند بسیار آزاردهنده باشد. در این حالت فناوری
ســعی بر تغییر مداوم نرخ نمایش تصویر در نمایشــگر را خواهد داشت تا از بروز 
Screen Tearing )پارگی تصویر( و Stutter جلوگیری کند. البته در نظر داشــته 
باشید نمایشگر نیز باید از این فناوری پشتیبانی کند. تأثیر VRR در عناوین با نرخ 
فریم بالا، بازی های فایتینگ، هک اند اسلش و تیراندازی در حدی محسوس است 
که به گفته ی دیجیتال فاندری وجود آن الزامی است و سونی باید در اسرع وقت 
پشتیبانی از آن را به پلی استیشن 5 اضافه کند. اما دیگر فناوری موجود در دایرکت 
ایکس 12 آلتیمیت که توجه بسیار کمتری به آن شده است، DirectML  نام دارد 
که اهداف بسیار بزرگ تری را در سر دارد. این فناوری قابلیت تغییری انقلابی در 

نسل آتی را خواهد داشت. اما دایرکت ام ال چیست؟
احتمالا تاکنون با نام DLSS برخورد کرده اید. اولین تلاش دنیای فناوری برای 
استفاده ی عمیق از هوش مصنوعی در بازی های ویدیویی. در این فناوری با بررسی 
فریم های بازی، هوش مصنوعی توسعه یافته به ارتقای رزولوشن ویدئو می پردازد 
تا بدون بار پردازشی بسیار بیشتر، خروجی تصویر و جزئیات به مراتب بهتری به 
ارمغان بیاید. عملکرد نسخه ی دوم DLSS به حدی جذاب و چشمگیر بود که تحسین 
تمامی کارشناسان را برانگیخت. تصاویر آپ اسکیل شده از 1440P به 4K، جزئیات 
فوق العاده ای به همراه داشتند و قابل مقایسه با نمونه های 1440P نبودند. البته با 
اینکه جزئیات در برخی صحنه ها حتی قابل مقایسه با رزولوشن بومی 4K بود، اما 
هنوز هم برخی پدیده ها و رندر های نامناسب اطراف برخی اشیا و به ندرت دیده 
می شــود. بااین حال DLSS گامی بزرگ برای ارتقای کیفیت بازی ها بدون نیاز به 
 DirectX را هم زمان با DirectML استفاده از پردازنده های توانمند است. مایکروسافت
Raytracing در سال 201۸ معرفی کرد اما توجه کارشناسان بیشتر حول پشتیبانی 
از رهگیری پرتو معطوف شــد. هدف مایکروسافت از DirectML توسعه ی جدی 
فناوری ارتقای رزولوشن با استفاده از الگوریتم های یادگیری ماشین است تا با هر 

پردازنده ی گرافیکی امکان بهره  بردن از آن دردسترس باشد. 
AMD در خــلال کنفرانس رونمایی از کارت های گرافیک RX ۶000 و تنها در 
  Super Resolution اسلایدی و بدون توضیحی اضافه، اشاره ای کوچک به فناوری
کرد. پس از کنفرانس مدیران AMD از آن به عنوان رقیبی متن باز و سازگار با تمامی 
پردازنده ها برای DLSS عنوان کردند که البته در زمان عرضه ی کارت های رادئون 
۶000 دردسترس نخواهد بود و سال آینده احتمالا با بروز رسانی نرم افزاری عرضه 
خواهد شــد. این فناوری با همکاری مایکروسافت و استفاده از DirectML توسعه 
یافته است و ازطریق API دایرکت ایکس 12 آلتیمیت در وهله ی اول دردسترس 
توسعه دهندگان و کاربران قرار خواهد گرفت تا سایر شرکت های سازنده ی APIها 
نیز آن را به محصول خود بیافزایند.  ایکس باکس سری ایکس و اس درحال حاضر 
 2 RDNA و تجهیز به پردازنده ی گرافیکی Ultimate 12 DirectX به لطف بهره وری از
شرکت AMD، تنها با به روزرسانی نرم افزاری از این قابلیت بهره خواهند برد. توسعه ی 
ایده ال و کاربردی این فناوری می تواند خروجی ۸K را نیز برای کنسول های نسل 
آتی تنها با آپ اسکیل تصاویر از 4K به ارمغان بیاورد. با درک این فناوری پشتیبانی 

هر دو کنسول از این خروجی ۸K اکنون بیش از گذشته معنی می یابد.
دیوید کیج در مصاحبه ی اخیر خود در این خصوص گفت: تعداد هســته های 
ســایه زن بیشتر ایکس باکس ســری ایکس کمک زیادی به انجام عملیات  های 
یادگیری ماشــین در آن می کند.  متاسفانه طی سال های گذشته توان پردازشی 
پردازنده های گرافیکی عموما با واحد ترافلاپس بررســی و مقایسه می شود که از 
ضرب تعداد واحد های ســایه زن در فرکانس کاری و تعداد عملیات در هر کلاک 
بدست می آید. در صورت یکسان بودن معماری این مشخصه در مقایسه ی حدودی 
خروجی رندرهای گرافیکــی و تعداد فریم تصاویر کاربردی خواهد بود. اما نباید 
فراموش کرد که محاسبه ی عملیات یادگیری ماشین و رهگیری پرتو دنیای دیگر 
است. به گفته ی AMD  هسته های محاسبه  گر رهگیری پرتو شامل یک عدد در هر 
واحد پردازشــی است که به معنای 52 عدد برای ایکس باکس سری ایکس، 3۶ 
عدد برای پلی استیشن 5 و 20 عدد برای ایکس باکس سری اس است. هر واحد 
پردازشــی همچنین شامل ۶4 سایه زن )Shader( است که به گفته ی دیوید کیج 
تعداد بیشتر آن ها می تواند کمک زیادی به عملیات های سنگین یادگیری ماشین 
کند؛ تا 49 تریلیون محاسبه در ثانیه برای محاسبات صحیح ۸ بیت و 9۷ تریلیون 
محاسبه در ثانیه برای محاسبات صحیح 4 بیت. به نظر می رسد کنسول های نسل 
آتی و به خصوص ایکس باکس )ســونی در تشریح فناوری های جدید به خصوص 
نرم افزاری بســیار محافظه کارانه رفتار می کند و هنوز جزئیات گسترده ای از آن 
دردسترس نیست( تا دندان به فناوری های مجهز شده اند که به مرور زمان فعال 
خواهند شد و روزبه روز کیفیت خروجی بهتری را فراهم می کنند. اما آیا پشتیبانی 
ایکس باکس سری ایکس و اس به دایرکت ایکس 12 و فناوری های گوناگون آن 
می تواند در مرور زمان برتری خود را به پلی استیشن 5 نشان دهد؟ باید منتظر 

ماند و عملکرد توسعه دهندگان را دید.

سلاح مخفی ایکس باکس برای شکست پلی استیشن ۵

 شنبه ۱3۹۹/۰۹/22-شماره ۹۷3     اذان صبح ۰۵:3۴:2۱   طلوع آفتاب۰۷:۰3:۱۸     اذان ظهر۱۱:۵۷:3۵     غروب آفتاب۱۶:۵۱:۵۸     اذان مغر ب ۱۷:۱۱:۵۹     نیمه شب 23:۱2:۰۵     

پیامبر اکرم )ص(:
عامُ إذا جَمَعَ أربعََ خِصالٍ فَقَد تمََّ  الطَّ
: إذا کانَ مِن حَلالٍ ، وکَثُرَتِ الأیَدي 

لهِِ ، وحُمِدَ الّل عز و  ، وسُمِّيَ في أوَّ
جل في آخِرِهِ.

غذا هر گاه چهار ویژگی داشته 
باشد ، کامل است : آن گاه که از 

حلال باشد ، دست ها زیاد باشند ، 
در آغازش نام خدا برده شود ، و در 
پایانش حمد خداوند عز و جل گفته 

شود . 
 الکافي : ج ۶ ص 2۷3 ح 2

 دلار                         2۵۶,۰3۰ 
 یورو                           3۱۰,۰۱۰ 

 پوند انگلیس           3۴۹,۵۵۰  
 درهم امارات               ۷۱,3۰۰   

 لیر ترکیه                    33,۱۰۰
 سکه امامی        ۱2۵,۵۸۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱۹,۹۷۰,۰۰۰
 نیم سکه              ۶3,۸۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴3,۵۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۴,۱۰۰,۰۰۰
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